
هشتاد و یکمین شهرآورد سرخابی های پایتخت، درحالی با تساوی یک بر یک پایان یافت که استقلالی ها تا ثانیه های 
پایانی از سرخپوشان پیش بودند اما شاگردان برانکو ایوانکویچ با یک  گل سرنوشت ساز در دقیقه 5+90  از شکست گریختند. 
هشتاد و یکمین شهرآورد پایتخت در چارچوب هفته یازدهم پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال ایران از ساعت 15 عصر 
دیروزدر ورزشگاه آزادی برگزار شد. قضاوت این دیدار را که حدود 90 هزار تماشاگر برای تماشای آن از نزدیک در ورزشگاه 
حضور یافتند، محسن ترکی بر عهده داشت. برانکو ایوانکویچ سرمربی کروات سرخ پوشان سوشا مکانی )دروازه بان(، محسن 
بنگر، رضا نورمحمدی، محمد انصاری، رامین رضاییان، احمد نورالهی، فرشاد احمدزاده، کمال کامیابی نیا، محسن مسلمان، امید 

عالیشاه و مهدی طارمی را از ابتدای مسابقه به زمین فرستاد ...

شنبه - نهم آبان ماه  1394 - هفدهم محرم  1437 -  سال هجدهم - شماره  3854 - قیمت 500 تومان

علی لاریجانی در دیدار مراجع و علمای قم تاکید کرد:

اجرای برجام
زیر ذره بین

تأکید مراجع بر توجه بیشتر به تولید

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

جلوگیری فعالیت گاراژهای  فروش ضایعات 

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان در دیدار شهردارقم خواستار شد:

توجه بیش از پیش به امامزاده های شهر قم

باگل دقیقه 90+5:

پرسپولیس از شکست گریخت

داریوش ارجمند و نقش آیت الله بروجردی
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وزیر کشور:

انتخابات 
نباید تبدیل به 

اختلاف شود

وام ۱۰ و ۲۵ 
میلیونی آماده 
پرداخت شد 

وزیر کشور با بیان اینکه نظام اسلامی نگاه دینی و توحیدی به 
اصل انتخابات دارد،گفت:باید با همین نگاه از اختلافات پرهیز کرد.

رحمانی فضلی بیان داشت: جای تاسف دارد که برخی مواقع ، 
انتخابات به جای مسابقه خیرات و تکلیف شرعی به اختلاف شده 
است. وی تاکید کرد:انتخابات بایدبه مانور اقتدار ملی تبدیل شود 
و حضور مردم به گونه ای باشدکه دشمن بفهمد با این مردم نمی 

تواند سرناسازگاری داشته باشد.
رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: همه احزاب باید در صحنه 
ها  حرمت  حفظ  با  سلایق  طرح  انتخابات  و  باشند  رقابت 

درچارچوب قانون پیش رود.
وی گفت: هر حزبی بایدداوطلبان خود را مشخص کند تا 

انتخابات باشکوه مجلس و خبرگان رهبری نمایان وحدت شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: روابط امروز بین 
الملل برمبنای سود تعریف شده که دراین بین اخلاق جایگاهی 

ندارد...

8

جزئیات جدید از پرونده بابک زنجانی

تحرکات اخیر برخی گروه های  تندرو و برنامه ریزی آنها برای تجمع جلوی دفاتر برخی از افراد حامی برجام، سبب 
شده است که بسیاری از نمایندگان مقابل این حرکات غیرقانونی موضع بگیرند.

با گذشت چند روز از شعار علیه علی لاریجانی و تجمع جلوی دفتر وی در قم توسط برخی از طلاب، سبب شد 
نگرانی از تکرار این گونه اتفاقات بین مسوولان نظام بالا برود. از سوی دیگر، اتفاقات رخ داده برای جک استراو، وزیر 
خارجه پیشین انگلیس که به همراه یک گروه گردشگری به ایران سفر کرده است و آتش زدن پرچم این کشور 
درست مقابل هتل محل اقامتش در اصفهان، سبب شد بحث قدرت و نفوذ این عناصر تندرو و تکیه آنها به برخی از 

مجموعه ها دوباره مطرح شود.

استاندار اصفهان توانایی مقابله با این عناصر را ندارد و برای تامین امنیت گردشگران، مجبور می شود هتل آنها را 
عوض کند و آنها را به یکی از هتل های خارج شهر ببرد، به گونه ای که آنجا هم برخورد خوبی با آنها نمی شود و در آخر 
از آنها بخواهد که برای حفظ جانشان، از استان خارج شوند و برنامه بازدید خود را از اماکن تاریخی و سنتی اصفهان 
لغو کنند. نکته جالب اینجاست که سفر این گروه گردشگر نیز کمی پیشتر از سوی حجت الاسلام احمد سالک و 
حسینعلی حاجی دلیگانی نمایندگان اصفهان و شاهین شهر در صحن علنی مجلس نهم و در نطق پیش از دستور 
محکوم می شود و به وزارت خارجه درخصوص سفر آنها اخطارهایی نیز داده می شود. این تجمعات و تحرکات عناصر 

خودسر، منجر به واکنش برخی مقامات رسمی کشورمان نیز شده است...

برجام از دلواپسان دل کند، دلواپسان از برجام دل نمی کنند

دلواپسان؛ از آتش زدن در اصفهان تا تجمع در قم
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سرمقاله : محمد تقی فاضل میبدی

موثر  آفرینی  نقش  پی  در 
روسیه در تحولات سوریه، اخیراً 
برخی کشورها که قبلا علیه نظام 
بشار اسد و در غالب محور غربی- 
عربی فعالیت داشته اند ، مخالفت 
هایی با فعالیت مسکو در سوریه 
ابراز داشته اند. نقش آفرینی اخیر 

روسیه در تحولات سوریه ...

چرا مخالفین روسیه 
در منطقه ناراحتند؟

عضو کمیته پیگیری پرونده میلیاردر نفتی تشریح کرد؛

می گویند احمدی نژاد کاغذپاره ای به بابک زنجانی داده است
 و او با همان کاغذ پاره این همه کار انجام داده است! 

2

8

7

7

روزنامه
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چرا مخالفین روسیه 
در منطقه ناراحتند؟

در پی نقش آفرینی موثر روسیه در تحولات سوریه، اخیراً 
برخی کشورها که قبلا علیه نظام بشار اسد و در غالب محور 
غربی- عربی فعالیت داشته اند ، مخالفت هایی با فعالیت 

مسکو در سوریه ابراز داشته اند.
نقش آفرینی اخیر روسیه در تحولات سوریه که در نتیجه ناکارآمد بودن جریان ائتلاف 
ضد داعش و همچنین درخواست دمشق از کشورهای همراه برای کمک و مساعدت به آن 
کشور صورت گرفت تاکنون نتایج ملموس و کم و بیش قابل توجهی در مقابله با گروههای 

تروریستی داشته و می تواند تاثیرات مهم امنیتی برای خاورمیانه ببار آورد.
در شرایط فعلی سئوال مهم این است که چرا کشورهای مخالف حکومت اسد در سوریه 
امروز در مقابل اقدامات روسیه برای سرکوب جریان تروریستی داعش و دیگر گروهها قرار 

گرفتند ؟
برای پاسخ چندین عامل را می توان نام برد:

- بازگشت مسکو به تحولات میدانی در سوریه می تواند به ارتقای جایگاه آن در 
خاورمیانه بیانجامد و نقش بیشتری به کرملین برای آینده ببخشد.

- کشورهای مخالف روسیه نگران درهم شکستن گروههای تروریستی هستند چرا که 
تاکنون این گروهها در راستای اهداف آنها فعالیت کردند

- شکل گیری فضای جدید سیاسی - امنیتی منطقه به ترتیبات جدیدی فراتر از شکل 
و شمایل گذشته در حال شکل گیری است که در آن صورت نقش مخالفان بسیار کمرنگ 

خواهد شد.
- تلاش مخالفان حکومت بشار تا کنون براندازی بوده ولیکن بدلایل روشن این کار 
عملیاتی نشده و آنها اینک مجبورند با شرایط جدید یعنی ادامه روند فعلی حکومت سوریه 

و حتی تثبیت آن همراه شوند.
- با به میدان آمدن روسیه و عقب زدن جریان غربی- عربی به نظر می رسد سیاستهای 
این مجموعه نیز با فراز و نشیب همراه خواهد شد و برای همین این مخالفت نیز هزینه 

بردار خواهد بود.
- تلاش کشورهای عرب منطقه برای رساندن خود به مسکو و تطمیع آن نشانگر نگرانی 

آنها از آینده تحولات و شکست سیاستهایشان می باشد.
- در سایه ناکامی جریان غربی - عربی در تحولات سوریه به نظر می رسد جریان 
مقاومت نیز از این پس نقش فعالتری در چشم انداز آتی این جغرافیای مهم جهانی بازی 

خواهد کرد و در نتیجه مخالفان هم به همان اندازه مجبور به عقب نشینی هستند.
کوتاه سخن اینکه برهم زنندگان روزهای گذشته ثبات و آرامش خاورمیانه امروز نقش 
خود را پایان یافته و بی نتیجه می دانند و برای اینکه در پازل آینده تحولات سهم داشته 
باشند اینک لباس مخالفان را بر تن کرده اند تا نشان دهند که با وجود شکست همچنان 

می خواهند در میدان بمانند.
در عین حال ناکامان سیاسی عرصه سوریه اکنون با به میدان کشاندن بازیگران مهم 
منظقه ای و بین المللی بدنبال یک راه حل سیاسی آبرومندانه هستند تا چنین القا کنند 
که روند نظامی در سوریه رو به اتمام بوده و چشم انداز تحولات آتی با رویکردهای سیاسی 
آنها در حال  شکل گیری است ولی بطور حتم روزهای اینده در وین نشان می دهد چقدر 

این سخن آنها وجاهت دارد.

آیت الله  نوری همدانی:

نامه رهبری در برجام 
نشان از تسلط ایشان بر امور است

آیت الله نوری همدانی گفت: رهبر معظم انقلاب در نامه برجام، بندهای نه گانه را بیان 
کردندکه نشان از عدم غافل گیری و اطلاع بالای ایشان است.

این مرجع تقلید ظهر پنجشنبه  در دیدار سردار جلالی رئیس سازمان پدافند غیر عامل 
و معاونان این سازمان اظهار داشت: امام علی)ع( در خطبه 191نهج البلاغه فرموده اند،  
قسم به خدا معاویه از من سیاستمدار تر نیست و مکر و حیله به کار می برد؛ پس مکر و 

حیله حرام است و من از آن استفاده نمی کنم و هرگز غافلگیر نمی شوم.
ایشان ابراز داشت: نهج البلاغه کتابی بسیار مهم است که امام)ره( آن را افتخاری برای 

شیعیان دانستند.
این مرجع تقلید با بیان این مطلب که سیاست در دو نوع اسلامی و غیر اسلامی تقسیم 
می شود خاطر نشان ساخت: سیاست ما اسلامی است و باید در این راه هوشمند، آگاه و 
بصیر بود و از مکرها و حیله های آنان مطلع باشیم؛ همانطور که رهبر معظم انقلاب در نامه  
برجام، بندهای نه گانه را  بیان کردندکه نشان از عدم غافل گیری و اطلاع بالای ایشان است.

آیت الله نوری همدانی تصریح کرد: ایجاد بصیرت در میان مردم یکی از سیاست های 
مهمی است که باید انجام پذیرد؛ حتی آن شخص روستایی که در گوشه ای این کشور 
زندگی می کند باید آمریکا و صهیونیسم را شناخته و از مکر و حیله های آنان مطلع باشد.

این استاد درس خارج فقه حوزه علمیه قم  بیان داشت: ایستادگی در مقابل زورگویان و 
مستکبران یکی از ویژگی های مردم جمهوری اسلامی ایران است.

آیت الله سعیدی امام جمعه قم:

آمریکا هیچگاه خیرخواه مسلمانان نبوده است
امام جمعه قم با بیان اینکه آمریکا هیچ گاه خیرخواه مسلمانان نبوده است، گفت: آمریکا 
همواره به دنبال نفوذ در داخل ایران بوده و هست؛ رهبر معظم انقلاب این نفوذ را تهدیدی 

بزرگ و نقشه اصلی دشمنان دانسته اند.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم با بیان اینکه 
اقتصاد، امنیت، فرهنگ و امور نظامی زمینه های نفوذ دشمنان هستند گفت: بزک کردن 
چهره شیطان بزرگ یکی از راه های نفوذ است زیرا برخی می خواهند آمریکا را به عنوان 
فرشته معرفی کنند؛ هدایت مجموعه های فرهنگی و تحمیل ادبیات استکباری به مردم و 

نخبگان از دیگر راه ها محسوب می شود.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( اعتقادزدایی از سیاست را یکی دیگر 
از راهکارهای نفوذ دشمنان دانست و تصریح کرد: راه دیگر نفوذ آمریکایی ها، القاء عبور از 
انقلاب است که لازمه آن، پیوستن به جامعه جهانی است که البته منظورشان از جامعه 

جهانی آمریکا و چند کشور مستکبر است.
وی افزود: لازم است در شرایط کنونی به وضعیت حال حاضر آمریکا و جمهوری اسلامی 
در منطقه بپردازیم؛ با نفوذ معنوی جمهوری اسلامی و حمایت عملی از جریان مقاومت 
اسلامی، تعادل روحی و فکری آمریکایی ها بهم خورده و همچنین وجود ابهام سیاسی 

امنیتی برای آنها به صورتی است که گزینه های واضحی برای بحران های موجود ندارند.
سعیدی خاطرنشان کرد: هشدار می دهیم که آمریکا در فکر دگرگونی محتوایی و تغییر 
ذائقه ملت ایران از طریق جریان سهل اندیش و بی بصیرت است البته رهبر فرزانه و حکیم و 
ملت ایران راه نفوذ فرهنگی و سیاسی آمریکایی ها را با هوشمندی و بصیرت سد خواهند کرد.

حجت الاسلام قرائتی:

زمینه ازدواج جوانان قبل از دانشگاه فراهم شود
رئیس ستاد اقامه نماز کشور گفت: زمینه ازدواج جوانان باید قبل از دانشگاه فراهم شود، 
اگر دختری می خواهد ازدواج کند نباید مدیران او را نهی و تحقیر و یا از دبیرستان اخراج 

کنند، بلکه باید زمینه ازدواج او را فراهم کنند.
به گزارش مرکز حوزه، حجت الاسلام محسن قرائتی در همایش »مدیریت یاوران نماز« 
که در مجتمع فرهنگی یاوران مهدی قم برگزار شد با بیان اینکه هدف از برگزاری این 
همایش تربیت مدیران یاوران نماز در بخش های مختلف است گفت: نباید به وضع موجود 

در عرصه نماز قانع شد و باید برای آینده بهتر تلاش کرد.
وی با بیان اینکه مدیر خوب کسی است که به آینده و راه های نرفته فکر کند و برای 
پیشرفت تلاش کند افزود: دین اسلام دین هیچگونه حرجی نیست، بنابراین باید با تمام 
توان از همه ظرفیت های موجود برای تربیت نسل جوان بهره گرفت. رئیس ستاد اقامه نماز 
کشور با بیان اینکه در قرآن کریم به سه حرکت عقب، جلو و دوره ای اشاره شده است، 

خاطرنشان کرد: در حرکت به جلو باید به پیشرفت و تعالی برای آینده بهتر فکر کرد.
قرائتی با بیان اینکه تاکنون کتاب های مختلفی به رشته تحریر در آمده است اظهار 
کرد: در اسلام فارغ التحصیلی معنا ندارد، مهم این است انسان هیچ وقت از تحصیل فارغ 
نشود، بنابراین صرف داشتن مدرک دلیل بر سواد نیست. وی با بیان اینکه برای پیشرفت 
فعالیت ها، لازم است فعالیت های گروهی و با حضور اساتید مختلف در موضوعات مختلف 
صورت گیرد و از همه اساتید دعوت به همکاری شود گفت: تجربه نشان داده انسان به 
تنهایی در کارها موفق نخواهد شد، ولی وقتی فکرهای مختلف با هم جمع شود موفقیت 

دوچندان خواهد بود. 
این مفسر قرآن با اشاره به اینکه مدیران مدارس و یاوران نماز، باید ابتدا خود عامل 
و عاشق نماز باشند خاطرنشان کرد: انسان نباید اهل تظاهر به دین باشد چون مردم 
می فهمند که چه کسی عامل است و چه کسی عامل نیست، بنابراین باید با رفتار و کردار 

خودمان جوانان را جذب آموزه های دین و نماز کنیم.
وی با بیان اینکه مدیران و یاوران نماز باید دارای ایمان و اعتقاد قوی به مسائل دینی 
به خصوص نماز و مسائل رفتاری در برخورد با جوانان باشند اظهار کرد: در انتخاب امام 
جماعت برای مدارس دختران و همچنین زیبایی نمازخانه، شکل نمازخانه و قرائت نماز نیز 

باید دقت کافی شود تا جوانان بیشتر جذب شوند.
رئیس ستاد اقامه نماز کشور اظهار کرد: لازم است در رفتار و برخورد با جوانان دقت 
صورت گیرد و مدیران و یاوران نماز به بعضی از دانش آموزان به صورت خصوصی مشاوره 

دهند تا بیماری های روحی آنها زودتر شناسایی و برطرف شود.
قرائتی درباره ازدواج جوانان گفت: معتقدم زمینه ازدواج جوانان باید قبل از دانشگاه 
فراهم شود، اگر دختری می خواهد ازدواج کند نباید مدیران او را نهی و تحقیر و یا از 

دبیرستان اخراج کنند، بلکه باید او را کمک کنند تا زمینه ازدواج او فراهم شود.

اخبار
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم  خبرداد:

کشف محل دپو داروهای
 قاچاق و غیر مجاز در قم

رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف داروهای قاچاق و غیر 
مجاز به ارزش500میلیون ریال در این استان خبرداد.

سرهنگ جواد قنبری در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس،اظهارداشت:در پی کسب 
خبری مبنی بر اینکه فردی در پارکینگ منزل مسکونی خود اقدام به نگهداری و توزیع 
داروهای غیر مجاز می کند که در ادامه با تشکیل تیمی از مأموران این پلیس تحقیقات 
در این خصوص آغاز شد. به گفته وی سپس با توجه به صحت موضوع ضمن اخذ دستور 

قضائی از دادستان قم مأموران به محل مذکور اعزام شدند.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم گفت:در ادامه با ورود و بازرسی از منزل مذکور 
درحضور نماینده سازمان غذا و دارو استان مقادیر قابل توجهی داروهای قاچاق و غیر مجاز 
از جمله داروهای بدنسازی کشف شد. سرهنگ قنبری ارزش محموله مکشوفه را به زعم 
کارشناسان500میلیون ریال عنوان کرد و افزود:نهایتاً متهم به انضمام پرونده متشکله جهت 

سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

یک کشته2مجروح:

محور قم-جعفریه بازهم قربانی گرفت
رئیس پلیس راه استان قم از وقوع یک فقره تصادف در"محور قم-جعفریه"خبر داد و 
گفت:در این حادثه سه وسیله نقلیه با یکدیگر برخورد کردند که یکی از رانندگان در دم فوت 

و دو تن دیگر به شدت مجروح شدند.
سرهنگ اردشیر جمشیدی راد اظهارداشت:شب گذشته ساعت21در محور"قم-

جعفریه"کیلومتر25سه وسیله نقلیه پژو پارس، سمند و کامیون فوتون با یکدیگر برخورد 
کردند که متأسفانه راننده پژو پارس 44ساله در دم جان باخت. به گفته وی راننده دو 
خودروی دیگر به دلیل شدت جراحات توسط عوامل اورژانس به بیمارستان منتقل شدند.

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم افزود:مسیر خودرو پژو پارس از قم به 
جعفریه و دو خودرو دیگر از جعفریه به قم بوده که با یکدیگر برخورد می کنند.

جمشیدی راد با اشاره به نظر کارشناسان حاضر در صحنه تصادف علت آن را بی مبالاتی 
و تجاوز به چپ راننده خودرو پژو پارس نسبت به دو خودرو دیگر اعلام کرد.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبرداد:

انجام 154 ماموریت و انتقال 340مجروح  
توسط بالگرد اورژانس قم

 معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بالگرد اورژانس قم تاکنون 
با انجام 154 ماموریت، بیش از 340 مجروح و بیمار را به مراکز درمانی منتقل کرده است.

مهدی فراهانی با بیان اینکه  در حادثه واژگونی یک دستگاه خودروی پراید، 10 نفر 
مجروح شدند. ، افزود: این حادثه ساعت 17 در محور قم - سلفچگان رخ داد که با توجه به 
وخامت حال برخی مجروحان، بالگرد اورژانس نیز به محل حادثه اعزام شد. وی اضافه کرد: 
در این حادثه، چهار بزرگسال و هفت کودک یک تا هفت سال مصدوم شدند. وی یادآور 
شد: دوشنبه هفته جاری، چهارم آبان ماه جاری نیز بر اثر واژگونی یک دستگاه موتورسیکلت 

در محور سلفچگان ،راکب موتورسیکلت دردم فوت کرد و یک نفر دیگر نیز مصدوم شد.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

کشف و ضبط 480 ثوب گرمکن ورزشی قاچاق 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از توقیف 480 ثوب گرمکن ورزشی قاچاق از یک 

خودروی سواری خبر داد.
مهدی ریاضی امروز در گفت و گو با خبرنگار فارس در قم با اشاره به کشف 480 ثوب 
گرمکن ورزشی از یک خودروی سواری گفت: ماموران یگان ویژه امداد نیروی انتظامی 
طی بازرسی و کنترل خودروهای عبوری در محورهای مواصلاتی استان به یک دستگاه 
خودروی سواری سمند که از شهرهای جنوبی به مقصد تهران در حال حرکت بود مظنون 
شده و در ادامه اقدام به توقف خودرو کردند. وی افزود: در بازرسی انجام شده از این خودرو 

480 گرمکن ورزشی خارجی قاچاق، کشف و توقیف شد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم ادامه داد: با توجه به عدم ارائه اسناد گمرکی 
توسط متهم پرونده ای قاچاق برای وی تشکیل و پرونده به منظور رسیدگی به شعبه ویژه 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز این اداره کل ارجاع شد. ریاضی اظهار کرد: شعبه مذکور با توجه به 
گزارش های مامورین و پس از اخذ دفاعیات متهم، وی را علاوه بر ضبط کالاهای مکشوفه 
به پرداخت جزای نقدی در حق صندوق دولت محکوم کرد. وی اعلام کرد: متهم این پرونده 

به پرداختی مبلغی بیش از 284 میلیون ریال محکوم شد.

مسئول ساماندهی مشاغل خانگی قم خبرداد:

معرفی 200پرونده مشاغل خانگی
 به بانک های عامل در قم  

مسئول ساماندهی مشاغل خانگی قم گفت: تاکنون تعداد 200 پرونده مشاغل خانگی 
در قم  برای دریافت تسهیلات به بانک های عامل معرفی گردیدند.

سید حسین موسوی  اظهارداشت : هدف از راه اندازی این سامانه کمک به اشتغال 
افرادی که در مناطق کمتر توسعه یافته زندگی می کنند، می باشد.

وی افزود: تسهیلاتی که به متقاضیان ارائه می شود در قالب تسهیلات مشاغل خانگی 
است که در مهرماه 1394 مبلغ 56000 میلیون ریال به بانک های رفاه و صادرات استان 
قم ابلاغ، که بانک های عامل 50%درصد اعتبارات ابلاغ شده را پذیرش کردند و سهم کل 
بانک صادرات 36000میلیون ریال، سهم کل  بانک رفاه 20000میلیون ریال می باشد که 
به تفکیک دستگاهی بین دستگاههای متولی استان از جمله کمیته امداد امام خمینی) ره(، 
بنیاد شهید و امور ایثارگران، ادارات کل بهزیستی، صنعت معدن تجارت، فنی و حرفه ای، 

فرهنگ و ارشاد، میراث فرهنگی و جهاد کشاورزی در این زمینه توزیع می شود.
مسئول ساماندهی مشاغل خانگی قم اظهار کرد: سقف تسهیلات پرداختی برای 
طرح های مشاغل خانگی مبلغ 50 میلیون ریال است. وی  با توجه به تکریم مراجعان بیان 
کرد: حوزه مشاغل خانگی اداره کل با هدف طرح تکریم ارباب رجوع توانسته است تدابیری 
را اتخاذ نماید تا متقاضیان  تنها در هنگام تشکیل پرونده به دستگاههای اجرایی مراجعه 
حضوری نمایند و بقیه فرایند کار مانند صدور مجوز و معرفی به بانک، بدون  حضور اربابین 
رجوع صورت گیرد . موسوی در پایان خاطر نشان کرد: بانک ها و دستگاههای اجرایی باید 
برای توسعه استان بیشتر از گذشته تلاش کنند چرا که توسعه استان یکی از عوامل بزرگ 

ایجاد شغل و رفع بیکاری جوانان است.

با مشارکت ارگان های مسئول صورت گرفت

اجرای مانور عملیاتی پدافند غیرعامل 
در سازمان جهاد کشاورزی قم

مانور عملیاتی پدافند غیرعامل با مشارکت ارگان های مختلف در سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم برگزار شد.

مدیر روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اعلام این خبر گفت: به 
مناسبت هفته پدافند غیرعامل از چهار تا 10 آبان ماه با برنامه ریزی های صورت گرفته مانور 
عملیاتی را با مشارکت سازمان آتش نشانی شهرداری و اورژانس قم برگزار کردیم. علی 
قاسمی ورجانی افزود: براساس سناریو طراحی شده برای این مانور، آتش سوزی تعمدی 
به مقاصد خرابکارانه در طبقات هشتم و پنجم سازمان جهاد کشاورزی قم انجام شد و در 
محوطه حیاط جلوی ساختمان نیز انفجار مهیبی با مقاصد خرابکارانه صورت گرفت. وی با 
اشاره به برنامه هایی که در این مانور انجام شد، اضافه کرد: خروج اضطراری مصدومان حادثه، 
پرش بر روی تشک های نجات، عملیات راپل و نجات مصدومان با استفاده از بسکت و راپل 
و اطفای حریق از جمله عملیات های صورت گرفته در این مانور بود. قاسمی ورجانی تصریح 
کرد: در این مانور سیستم های اعلام و اطفای حریق ساختمان سازمان جهاد کشاورزی مورد 
آزمایش قرار گرفت و آمادگی سازمان در مقابله با بحران های این چینی نیز در جلسه ای که 
بعد از مانور برگزار شد، مورد ارزیابی قرار گرفت. وی افزود: اجرای عملیات اطفای حریق در 
ساختمان های بلند همیشه جزء یکی از مشکلات اساسی بوده است و در این مانور سازمان 
آتش نشانی شهرداری قم نیز میزان آمادگی خود را در مواجهه با این بحران ارزیابی کرد. 
مدیر روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به برگزاری جلسه ارزیابی این 
مانور گفت: بعد از برگزاری مانور جلسه ای با حضور مدیرکل بحران استانداری، مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی شهرداری، معاونت خدمات شهری شهرداری، اورژانس و سازمان جهاد 

کشاورزی استان قم برگزار شد و نقاط مثبت و منفی این مانور مورد ارزیابی قرار گرفت.

رئیس قوه مقننه با بیان اینکه در دیدار 
با مراجع و علمای قم بر توجه بیشتر به 
فعالیت های تولیدی تأکید شد، گفت: باید با 
راهنمایی علما و افراد خبره، شرایط اقتصادی 

کشور سامان یابد. 
علی لاریجانی با اشاره به سفر خود به 
قم و دیدار با آیات عظام و علمای این شهر، 
در خصوص مهم ترین مسائلی که در این 
دیدارها مطرح شد، گفت: در این دیدارها 
گزارشی از وضعیت اقتصادی کشور و برنامه 
پنج ساله ششم توسعه کشور که در حال 
علمای  و  آیات  به حضرات  است،  تدوین 

عظام ارائه شد.
وی تصریح کرد: اخیراً دولت لایحه ای با 
عنوان مقررات عامی که در قوانین پنج ساله 
و  است  کرده  ارائه  مجلس  به  می آمده، 
همچنین مجلس در حال انجام برخی از 

اقدامات در این خصوص است.
برخی  به  اشاره  با  لاریجانی 
اقتصادی  شرایط  در  که  پیچیدگی هایی 
کشور حاکم است، تأکید کرد: باید با کمک 
و راهنمایی علما و همه افراد خبره، شرایط 
اقتصادی کشور سامان یابد؛ به ویژه در بحث 
خروج از رکود که امروز موضوع مهمی در 

کشور است.
در  نظراتی  آقایان  کرد:  اظهار  وی 
به  بیشتر  توجه  چگونگی  خصوص 
فعالیت های تولیدی کشور داشتند؛ ضمن 
آنکه هماهنگی و هم صدایی در کشور نیز 
موضوعی است که رهبر معظم انقلاب هم 
امسال را به عنوان همدلی نام گذاری کردند تا 

مشکلات حل شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: برای اینکه همه به ایجاد رونق کمک 
کنند باید مردم راه را دقیق تر بشناسند تا با 

دلگرمی بیشتری کارها را دنبال کنند.
ایده ایران در حل سیاسی 

مسئله سوریه
لاریجانی با اشاره به مسائل و مشکلات 
منطقه و نقش ایران در حل این مشکلات و 
امنیت منطقه گفت: موضوع سوریه، موضوع 
بسیار مهمی است و ایران هم در اجلاس 

وین شرکت کرده است.
ادامه  کشور  قانون گذاری  نهاد  رئیس 
داد: در خصوص ایده ای که در حل سیاسی 

مسئله سوریه دنبال می کنیم، توضیحاتی 
به آقایان علما داده شده و مراجع عظام نیز 
نظراتی داشتند که حتماً پیگیری خواهد 

شد.
سازوکارهایی برای نظارت بر اجرای 

برجام شکل خواهد گرفت
وی با اشاره به مسئله هسته ای اظهار 
داشت: در مورد این مسئله پیگیری هایی 
که اکنون باید بعد از تصویب آن در مجلس 
برای  که  سازوکارهایی  نیز  و  شود  انجام 
نظارت بر اجرای برجام وجود دارد، شکل 
بگیرد و کمیسیون امنیت ملی مجلس هم 
در حال ساماندهی برای نظارت بر اجرای 

برجام است.
نماینده مردم قم در مجلس با بیان اینکه 
وجود  برجام  اجرای  بر  نظارت هایی  باید 
داشته باشد، تأکید کرد: مسیری که باید طی 
شود این است که این مسئله از نظر اجرایی 

به سرانجام برسد.
آب رسانی و گازرسانی  به روستاهای 

استان قم در حال پیگیری است
وی با بیان اینکه بخشی از بحث ها در 
دیدار با مراجع عظام درخصوص وضعیت 
استان قم بود، تصریح کرد: در این استان 
چند موضوع مهم پیگیری شده که یکی از 

آنها مسئله آب است.
رئیس قوه مقننه با اشاره به احداث سد 
گلپایگان تأکید کرد: باید برای اجرای این 
پروژه سرمایه گذاری بیشتری انجام شود که 
با وزیر نیرو در این خصوص جلساتی را برگزار 
کردیم که می بایست منابعی برای آن در نظر 
بگیریم و با توجه به فصل آب گیری، اجرای 

این پروژه بتواند پشتوانه خوبی برای استان 
قم باشد.

آب  برای  اینکه  به  اشاره  با  لاریجانی 
شرب روستاهای قم به طور جدی در حال 
پیگیری هستیم، گفت: در مورد گازرسانی 
به روستاهای استان قم نیز مذاکراتی با وزیر 
نفت صورت گرفته و قرار است از اجرای 
پروژه گازرسانی به روستاها پشتیبانی کنند 
که همه روستاهای قم از این نعمت برخوردار 

شوند.
وی با اشاره به پروژه متروی شهر قم بیان 
کرد: تاکنون حدود 6 کیلومتر از این پروژه 
اجرایی شده است و باید برای به سرانجام 
رسیدن آن، منابع مالی را تأمین کنیم که در 

حال پیگیری آن هستیم.
تغییر الگوی کشت ضروری است

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
از  تولید  وضعیت  ساماندهی  ضرورت  به 
نظر کشاورزی و صنعت، تصریح کرد: در 
بخش کشاورزی به دلیل مشکلات آب در 
قم، تغییر الگوی کشت یک موضوع اساسی 
دستگاه های  با  این خصوص  در  که  است 
اجرایی و وزارت جهاد کشاورزی رایزنی هایی 
انجام شده تا این بخش مورد حمایت قرار 
گیرد، زیرا بخشی از نیروی انسانی در این 

زمینه فعالیت می کنند.
لاریجانی با اشاره به کمبود منابع آب 

تأکید کرد: باید الگوی کشت تغییر کند.
وضعیت تولید و صنعت در قم نسبت 

به دیگر استان ها بهتر است
وی با بیان اینکه تلاش هایی می کنیم 
تا صنایع موجود در قم فعال بمانند، گفت: 

تولیدی،  واحدهای  مشکلات  جمله  از 
باید  که  است  بانکی  مسائل  درخصوص 
این مشکلات حل شود و به طور منظم با 
دستگاه های مختلف موضوعات و مشکلات 

تولید را پیگیری می کنیم.
اینکه  به  اشاره  با  مقننه  قوه  رئیس 
وضعیت تولید و صنعت در قم نسبت به 
دیگر استان ها بهتر است، ادامه داد: با این 
حال مشکلات هنوز وجود دارد، زیرا رکود 
اقتصادی موضوع عام کشور است و تلاش 
بتوانیم  که  تا جایی  قم  در  کرد  خواهیم 
تا  کنیم  استفاده  از ظرفیت های مختلف 

مشکلات واحدهای تولیدی حل شود.
پردیسان معضلات زیادی دارد

موضوع  بر  تأکید  با  لاریجانی  دکتر 
بهداشت و درمان، افزود: موضوع بیمارستان 
و کمبود تخت یکی از مشکلات استان قم 
البته امروز وضعیت بهتری نسبت  است، 
به گذشته داریم که نمونه آن بازسازی و 

گسترش بیمارستان شهید بهشتی است.
یک هزار  بیمارستان  احداث  از  وی 
تختخوابی در منطقه پردیسان قم خبر داد 
و گفت: برای اجرای این پروژه، مذاکراتی با 
بانک پاسارگاد در جهت سرمایه گذاری برای 
ساخت بیمارستان انجام شده و زمین این 

پروژه در اختیار این بانک قرار گرفته است.
افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
اجرای  برای  اقدامات مشاوره ای  هم اکنون 
این پروژه بیمارستانی در حال انجام است 
که مقرر شده فاز اول آن در مدت 3 سال 

انجام شود.
لاریجانی با اشاره به مشکلات منطقه 
پردیسان قم تأکید کرد: این منطقه معضلات 
زیادی دارد که بخشی از آن مربوط به امور 

بهداشتی است.
ایجاد شهرک سلامت

وی همچنین از ایجاد شهرک سلامت 
در منطقه پردیسان خبر داد و گفت: به 
دنبال این هستیم که در این منطقه هم 
دانشکده پزشکی و هم بیمارستان داشته 
باشیم. رئیس نهاد قانون گذاری کشورمان 
با اشاره به مشکلات شهرداری قم گفت: 
در حال مذاکره با بانک ها هستیم تا بدهی 
شهرداری را تقسیط کنند تا مشکلات این 

بخش نیز حل شود.

علی لاریجانی  عنوان کرد:

تأکید مراجع بر توجه بیشتر به تولید

معاون سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم با بیان 
اینکه دریاچه نمک قم در مناطق کمتر توسعه یافته استان 
قرار دارد، گفت: بهره برداری مناسبی از مواد و املاح معدنی 

موجود در این دریاچه صورت نگرفته است. 
دریاچه  گذاری  سرمایه  پتانسیل های  معرفی  جلسه 
نمک قم با حضور سرمایه گذاران و ادرات و نهادهای دولتی 
مرتبط در سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم برگزار 

شد. 
سازمان  معاون  سیجانی،  محمود  جلسه  ابتدای  در 
صنعت معدن و تجارت استان قم به سابقه بیش از 15 ساله 
واگذاری دریاچه نمک به استان قم اشاره کرد و افزود که 
در این مدت بهره برداری مناسبی از مواد و املاح معدنی 

موجود در این دریاچه صورت نگرفته است.
و تجارت و  ادامه گفت: وزیر صنعت، معدن  وی در 
و  برداری  بهره  پیگیر  استان  ارشد  مسئولان  همچنین 
سرمایه گذاری بخش خصوصی از این دریاچه هستند و 
در استان عزم جدی برای بهره برداری از این دریاچه وجود 

دارد.
سیجانی اضافه کرد: در مورد مسیر دسترسی به این 

دریاچه به عنوان مهم ترین زیرساخت لازم به یک گزینه 
مناسب رسیده ایم و پیگیری های لازم برای احداث و بهره 

برداری اولیه آن در حال انجام است.
وی افزود: با توجه به اینکه این دریاچه در مناطق کمتر 
توسعه یافته استان قرار گرفته است می توان از مزیت های 
قانونی این مناطق نیز در جهت معافیت های ویژه آن بهره 

برداری نمود.
در ادامه جلسه مدرسی از کارشناسان سازمان ملی 
زمین شناسی اکتشافات معدنی توضیحاتی را در خصوص 
مطالعات قبلی صورت گرفته بر روی مواد معدنی و املاح 
این دریاچه و همچنین الزامات مورد نیاز برای بهره برداری 

از این دریاچه ارائه کرد.
وجود اکسید منیزیم زیاد در دریاچه نمک قم

غضنفری مجری طرح شور آب های دریاچه قم در ادامه 
جلسه با اشاره به وجود اکسید منیزیم زیاد در این دریاچه 
گفت: مصارف اکسید منیزیم در صنایع کشور بسیار زیاد 
است لذا سرمایه گذاری در این طرح دارای توجیه اقتصادی 

بالایی است.
وی افزود: با توجه به مطالعات انجام گرفته نرخ بازگشت 

سرمایه در این طرح حدود 30 درصد است.
مجری طرح شور آب های دریاچه قم از آمادگی برای 
واگذاری پروانه بهره برداری به سرمایه  گذاران علاقمند در 

این زمینه خبر داد.
تأکید بر سرمایه گذاری روی شوراب ها

در ادامه این جلسه راضیه لک، معاون سازمان ملی 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور گفت: دولت باید 
زمینه را برای سرمایه گذاری سرمایه گذاران روی شوراب ها 
فراهم کند تا صنایع متعددی در کنار دریاچه های شور 
کشور فعال شوند و علاوه بر رونق صنعت، مشکل اشتغال 

نیز برطرف شود.
وی ادامه داد: تجربه سایر کشورها اثبات کرده است که 
استفاده اقتصادی هیچ آسیبی به دریاچه ها نمی رساند و 
برداشت نمک از حوضچه های تبخیر نیز به دلیل خاصیت 
رطوبت گیری نمک، تولید ریزگرد نخواهد کرد و متاسفانه 
از ظرفیت سرمایه گذاری در دریاچه های شور خود  ما 

استفاده نمی کنیم.
در پایان جلسه به پرسش های مطرح شده از سوی 

شرکت کنندگان پاسخ داده شد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم، استفاده 
از فناوری های مدرن و پیشرفته در تولیدهای واحدهای 
صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی این استان را ضروری 

دانست. 
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی 
استان قم، امیر طیبی نژاد در حاشیه بازدید از سه واحد 
صنعتی مستقر در شهرک صنعتی شکوهیه با اعلام این 
مطلب اظهارداشت: واحدهای صنعتی فعال در قم به منظور 
تولید کالای با کیفیت و همچنین توان رقابت با محصول 
های مشابه خارجی اقدام به استفاده از فناوری های روز در 

تولید کالا می کنند.
وی افزود: بهره گیری از دانش های مختلف و بخصوص 

فناوری مدرن یکی از این مزیت هاست که متاسفانه با 
توجه به تحریم های اعمال شده، تولیدکنندگان نیازمند 
این دستگاه ها برای تولید کالای مرغوب را با مشکل روبرو 
کرده بود که امیدواریم با اجرایی شدم برجام مشکل این گونه 

واحدهای تولیدی نیز برطرف شود.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم، رونق صنعت 
نساجی استان را نیازمند بهره گیری از ماشین آلات به روز 
عنوان کرد و افزود خوشبختانه واحدهای فعال در بخش 
نساجی استان ماشین آلات مناسبی را در فاز توسعه ایی 
خود در حال فعال سازی دارد که امیدواریم با ورود آنها به 

چرخه تولید شاهد تامین نیاز بازار داخلی باشیم.
وی فرصت پیش روی کشور در تعامل با جهان را مغتنم 

دانست و بیان داشت: فعالان صنایع کوچک قم باید از این 
فرصت برای بدست آوردن دانش و فناوری روز دنیا استفاده 
کنند. طیبی نژاد بر ضرورت به روز رسانی و بهره گیری از 
ماشین آلات پیشرفته در صنایع کوچک تاکید کرد و گفت: 
برای تولید کالای مرغوب و در عین حال ارزان و قابل رقابت 
دیگر نمی توان بر روی روش های سنتی گذشته تکیه کرد 
بلکه باید با صنعتی سازی و تولید انبوه زمینه حضور جدی 

کالای ایرانی در دوران پسا تحریم را فراهم کنیم.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، سلفچگان، 
 ICT محمود آباد، چاپ و نشر، قنوات، الغدیر نمونه کشوری و
و چهار ناحیه صنعتی سیرو، طغرود، دستجرد و خورآباد 

است.

معاون سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم :

بهره برداری مناسبی از دریاچه  نمک صورت نگرفته است 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

واحدهای صنعتی قم از فناوری های مدرن در تولید کالاها استفاده کنند 

سرمقاله

اخبار

پیش  در  به  اشاره  با  قم  فرماندار 
اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  بودن 
و خبرگان رهبری، گفت: نواحی مختلف 
آموزش و پرورش استان برنامه ریزی های 
لازم را برای ساماندهی شعبه های اخذ رای 

داشته باشند. 
جلسه  در  پنجشنبه  روز  سیار  رضا 
شورای آموزش و پرورش شهرستان قم، 
افزود: با توجه به اینکه دو انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و خبرگان رهبری برای 
نخستین بار تجمیع می شود، آموزش و 
وظیفه  گذشته  انتخابات  مانند  پرورش 
های  دستگاه  سایر  به  نسبت  سنگینی 

اجرایی بر عهده دارد.
و  آموزش  نیروهای  کرد:  اضافه  وی 
پرورش که پای صندوق های اخذ رای 
حاضر می شوند سهم عمده ای در این 
حماسه بر عهده دارند و دستگاههای دیگر 
نیز باید آموزش و پرورش را در این امر 

یاری کنند.
وی تاکید کرد: بر اساس قانون و ضوابط 

مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان 
رهبری همه دستگاه ها موظف به همکاری 
انتخابات  بهتر  چه  هر  برگزاری  برای 
هستند. انتخابات دوره دهم مجلس شورای 
اسلامی و دوره پنجم خبرگان رهبری، 
هفتم اسفندماه امسال در سراسر کشور 

برگزار می شود. 
نیازسنجی  لزوم  به  ادامه  در  سیار 

های  رشته  اندازی  راه  در  ها  دانشگاه 
تحصیلی اشاره کرد و گفت: باید جلسه 
مختلف  های  معاونت  حضور  با  هایی 
دانشگاه های استان برگزار شود و با توجه 
به شرایط حاضر، رشته هایی راه اندازی 
شود. وی افزود: همچنین توسعه واحدهای 
پیام نور و موسسات آموزش عالی نیز باید 
بر حسب نیاز استان صورت گیرد تا تردد 

دانشجویان به شهرهای مختلف کاهش 
یابد.

وی نسبت به ارتقاء کیفیت کار نهضت 
سوادآموزی با اطلاع رسانی تاکید کرد و 
گفت: باید با ایجاد ساختاری در نواحی و 
منطقه های مختلف استان، افراد بی سواد 
را به صورت چهره به چره به سوادآموزی 

دعوت کرد.
فرماندار قم افزود: باید شرایطی فراهم 

شود تا هیچ فردی از تحصیل بازنماند.
پرورش در  و  آموزش  از تلاش  سیار 
دانش  بندی  رتبه  سطح  ارتقاء  راستای 
آموزان در کنکور سال جاری و همچنین 

افزایش مدارس هیات امنایی تقدیر کرد.
وی در پایان با اشاره به مسائل و مشکل 
های مطرح شده در جلسه، گفت: پیگیری 
های لازم در این خصوص به ویژه برای 
با  انشعاب های گاز و برق مدارسی که 
مشکل روبرو است صورت گیرد و نتیجه 
های آن در جلسه بعدی شورای آموزش و 

پرورش شهرستان عنوان شود.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم از ایجاد کمیته گواهی سلامت و 
خرید نهال در این سازمان خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به اهمیت توسعه فضای سبز در قم گفت: توسعه فضای سبز یکی 
از مقوله هایی است که باید مورد توجه قرار بگیرد، چرا که با رشد جمعیت باید فضای سبز نیز 
افزایش پیدا کند و از آنجایی که مهاجرت به قم در حال افزایش است باید در کنار آن توسعه 

فضای سبز نیز اتفاق بیفتد.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم افزود: در شهر قم این مورد اهمیت 
زیادی دارد و با توجه به اقلیم آن جلوگیری از توسعه ورود کویر به شهر مهم است و یکی از 

راه های مقابله با این اتفاق توسعه جنگلی به دلیل ایجاد یك حلقه سبز در اطراف شهر است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر حدود 50 هکتار شناسایی شده و 70 درصد در اختیار 
شهرداری است خاطرنشان کرد: 30 درصد در دست ارگان های دیگر است که رایزنی می کنیم 

تا آن را نیز تحویل بگیریم تا مجموعه حلقه قم کامل شود.
جوادیان عنوان کرد: مجموعه حلقه سبز در نظر گرفته و شناسایی شده و در مرحله مناقصه 

است تا کاشت درخت صورت گیرد.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه برای تحقق این هدف 
مهم، در کنار این ها کمیته ای در سازمان پارك ها با عنوان گواهی سلامت و خرید نهال ایجاد 
شده است گفت: این کمیته متشکل از کارشناسان سازمان در خصوص بحث آفات و بیماری ها 

است و کیفیت درختان را بررسی می کند.
وی ادامه داد: تمام نهالستان ها توسط این کمیته بازدید شده و نزدیك به دو ماه است تمام 
درخت و درختچه ها در تهران، البرز اصفهان، و شهرهای شمالی و به طور مجموع بیش از 
38 نهالستان مورد بازدید و امتیازدهی شده است و امسال در برنامه داریم درختان با کیفیت 

مناسب و چند ساله خریداری کنیم و در عرصه های مورد نظر بکاریم.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد؛

ایجاد کمیته گواهی سلامت و خرید نهال در شهرداری قم 

حسن لاسجردی

در جلسه شورای آموزش و پرورش شهرستان مطرح شد:

توصیه های انتخاباتی »سیار« به آموزش و پرورش



3 اقتصادی

معاون آخوندی به مهر عنوان کرد:
پروژه مسکن اجتماعی مشکل زمین ندارد

رئیس سازمان ملی زمین و مسکن با اشاره به اینکه در همه کشور زمین برای پروژه 
مسکن اجتماعی اختصاص یافته است، گفت: در شهرهای اطراف تهران با مازاد مسکن 

مهر روبرو هستیم.
سید محمد پژمان در خصوص تامین زمین برای پروژه مسکن اجتماعی، گفت: در تمام 
شهرها برای مسکن اجتماعی، زمین در اختیار دولت قرار دادیم و این پروژه مشکل تامین 
زمی��ن ندارد.  وی با بیان اینک��ه در این پروژه تامین زمین به تنهایی کفایت نمی کند، 
افزود: هزینه های آماده سازی و احداث ساختمان بسیار بالا است چرا که مسکن اجتماعی 
برای افرادی است که توانایی تامین هزینه ها را ندارد و باید تمامی این هزینه ها از محل 
کمک های دولتی و نهادهای حمایتی باشد. رئیس سازمان ملی زمین و مسکن با اشاره 
به اینکه تسهیلات ارزان قیمت هم باید در اختیار متقاضیان مسکن اجتماعی قرار گیرد، 
ادامه داد: پروژه مسکن اجتماعی برای اقشار کم درآمد جامعه به اجرا می رسد که توانایی 
پرداخت آورده و بازپرداخت تسهیلات را ندارند. وی در پاسخ به این پرسش که در استان 
تهران، چه مقدار زمین به مسکن اجتماعی اختصاص داده شده است، گفت: در حال حاضر 
تعداد زیادی مسکن مهر در استان تهران بدون متقاضی است و تعداد زیادی مسکن مهر 
در ش��هرهای جدید احداث شده که متقاضی ندارد. معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه سیاست توسعه مسکن در شهر تهران نبوده به همین دلیل مسکن مهر در شهرهای 
جدید ساخته شد، افزود: به دلیل نبود زیرساخت ها در شهرهای جدید استان تهران، پروژه 
مسکن مهر همه نهادها را درگیر خود کرده است بنابراین فعلا این استان درگیر مسکن 
مهر است. پژمان با تاکید بر اینکه در همه شهرهای اطراف تهران مازاد مسکن مهر داریم، 
ادامه داد: شهرهای جدید اطراف تهران هنوز کشش اجرای پروژه جدید را ندارد. وی در 
پاسخ به اینکه آیا احتمال واگذاری واحدهای مسکن مهر در قالب مسکن اجتماعی وجود 
دارد؟ گفت: واحدهای مسکن مهر از تسهیلات دولتی استفاده می کند و بخش دیگری از 
هزینه ساخت باید توسط خریداران پرداخت شود در حالی که متقاضیان مسکن اجتماعی 

استطاعت پرداخت آورده را ندارند.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,159,000یک مثقال طلا

960,110یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,450,000سکه بهار آزاد ی

9,450,000سکه امامی

4,700,000نیم سکه

2,490,000ربع  سکه

1,690,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 34,452,000 206 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 38,000,000پژو پارس 

 36,770,000 پژو پارس سال

E2 90 39,000,000تند ر 

LX 33,233,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,134,000 سمند 

LX EF7 29,974,000 سمند 

ELX 36,123,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 58,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,140,000 سایپا 111

 21,000,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,000,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

530 MVM 44,510,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM110 22,410,000 چهار سیلند ر

آغاز به کار رسمی ستاد مزد ۹۵
ستاد تخصصی تعیین حداقل مزد سال ۹۵ مشمولان قانون کار برای انجام گفتگوهای 
مش��ترک نمایندگان کارگران، کارفرمایان و دولت درباره حقوق و دس��تمزد سال آینده 

تشکیل و آغاز به کار کرد.
وزارت کار اخیرا نشست های شورای عالی کار درباره مباحث مربوط به حقوق و دستمزد 
سال آینده مشمولان قانون کار و کارگران را آغاز کرد. اولین نشست ها و گفتگوها با حضور 

نمایندگان کارگران، کارفرمایان و دولت انجام شد.
معاون روابط کار وزارت کار اعلام کرده است برای نشست های امسال تعیین بسته جدید 
حقوقی بیش از ۱۳ میلیون مشمول قانون کار، برنامه ریزی های خاصی صورت گرفته و 
به زودی نمایندگان گروه های کارگری، کارفرمایی و دولت وارد گفتگوهای جدی در این 

زمینه خواهند شد.
در همین حال، غلامرضا عباسی با بیان اینکه طی یکی دو نشست اخیر شورای عالی کار، 
ستاد مزد سال ۹۵ با مشارکت گروه های کارگری، کارفرمایی و دولت تشکیل شد، گفت: 
هدف اصلی از تشکیل این ستاد، انجام مطالعات تخصصی و کارشناسی و ارائه یک جمع 

بندی مناسب به شورای عالی کار است.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران اظهارداشت: مذاکرات حول محور 
ماده ۴۱ قانون کار خواهد بود که به موضوع نرخ تورم و تامین معیشت در تعیین حداقل 
دستمزد مشمولان قانون کار توجه دارد. غیر از این، اگر مباحث دیگری بخواهد پیرامون مزد 

سال آینده مطرح شود، حتما باید توسط شورای عالی کار بررسی شود.
عباس��ی خاطرنشان کرد: موضوع اساسی که در س��تاد قرار است مورد بحث و بررسی 
قرار گیرد، تامین معیشت خانوارهای ۴ نفره است، همچنین میزان کالری مورد نیاز یک 
فرد بزرگسال نیز بررسی و جمع بندی آن در نشست های اصلی شورای عالی کار مطرح 

خواهد شد.
این مقام مسئول کارگری کشور افزود: باید به وضعیتی در حقوق و دستمزدها برسیم که 
میزان دریافتی شاغلان از هزینه های آنها کمتر نشود. با این وجود، در حال حاضر فاصله 

بین هزینه های ماهیانه خانوار و درآمدها میلیونی است.
وی همچنین به بررسی ماده ۱۳۶ قانون کار در نشست چهارشنبه هفته جاری شورای 
عالی کار اشاره کرد و گفت: رسیدگی به وضعیت حضور نمایندگان کارگران در هیات های 
مختلف و همچنین موضوع آئین نامه فعالیت کانون های عالی کارگری، به بحث گذاشته 

شد.
عباس��ی به این مطلب هم اشاره کرد که احتمالا تا ۱۰ روز آینده یک نشست دیگر در 
شورای عالی کار پیرامون مسائل مربوط به تعیین حداقل دستمزد سال آینده کارگران و 

مشمولان قانون کار برگزار می شود.

یک مقام مسئول دولتی اعلام کرد:

دوره مصرف بنزین۷۰۰ تومانی تمدید نمی شود

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه دوره مصرف بنزین ۷۰۰ 
تومانی تمدید نخواهد شد، گفت: از اول آذر ماه عرضه بنزین در سراسر کشور رسما تک 

نرخی خواهد شد.
سید ناصر سجادی درباره آخرین وضعیت مصرف سهمیه های بنزین با قیمت ۷۰۰ تومانی 
باقی مانده در کارت های هوش��مند سوخت، گفت: در طول ماه های اخیر روند مصرف و 
برداشت بنزین ۷۰۰ تومانی در مقایسه با روزهای نخست آزادسازی قیمت این فرآورده 

نفتی کند شده است.
مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با اعلام اینکه براساس مصوبه دولت 
عرضه و فروش بنزین ذخیره سازی شده در کارت های هوشمند سوخت با قیمت ۷۰۰ 
تومانی تا ۳۰ آبان ماه سال جاری اعتبار دارد، تصریح کرد: بر این اساس از ابتدای آذر ماه 
به طور رسمی عرضه بنزین در سراسر کشور با حذف سهمیه های باقیمانده در کارت های 
هوشمند سوخت تک نرخی خواهد شد.این مقام مسئول با تاکید بر اینکه تاکنون شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی و وزارت نفت هیچگونه درخواستی برای تمدید 
دوره مصرف ذخیره بنزین ۷۰۰ تومانی کارت های سوخت به دولت ارائه نکرده است، اظهار 
داشت: از این رو پیش بینی می شود عملا دوره مصرف بنزین ۷۰۰ تومانی توسط دولت 

تمدید نخواهد شد و ۳۰ آبان ماه آخرین روز عرضه بنزین ۷۰۰ تومانی در کشور باشد.
وی با بیان اینکه با حذف بنزین ۷۰۰ تومانی از اول آذر ماه س��ال جاری و فروش تک 
نرخی بنزین، عرضه کارتی این فرآورده نفتی همچون گذشته ادامه می یابد، تاکید کرد: 
تاکنون هیچ برنامه ای برای حذف و یا توقف کارتی بنزین در دولت و وزارت نفت به تصویب 
نرسیده است.  براساس آمارهای رسمی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در شرایط 
فعلی ذخیره بنزین ۷۰۰ تومانی کارت های هوشمند سوخت به کمتر از ۴٨۰ میلیون لیتر 
کاهش یافته است. از این رو در شرایط فعلی به طور متوسط روزانه سه تا چهار میلیون لیتر 
از موجودی این بنزین )۷۰۰ تومانی( مصرف می شود، این در حالی است که در روزهای 
نخست آزادسازی قیمت ها مصرف بنزین ۷۰۰ تومانی حدود ۲۰ تا ۲۵ میلیون لیتر در روز 
بوده است. از ابتدای سال جاری تاکنون متوسط مصرف روزانه بنزین در ایران حدود ۷۲.۷ 
میلیون لیتر بوده که از رشدی ۳.۲ درصدی در مقایسه با مدت زمان مشابه سال گذشته 
برخوردار بوده است. در زمان اجرای طرح آزادسازی قیمت بنزین و عرضه این فرآورده نفتی 
با قیمت یکهزار تومان، بیش از دو میلیارد و ۱۰۰ میلیون لیتر بنزین با قیمت ۷۰۰ تومانی 

در کارت های هوشمند سوخت ذخیره سازی شده بود.

با ادامه ی رکود فعلی مسکن صنایع و مشاغل وابسته به این بخش به ورطه نابودی می روند، 
در صورت تحریک تقاضا نیز بیم افزایش قیمت می رود. در این شرایط چه باید کرد؟

 پس از حدود سه سال کسادی بخش مسکن، به نظر می رسد تقاضای موثری در بازار 
وجود دارد که می تواند با افزایش توان خرید، زمینه های افزایش قیمت مسکن را فراهم کند. 
اما بی توجهی به این تقاضا از یک سو فشار بازار اجاره را افزایش می دهد و از سوی دیگر رکود 
صنایع و مشاغل مرتبط با صنعت ساخت و ساز را عمیق تر می کند. در این شرایط می توان 

گفت کارگزاران بخش مسکن بر دوراهی سختی قرار دارند.
با این که دولت با رونمایی از بسته خروج از رکود به نوسازی بافت های فرسوده و افزایش 
وام های ۳۵ میلیون تومانی به ۶۰ میلیون تومان اهتمام ورزید، اما مسلما این تحرکات 
نمی تواند به بازار مسکن شوک بدهد و ظاهرا این بخش برای بیدار شدن به نقدینگی 

عظیم تری نیازمند است.
اما رییس اتحادیه انبوه سازان مسکن کرمانشاه در این خصوص می گوید: این وحشت از 
سوی مسئولان ذیربط وجود دارد که با افزایش تقاضا در بازار مسکن شاهد افزایش قیمت 

در این بازار باشیم.
منصور طاقه ای با اشاره به اینکه دولت فعلا برنامه خاصی برای بازار مسکن ندارد، معتقد 
است: دولت باید برای جلوگیری از افزایش قیمت ها، وام مسکن را به ساخت و ساز اختصاص 
دهد، زیرا در این صورت هر وامی که داده می شود موجب ساخت یک واحد مسکونی خواهد 
شد و با افزایش عرضه دیگر خبری از افزایش قیمت ها نیست و این وام های ساخت باید درصد 

مناسبی از قیمت خانه را پوشش دهد.
یک کارشناس اقتصاد مسکن نیز بر تغییر رویکرد دولت از نگاه های کوتاه مدت همچون 
پرداخت وام به سیاست های میان مدت و بلندمدت تاکید و بیان می کند: دولت با اعمال 
سیاست هایی زمینه های تولید و افزایش توان مصرف کنندگان را فراهم کند. بخش اقتصادی 
مسکن باید با استفاده از توان تولیدکنندگان و منابع بانکی بتواند تسهیلات مسکن را به سمت 

اقساط بلندمدت با بهره های پایین متناسب با قدرت خرید متقاضیان سوق دهد.
قیمت یک واحد آپارتمان ۶۰ متری نوساز در تهران با محاسبه هر متر مربع ۴ میلیون 
حدود ۲۴۰ میلیون تومان است. وام ۶۰ میلیون تومانی، یک چهارم قیمت خانه را پوشش 
می دهد و سه چهارم باقی مانده را باید متقاضی پرداخت کند. لذا اگر متقاضی آن قدر توان 
داشته باشد که حدود ۱٨۰ میلیون تومان را تهیه کند شاید دیگر نیازی به وام ۶۰ میلیون 

تومانی نداشته باشد.
کیوان شادمان کارشناس اقتصاد مسکن در این باره تاکید کرد: اگر دولت می خواهد در حوزه 
مسکن اقدام موثری انجام دهد باید متناسب با سطح درآمد اقشار مختلف جامعه، روش های 
متنوعی را برای خانه دار کردن آنها در نظر بگیرد. در غیر این صورت روش هایی همچون 
پرداخت وام، هیچ گاه مسکن را از سیکل معیوب حباب، رکود، رونق، حباب که در آن گرفتار 

است بیرون نخواهد آورد. 

تولید چک های  از خارج شدن  بانک مرکزی  دبیرکل 
متحدالشکل از دستور کار بانک مرکزی خبر داد و گفت 
که سامانه صیاد دیگر با الگوی آرمانی بانک مرکزی اجرایی 

نخواهد شد.
در حالی که قرار بود برای ایجاد تغییراتی در چک های 
موجود به ویژه از لحاظ امینی چک های متحدالشکلی در 
قالب یک سامانه متمرکز)صیاد( به بازار پول وارد شده و چک 
های متفاوت بانکهای مختلف از رده خارج شوند ،محمود 
احمدی –دبیر کل بانک مرکزی- اعلام کرد که بر خلاف 
آنچه که پیش بینی و طراحی شده بود بر اساس الزامات 
قانونی ، تولید این چک ها در کارخانه چاپ اسکناس بانک 

مرکزی انجام نخواهد شد.
وی با اشاره به الزام قانون مبنی بر اینکه باید اوراق بهادار 
و امنیتی در چاپخانه دولتی تولید شود به ایسنا گفت : بنابر 
این با تولید چک های متحدالشکل از سوی بانک مرکزی 

مخالفت و به وزارت امور اقتصاد و دارایی واگذار شد ولی باید 
توجه داشت که کار تولید این چک ها در چاپخانه های دولتی 
بر اساس المانها و فیشر های امنیتی که بانک مرکزی اعلام 

خواهد کرد انجام می شود.
دبیر کل بانک مرکزی با بیان اینکه با واگذاری تولید چک 
های متحدالشکل به وزارت امور اقتصاد و داریی ، دیگر سامانه 
صیاد در قابل بسته آرمانی و پیشرفته ای که بانک مرکزی 
طراحی کرده بود اجرایی نمی شود توضیح داد: برنامه ما این 
بود که متقاضی دریافت دسته چک در قالب سامانه متمرکز 
صیاد در خواست خود را بدون مراجعه حضوری به بانک 
اعلام کرده و بانک مرکزی نیز بعد از دریافت اطلاعات و انجام 
بررسی لازم همچنین دریافت تاییدیه از مراکز مربوطه دستور 
تولید آن به کارخانه چاپ اسکناس را صادر کرده و در نهایت 
دسته چک از طریق پست به دست درخواست دهنده می 

رسید.

احمدی اضافه کرد: با تغییرات ایجاد شده روش مدنظر بانک 
مرکزی در اجرای سامانه صیاد حداقل در بخش تولید اجرایی 
نمی شود و در این حالت باید متقاضی به بانک مراجعه کرد و 
درخواست دریافت دسته چک را اعلام و در ادامه دریافت کند.

وی این را هم گفت که گرچه سامانه صیاد بر اساس آنچه 
بانک مرکزی می خواهد اجرایی نمی شود ولی همچنان طبق 
قولی که داده ایم همچنان صاحبان چک های برگشتی در 
دریافت دسته چک محروم خواهند ماند و استلام این موارد از 

طریق بانک مرکزی انجام خواهد شد.
اما در شرایطی که پیش تر بانک مرکزی وعده داده بود 
که در نیمه دوم امسال چک های جدید به مرور جایگزین 
چک های قبلی شوند ، دبیر کل بانک مرکزی یادآور شد که 
دیگر زمان ورود چک های متحدالشکل چندان ارتباطی به 
این بانک نخواهد داشت و این موضوع به قرار دادی که بانکها 

با چاپخانه دولتی انعقاد می کنند بستگی دارد. 

بورس تهران در اولین هفته آبان ماه بر خلاف هفته پایانی مهر ماه روند نزولی در پیش گرفت 
و به دلیل انتشار گزارش های ضعیف شرکت ها با افت متغیرهای خود رو به رو شد و نیمی از 

خریداران خود را از دست داد.
 با پایان یافتن مهر ماه انتظار سهامداران برای انتشار گزارش ۶ ماهه شرکتها به سر رسید 
و در هفته ابتدایی آبان موجی از گزارش های ۶ ماهه منتشر شد که انتشار آنها وضعیت بازار 

سرمایه را تغییر داد.
به این ترتیب فعالان تالار شیشه ای به دلیل نزدیک شدن به زمان انتشار گزارشات ۶ ماهه 
شرکتها، به اخبار مثبت سیاسی و اقتصادی بی توجه شدند و تمام توجه خود را به سمت این 
گزارش ها جلب کردند. البته گزارشات ۶ ماهه نیز چنگی به دل نزد و همانطور که پیش بینی 
شده بود تعدیل منفی شرکتهای مطرح زمینه افت شاخص و قیمت ها را فراهم کرد و موجب 

تسری جو منفی به کل بازار سرمایه شد.
البته این جو در روزهای پایانی هفته اندکی کاهش یافت و بورس تهران بعد از اتمام شوک 
ناشی از گزارش ها، روند متعادل تری در پیش گرفت اما انتشار گزارش ۶ ماهه شرکتها این 
واقعیت را نشان داد که صنایع بورسی با مشکلات جدی در زمینه افت قیمت و کاهش میزان 

فروش مواجه هستند و با رکودی عمیق دست و پنجه نرم می کنند.
با این حال همان طور که انتظار می رفت بازگشایی نماد شرکتها بعد از تعدیل های منفی 
موجب منفی شدن جو بازار شد به طوری که عملکرد ضعیف شرکتها در نیمه نخست سال 
بورس را به مدار نزولی برگرداند و موجب ریزش ۲۵۱ واحدی شاخص و برگشت آن از کانال 
۶۳ هزار واحدی شد. به این ترتیب با افت ۰.۴ درصدی شاخص کل، سودآوری بازار سرمایه 
افت کرد و به ۰.۶ درصد رسید.در این هفته همچنین ارزش و حجم معاملات هم ریزش های 
شدید بیش از ۶۰ درصد را تجربه کرد به طوری که در مجموع ۹۲۰ میلیون سهم به ارزش 
هزار و ۷۱۴ میلیارد ریال داد و ستد شد و ارزش و حجم معاملات به ترتیب افت ۶۶ و ۶٨ 
درصدی را تجربه کرد و به دلیل جو منفی ناشی از گزارشات ۶ ماه دفعات معاملات ۵۶ درصد 
افت کرد و تعداد خریداران نیز با افت ۵۳ درصدی به ۲٨ هزار و ۶۶۹ نفر کاهش یافت.به این 
ترتیب با انتشار گزارش های ۶ ماهه شرکتها، ریسک ناشی از انتشار این گزارشات کاهش یافت 
و چشم سهامداران به اجرای بسته اقتصادی دولت در نیمه دوم آبان ماه دوخته شد. بسته ای 
که در نحوه اجرا ابهامات زیاذی دارد اما به اعتقاد کارشناسان به عنوان مسکن می تواند جلوی 

عمیق تر شدن رکود اقتصادی را بگیرد. 

معاون اجرایی شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران 
و  خودروسازان  فروش  از  پس  خدمات  شرکتهای  گفت: 
واردکنندگان خودرو تنها به شش درصد کسانی که مشمول 
را  خسارت  این  بوده اند،  خودرو  خواب  خسارت  دریافت 

پرداخت کرده اند.
قانون  فعلی  آیین نامه  کرد: طبق  اظهار  تاجیک  سعید 
در صورتی که  خودرو،  مصرف کنندگان  حقوق  از  حمایت 
خودروهای تحت گارانتی برای رفع عیب بیش از دو روز کاری 
یا مدت زمان استاندارد برای رفع عیب خودرو، در تعمیرگاه 
متوقف شوند، شرکت خودروساز یا واردکننده خودرو ملزم به 
پرداخت روزشمار جریمه خواب )توقف( خودرو در تعمیرگاه 

به مالک آن است.
وی با بیان اینکه علی رغم صراحت قانون در این زمینه، تقریبا 
هیچ یک از شرکتهای خدمات پس از فروش خودروسازان و 
واردکنندگان خودرو این قانون را رعایت نمی کنند، خاطرنشان 
کرد: براساس ارزیابی صورت گرفته، در حوزه خودروهای 
سبک تنها به شش درصد و در حوزه خودروهای سنگین تنها 

به چهار درصد مشمولان، این خسارت پرداخت شده است.
معاون اجرایی شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران 
ادامه داد: این به این معنا است که از هر ۱۰۰۰ نفری که 
مشمول دریافت خسارت خواب خودرو بوده اند، در حوزه 
خودروهای سبک تنها ۶۰ نفر و در حوزه خودروهای سنگین، 

۴۰ نفر از مشمولان این خسارت را دریافت کرده اند.
وی افزود: نکته قابل توجه این است که همین تعداد ناچیز 
خسارت خواب خودرو پرداخت شده از سوی خودروسازان و 
واردکنندگان خودرو نیز مربوط به کسانی بوده که از قانون 
آگاهی داشته و برای دریافت خسارت خود شکایت کرده اند و 
شرکت مربوطه از این طریق ملزم به پرداخت آن شده است 
در حالیکه طبق قانون، شرکتهای خدمات پس از فروش 
خودروسازان و واردکنندگان خودرو ملزم هستند به طور 

خودکار به تمام مشمولان این خسارت را پرداخت کنند.
شورای  جلسه  جدیدترین  در  اینکه  بیان  با  تاجیک 
سیاست گذاری خودرو این موضوع مطرح شد، تصریح کرد: 
در این زمینه دفتر نیرومحرکه وزارت صنعت، معدن و تجارت 

به تمام خودروسازان و واردکنندگان خودرو ابلاغ کرده که 
قانون پرداخت خسارت خواب خودرو باید تا پایان سال به طور 

کامل اجرایی شود. 

قیمت مسکن چگونه کنترل می شود؟

دبیرکل بانک مرکزیاعلام کرد؛

 آخرین خبرها از ورود چک های متحد الشکل به بازار
دبیرکل بانک مرکزیاعلام کرد؛

 آخرین خبرها از ورود چک های متحد الشکل به بازار

تعداد خریداران بورس نصف شد

رونمایی از یک فاجعه در خدمات خودرویی؛

 قانونی که تنها 6 درصدش اجرا شد

نگاهی به روند صادرات و واردات از آمریکا؛

 ایالات متحده چه کالاهایی از ایران می خرد؟
روابط تجاری با آمریکا بر اساس قانون ممنوع نیست اما به گفته 
سخنگوی دولت، تلاش می شود از این کشور کالاهای مصرفی وارد 
نشود و فهرست کالاهای وارداتی از آمریکا نیز نشان می دهد اگرچه 
تعداد زیادی کالای مصرفی در سال های گذشته از این کشور خریداری 
شده اما نسبت آن در نهایت به کل واردات از این کشور چندان زیاد 

نیست، در کنار این، آمریکا نیز واردات محدودی از ایران دارد.
 چندی است بحث واردات ایران از آمریکا مورد بحث و گفت وگو قرار 
گرفته ولی سخنگوی دولت اعلام کرده است که در پی تذکر رهبری 
تاکید دولت بر این خواهد بود که کالاهای مصرفی از آمریکا وارد نکند 
و اگر تکنولوژی مدنظر باشد نیز در چارچوب قانون اقدامات لازم انجام 
شود، در عین حال آمارها نشان می دهد که طی سه سال و نیم گذشته 

تغییر چندانی در روند واردات از این کشور به وجود نیامده است.
اگرچه نسبت واردات از آمریکا به صادرات به این کشور بسیار بالا 
است و در واقع میزان واردات از این کشور در سال گذشته ۳۰۰ برابر 
صادرات به آن بوده، اما آمریکا مشتری دائمی برخی کالاهای ایرانی 

محسوب می شود.
آمریکا در ۶ ماه نخست امسال در مقابل ۳۷ میلیون دلار کالایی که 
به ایران فروخته ، ۴۱٨ هزار دلار کالای ایرانی شامل ۹ گروه کالایی 

را نیز وارد کرده است.
بر اساس فهرست صادرات غیر نفتی ایران، مهمترین کالاهایی که 
ایران به ایالات متحده صادر کرده فرش و میگو بوده است، این فهرست 
نشان می دهد که در ۶ ماهه نخست امسال آمریکا ۲۲ تن میگو با ارزش 
کمتر از ۱۰۰ هزار دلار و ۶۱۹ تن فرش با ارزش کمتر از ۲۰۰ هزار دلار 

از ایران خریداری کرده است.
زعفران از جمله دیگر کالاهای صادراتی مهم ایران است اما آمریکا 
خرید زیادی از ایران نداشته و در نیمه نخست امسال مجموعا تنها ۷ 
کیلو گرم زعفران را در بسته بندی های بیش از ۱۰ گرمی و ۳۰ گرمی 
از ایران خریده که این خرید مجموعا برای کشور ۷۰۰۰ دلار ارزآوری 
داشته است.گل و غنچه گل برای مصارف زینتی نیز از دیگر کالاهایی 
است که امسال مسافر آمریکا شد که بر اساس آمار و ارقام گمرکی 

مجموع آن به حدود یک تن و با ارزش ۲۰ هزار دلار می رسید.
مبلمان از دیگر کالاهایی است که از ایران به آمریکا صادر می شود 
و ایالات متحده در نیمه نخست امسال حدود ۵۴ هزار دلار مبلمان 

و ۳۰ هزار و ۶۰۰ دلار اجزا و قطعات مبلمان را از ایران خریده است.
همچنین در مدت مذکور بیش از دو تن کاب و بروشور و سایر 

نشریات و مطبوعات با ارزش بیش از ۹ هزار دلار و ۷۰۴ دلار اجزا و 
قطعات وسایل نقلیه از ایران به آمریکا صادر شده است.

ایران به ترتیب در سال های ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۳، یک میلیون دلار، یک 
میلیون و ۴۰۰ هزار دلار، ۶۵٨ هزار دلار و ۴٨۰ هزار دلار صادرات به 

ایالات متحده آمریکا داشته است.
از  این ترتیب که  به  این کشور روند دیگری دارد  از  اما واردات 
سال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۳ ایران از ایالات متحده به میزان ۱۰۰ میلیون 
دلار، ۱۳۲ میلیون دلار، ۱۳۲ میلیون دلار و ۱۵۴ میلیون دلار کالا 

خریداری کرده است.

اما لیست کالاهایی که از آمریکا به ایران صادر شده در سال های 
مختلف کمی متفاوت است، اگرچه بخش عمده ای از واردات ایران 
از این کشور مربوط به کالاهای واسطه ای و سرمایه ای مورد نیاز برای 
بخش های مختلف صنعت، پزشکی، کشاورزی، دامپروری و معدن 

می شود اما کالاهای مصرفی نیز از این کشور به ایران وارد می شوند.
در سال ۱۳۹۱ کالاهای مصرفی آمریکایی وارداتی شامل کره، 
ماهی قزل آلا، آب آناناس، مکمل های غذایی و دارویی برای انسان، 
فروارده های آرایشی برای لب، چشم و ناخن، پودرهای آرایشی، شامپو، 
میخ، قایق تفریحی )JET-SKI(، چرخ و فلک و تاب و سیرک سیار و 

فرچه های آرایشی می شود.در سال ۱۳۹۳ اما ایران از آمریکا کالاهایی 
مانند گاو شیری، کره، برنج، روغن های خوراکی مختلف، مکمل های 
غذایی و دارویی، عطر، لوازم آرایش و پودرهای آرایشی و فراورده های 
زیبایی، شامپو، نخ دندان، میخ، ابزار مانیکور و پدیکور، یخچال، فریزر، 

کامپیوتر، تبلت، صفحه کلید،لامپ و مسواک خریداری کرده است.
البته این روند واردات کالاهای مصرفی در نیمه نخست امسال کمی 
تغییر کرده و در فهرست کالاهای وارداتی به ایران، تنها مکمل های 
غذایی، فراورده های آرایشی، خمیربازی، لوله و شلنگ، تبلت، کامپیوتر، 
جت اسکی، تردمیل و برخی ادوات ورزشی دیگر توجه را جلب می کند. 
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هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال
 زیر سایه شهرآورد

به جز داربی ٨۱ پایتخت، سایر دیدارهای هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال، شنبه پنجم 
آبان ماه برگزار می شود؛ در روز جمعه اما تمام اخبار و حاشیه ها حول محور شهرآورد 

خواهد بود.
 پس از انجام شهرآورد ٨۱ پایتخت در روز جمعه چهارم آبان ماه، هفته یازدهم لیگ 
برتر فوتبال، امروز با انجام هفت دیدار دیگر به پایان می رس��د. در این روز دیدارهای 
حساس��ی مانند رویارویی نفت تهران با استقلال خوزس��تان، صبا با تراکتورسازی و 

استقلال اهواز با سپاهان برگزار می شود.
گسترش فولاد – پدیده؛ ساعت 15، ورزشگاه اختصاصی گسترش

دیدار تیم های هش��تم و دهم جدول رده بندی در روز پس از داربی برای هر دو تیم 
می تواند حساس و مهم باشد؛ اگر پرسپولیس در داربی بازنده شود، برنده بازی گسترش 

فولاد و پدیده جای این تیم را خواهد گرفت.
 اختلاف امتیاز کم تیم های میان جدول شرایطی ایجاد کرده که تیم های این منطقه 
با یک برد می توانند چند پله در جدول بالا بروند و به تیم های صدرنشین نزدیک شوند.

 سیاه جامگان – سایپا؛ ساعت 15، ورزشگاه ثامن الائمه مشهد 
س��ایپای مجید جلالی درست در میانه جدول قرار گرفته و با ۱۴ امتیازی که دارد، 
آماده خیز برداشتن به پله های بالاتر است اما این تیم در روزهای اخیر آبستن حاشیه ها 
و حرف و حدیث های متفاوتی درباره نیمکت مربیگری اش بوده است. با این حال سایپا 

در فصل جاری نشان داده که در هر بازی می تواند تیم برنده باشد.
 س��یاه جامگان اما تنها هفت امتیاز کس��ب کرده و چهاردهم جدول است. این تیم 
هم اکنون هم یکی از نامزدهای سقوط به دسته پایین تر است اما شکست احتمالی برابر 

سایپا جایگاه این تیم را بیش از پیش متزلزل می کند.
 صبا – تراکتورسازی؛ ساعت 15:30، ورزشگاه یادگار امام )ره( قم

 یک طرف زیباترین دیدار هفته دهم لیگ برتر، این هفته برابر صبا قرار می گیرد و 
امیدوار است که در این بازی به پیروزی برسد. تراکتورسازی هفته قبل در حالی که ۴ 
بر یک از ذوب آهن پیش بود در فاصله کوتاه باقی مانده تا پایان بازی سه گل خورد و 

تنها یک امتیاز از بازی خانگی اش گرفت.
 تراکتورسازی با این تساوی فرصت صعود به رده سوم جدول را از دست داد و به رتبه 
ششم سقوط کرد. صبا اما اکنون پنجم است و با پیروزی برابر تراکتورسازی می تواند 
حتی به رتبه سوم برسد. در کنار حساسیت این بازی از نظر فنی، همیشه رویارویی 

علی دایی با تراکتورسازی تماشایی و گاهی هم جنجالی بوده است. 
نفت تهران – استقلال خوزستان؛ ساعت 15:30، ورزشگاه تختی تهران 

نفت تهران تا هفته نهم لیگ برتر نتوانسته بود در هیچ دیداری برنده شود اما در هفته 
های نهم و دهم دو پیروزی خوب کسب کرد و خود را از انتهای جدول کند و تا رده 
دوازدهم بالا آمد. این تیم حالا با پشتوانه دو برد متوالی در خانه میزبان تیمی است که 

در ۱۰هفته سپری شده از لیگ، پنج بار برنده شده و تنها یک بار باخته است.
 استقلال خوزستان، تیم شایسته و دوست داشتنی فصل پانزدهم لیگ برتر است که 
توانس��ته پس از ۱۰ هفته در یک قدمی صدر جدول قرار بگیرد. استقلال خوزستان 
فقط دو امتیاز با هم نام تهرانی خود فاصله دارند و اگر آبی های تهران در داربی پایتخت 
برنده نشوند، این فرصت برای خوزستانی ها فراهم می شود که طم صدرنشینی در لیگ 

را نیز بچشند. 
ملوان – فولاد؛ ساعت 15:30، ورزشگاه تختی انزلی 

فولاد خوزس��تان که همیش��ه یکی از تیم های برتر لیگ و حریفی سرسخت برای 
تیم های لیگ برتری بوده در فصل پانزدهم بالاخره در هفته دهم اولین پیروزی اش را 
به دس��ت آورد. این تیم در طول ۱۰ هفته لیگ در قعر جدول قرار داشت و در هفته 

دهم توانست یک پله صعود کند.
 ملوان اما از همان ابتدای فصل در میانه های جدول قرار داش��ت و س��ه برد و س��ه 
باخت کسب کرده است. ملوانی ها هفته قبل در تهران با دو گل از پرسپولیس شکست 
خوردند و تا رده یازدهم پایین آمدند ولی روی کاغذ، این هفته کار چندان سختی برای 

کسب پیروزی خانگی برابر فولاد ندارند.
 ذوب آهن – راه آهن؛ ساعت 15:30، ورزشگاه فولادشهر اصفهان 

داربی تیم های آهنی لیگ برتر در ش��رایط نابرابر انجام می ش��ود. ذوب آهن جوان و 
پرانرژی ۱۶ امتیازی اس��ت و در رده س��وم جدول قرار گرفته اس��ت. این تیم آنقدر 
جنگنده و باانگیزه بازی می کند که می تواند بازی ۴ – ۱ باخته را در دقایق پایانی بازی 

۴ – ۴ کند. )تساوی ذوب آهن و تراکتورسازی در هفته دهم( 
راه آه��ن اما فقط ۱۰ امتیاز دارد و س��یزدهم اس��ت. این تیم فق��ط دو پیروزی در 

کارنامه اش دارد و این هفته در اصفهان کاری بسیار دشوار پیش رو دارد.
 استقلال اهواز – سپاهان؛ ساعت 16:50، ورزشگاه تختی اهواز 

در آخرین دیدار هفته یازدهم لیگ برتر، سپاهان رد چهارمی برابر قعرنشین اهوازی 
لیگ قرار می گیرد. سپاهان در هفته های اخیر چندین بار فرصت رسیدن به صدر و 
گرفتن جای استقلال را با تساوی های پی در پی از دست داد و در هفته قبل هم شکست 

۳ بر صفر این تیم برابر استقلال، صدر را کاملا تقدیم آبی ها کرد. 
با این حال اصفهانی ها می توانند با شکست یک استقلال دیگر )اهواز( در هفته یازدهم 
و با تصور این کخ اس��تقلال تهران در داربی برنده نشود، فاصله امتیازی خود با صدر 

را کمتر کنند.
 اس��تقلال اهواز هم که حال و روز خوشی ندارد و با باخت های پیاپی اش حریفان را 
خوشحال کرده است. استقلال اهواز فعلا نامزد قطعی سقوط به لیگ یک است مگر 
این که در هفته های باقی مانده تا پایان فصل تغییری اساسی در روند نتیجه گیری اش 

صورت دهد. 

کی روش: اسدی باید از دخالت هایش 
در تیم ملی خودداری کند

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران می گوید دبیرکل فدراسیون باید از دخالت هایش در تیم 
ملی جلوگیری کند.

 کارلوس کی روش پس از شهرآورد ٨۱ پایتخت در ورزشگاه آزادی در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: بازی بسیار خوبی را شاهد بودیم و بهترین داربی که از زمان حضورم در ایران 

دیدم را مشاهده کردیم.
وی در پاسخ به این که دبیرکل فدراسیون فوتبال اظهار کرده در برنامه ۹۰ پاسخگوی 
سرمربی تیم ملی خواهد بود، گفت: من منتظر ایشان در جلسه هیات رییسه در مقابل 
رییس فدراسیون فوتبال هستم. قطعا مکان مناسب در مقابل ریاست فدراسیون فوتبال و 

اعضای هیات رییسه خواهد بود.
سرمربی تیم ملی با اشاره به این که منتظر کارها و وظایفی که دبیرکل باید انجام دهد 
خواهد ماند بیان کرد: از بعد تجهیزات گرفته تا حمایت از تیم ملی دبیرکل فدراسیون 

فوتبال باید از دخالت هایش در تیم ملی جلوگیری کند.

واکنش تند اسدی به حرف های کی روش:

 هر کسی باید در سطح خودش صحبت کند
دبیرکل فدراسیون فوتبال با انتقاد شدید از صحبت های کارلوس کی روش گفت: من رکن 

دوم اجرایی فوتبال کشور هستم و هر کسی باید در سطح خودش صحبت کند.
علیرضا اسدی که برای تماشای شهرآورد ٨۱ پایتخت به ورزشگاه آزادی رفته بود، در 
واکن��ش به صحبت های کی روش که گفته بود دعوت مناظره اس��دی را در برنامه ۹۰ 
نمی پذیرد چون معتقد است این برنامه جای این حرف ها نیست، اظهار کرد: اگر جای این 

حرف ها در ۹۰ نیست، پس این برنامه برای چه پخش می شود.
وی ادامه داد: من نفر دوم اجرایی فوتبال کشور هستم. هر کسی باید سطح خود را بداند و 

در همان سطح صحبت کند. چه کسی برای من محدودیت ایجاد می کند؟

شاهرخ سبک دست:

جاسم کرار باید در خصوص رفتارش به 
مسئولان استقلال توضیح دهد

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال با بیان اینکه رفتار کرار غیر حرفه ای بود، گفت: او باید 
به خاطر اتفاقاتی که در آستانه دربی انجام داد، توضیح دهد.

شاهرخ سبک دست با بیان این مطلب افزود: بازیکنان استقلال برای پیروزی در دربی 
هم قسم شده اند و تنها به برُد در این دیدار فکر می کنند.

وی در خصوص شرایط روحی بازیکنان نیز گفت: آنها از لحاظ روحی از آمادگی خوبی 
برخوردار هستند و برای برگزاری دربی هشتادویکم لحظه شماری می کنند.

سبک دست در پاسخ به این سئوال که آیا بازیکنان برای این دیدار دغدغه مالی دارند یا 
خیر، گفت: ما به آنان پول پرداخت کرده ایم و هیچ مشکلی از لحاظ مالی برای این دیدار 

ندارند و آماده جدال با پرسپولیس هستند.
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در خصوص وضعیت کرار نیز گفت: رفتار کرار بسیار 
غیرحرفه ای بود و نباید چنین حرکتی از خود نش��ان می داد. او در آستانه حساس ترین 
بازی به ناگاه اردو را ترک کرد و این بدترین کاری بود که وی می توانست در طول فصل 

انجام دهد.
وی در پای��ان تاکید کرد: کرار به باش��گاه خواهد آم��د و در خصوص این رفتارش باید 

توضیحات کافی و لازمی رابه ما بدهد تا بدانیم علت این رفتار او به چه دلیل بوده است.

یک خارجی فرشته نجات سرخ ها شد؛

 پرسپولیس دقیقه ۹۵ از شکست گریخت

هشتاد و یکمین دیدار تیم های استقلال و پرسپولیس در شرایطی با 
تساوی به پایان رسید که استقلال تا ثانیه های پایانی از حریرف خود 
پیش بود اما پرسپولیس در وقت های اضافه گل تساوی را ثمر رساند 

و از شکست گریخت.
 دیدار این دو تیم از هفته یازدهم رقابت های فوتبال لیگ برتر عصر 
امروز جمعه با حضور حدود ۹۰ هزار تماشاگر و به قضاوت محسن 
ترکی برگزار شد که در پایان دو تیم به تساوی یک بر یک دست 
یافتند. جابر انصاری)۴٨( برای استقلال و جری بنگتسون)۹۵( برای 

پرسپولیس گل زدند.
* دقیقه یک: استقلالی ها قصد داشتند در شروع بازی توپ را 
پشت مدافعان پرسپولیس به سجاد شهباززاده برسانند که توپ یعقوب 

کریمی بدون دخالت بازیکنی به بیرون زمین رفت.
* دقیقه ۲ : حرکت یعقوب کریمی از جناح چپ با خطای کمال 
کامیابی نیا همراه شد تا استقلال اولین ضربه ایستگاهی را توسط خسرو 
حیدری روی دروازه پرسپولیس ارسال کند که این توپ ثمری نداشت.

* دقیقه ۴ : امید ابراهیمی روی خط محوطه جریمه پرسپولیس 
صاحب یک موقعیت شد که حرکت او با مقاومت بازیکنان پرسپولیس 
مواجه شد. استقلالی ها در این صحنه اعتقاد به پنالتی داشتند اما 

محسن ترکی دستور ادامه بازی داد.
* دقیقه ۶ : یعقوب کریمی که تا این لحظه بهترین بازیکن زمین بود 
پشت محوطه جریمه پرسپولیس صاحب یک موقعیت خوب شد اما 

ضربه او از بالای دروازه به بیرون رفت.
* دقیقه ۱۰ : پرسپولیسی ها بعد از دقایقی که تحت فشار استقلال 
بود از لاک دفاعی خارج شد و با پاس های کوتاه بازی را در اختیار 

گرفت.
* دقیقه ۱۲ : رامین رضاییان از سمت راست وارد محوطه جریمه 
استقلال شد که تعادلش را از دست داد و زمین خورد. او در این صحنه 

اعتقاد به پنالتی داشت!
* دقیقه ۱۴ : پرسپولیس توسط امید عالیشاه صاحب یک موقعیت 
استثنایی شد اما در حالی که خودش با رحمتی تک به تک بود توپ را 

به سمت دروازه زد اما رحمتی یک مهار اشتثنایی داشت.
* دقیقه ۱۵ : در ضد حمله این موقعیت پرسپولیس، استقلال 
توسط جابر انصاری صاحب یک موقعیت ایده ال شد اما این بازیکن هم 

نتوانست از موقعیت خوبش استفاده کند.
* دقیقه ۲۴ : تماشاگران دو تیم به تشویق هادی نوروزی کاپیتان 
فقید پرسپولیس پرداختند. محسن ترکی هم بازی را یک دقیقه 

متوقف کرد تا یاد نوروزی را گرامی بدارد.
* دقیقه ۳۰ : دو تیم نمایش قابل قبولی در این دقایق داشتند و 

تماشاگران حاضر در ورزشگاه و ببینندگان تلویزیونی را راضی کردند.
* دقیقه ۳۶ : پرسپولیس که بعد از ۱۰ دقیقه ابتدایی بازی بهتر 
از حریف ظاهر شد حملات نصف و نیمه ای را روی دروازه استقلال 

طراحی کرد اما راه به جایی نبرد.
* دقیقه ۴۲ : استقلالی ها صاحب یک ضربه ایستگاهی شدند که 
از این ضربه راه به جایی نبردند و سوشا مکانی توپ را گرفت. میثم 
مجیدی زمان بازگشت به زمین خودشان روی مکانی مرتکب خطا 

شد و کارت زرد گرفت.
* دقیقه ۴۴: پرسپولیس صاحب دومین موقعیت ایده آل برای 
گلزنی شد که این بار احمد نوراللهی ضربه ای را به سمت دروازه 
استقلال زد که رحمتی به زیبایی این توپ را مهار کرد تا در نیمه اول 

فرشته نجات آبی ها باشد.
 * دقیقه ۴۵ : با وجود اینکه استقلال در دقایق ابتدایی صاحب توپ 
و میدان بود اما در ادامه پرسپولیس نمایش بهتری داشت و صاحب دو 
موقعیت مطلوب گلزنی شد اما نتوانست از این دو موقعیت استفاده کند.

* دقیقه ۴۷ : پرسپولیس نیمه دوم را هجومی آغاز کرد و از جناح 
راست صاحب موقعیت شد که توپ ارسالی را مهدی رحمتی این 

توپ را مهار کرد.
* دقیقه ۴۹ : سانتر خسرو حیدری از جناح راست روی سر جابر 
انصاری نشست و این بازیکن به ضربه سر دروازه سوشا مکانی را باز کرد.

* دقیقه ۵۵ : برانکو دست به اولین تعویض زد و بنگستون را به 
جای احمد نوراللهی وارد زمین کرد. یک دقیقه بعد یعقوب کریمی در 

استقلال جایش را به محمدرضا خرسندنیا داد.
* دقیقه ۶۰ : پرسپولیس برای رسیدن به گل تساوی تلاش می 
کند. سجاد شهباززاده دومین کارت زرد این دیدار را از محسن ترکی 

دریافت کرد.
* دقیقه ۶٨ : پرسپولیس صاحب یک ضربه ایستگاهی شد که در 
رفت و برگشت بنگر صاحب موقعیت شد اما ضربه وی از درون محوطه 

جریمه با بالای دروازه رفت.
* دقیقه ۷۰ : پرسپولیس صاحب دو موقعیت و کرنر خطرناک شد 
که در یک صحنه خروج اشتباه رحمتی دروازه استقلال را به خطر 

انداخت اما عمران زاده توپ را به بیرون زد.
* دقیقه ۷۳ : سیدمحسن کریمی به جای خسرو حیدری وارد زمین 
شد. دو دقیقه بعد هم علی علیپور به جای امید عالیشاه وارد زمین شد.

* دقیقه ۷۹ : پرسپولیس صاحب چند موقعیت خوب شد که در 
یکی از این موقعیت  ها توپ از اختیار رحمتی هم خارج شد اما در 
رفت و برگشت مدافعان آبی توپ را دور کردند. در دقیقه ٨۰ امین حاج 
محمدی به جای سجاد شهباززاده وارد زمین شد. حاج محمدی یک 

دقیقه بعد از ورودش کارت زرد گرفت.
* دقیقه ٨٨: پرسپولیس برای رسیدن به گل از هر منطقه ای توپ 
را بلند روی دروازه استقلال ارسال می کرد اما ثمری نداشت و مدافعان 

استقلال نمایش قابل قبولی در این صحنه ها داشتند.
* دقیقه ۹۵: درحالی که پرسپولیس برای رسیدن به گل تلاش می 
کرد یک ارسال بلند از میانه های زمین و از دست رفتن تمرکز مدافعان 
استقلال، رامین رضاییان با شوتی محکم دروازه حریف را نشانه گرفت 
که توپ ضمن برگشت به بنگتسون درون دروازه استقلال رفت تا بازی 

مساوی شود.
حاشیه نگاری داربی ٨۱

از درگیری عابدزاده باماموران حراست ورزشگاه تا شعار 
هواداران استقلال علیه ترکی و فردوسی پور

دیدار دو تیم هنرمندان موسیقی و سینما که در قالب دو تیم 
استقلال و پرسپولیس برگزار شد با برتری تیم پرسپولیس به پایان 

رسید.
در حالی که قرار است عصر امروز از ساعت ۱۵ دیدار تیم های 

استقلال و پرسپولیس در ورزشگاه آزادی برگزار شود، درهای ورزشگاه 
آزادی امروز حدود ساعت ۹ صبح به روی تماشاگران باز شده است و 
تا این لحظه که حدود ۴ ساعت به آغاز بازی زمان باقی مانده حدود ۵ 

هزار تن در ورزشگاه آزادی حاضر شده اند.
هواداران قرمز و آبی با شعارهایی برای یکدیگر کری خوانی می کنند.

انتظار  خیابان های اطراف ورزشگاه خلوت است و در حالی که 
می رفت به خاطر برگزاری داربی ٨۱ ترافیک باشد، اما این اتفاق رخ 

نداده است.
در فاصله سه ساعت تا آغاز دیدار استقلال مقابل پرسپولیس اعضای 
تیم فوتبال هنرمندان در ورزشگاه آزادی حاضر شدند تا قبل از آغاز 
داربی ٨۱ یک دیدار نمادین را به یاد هادی نوروزی به نمایش بگذارند. 
اعضای این تیم قرار است در دو تیم با پیراهن های مشکی که روی آن 
شماره ۲۴ حک شده است، به میدان بروند. این دیدار ساعت ۱۲:۳۰ 

آغاز شده است.
در حالی که گفته می شد از فحاشی تماشاگران در داربی جلوگیری 

می شود، بارها و بارها این اتفاق رخ داد.
در حالی که دو ساعت تا آغاز داربی ٨۱ پایتخت باقی مانده است 
چیزی حدود ۳۰ هزار تماشاگر در ورزشگاه آزادی حاضر شده اند. با آن 
که گفته می شد در جلسه لیدرهای استقلال و پرسپولیس قرار گذاشته 
شده بود تا از هرگونه فحاشی و بی احترامی جلوگیری شود، تماشاگران 
دو تیم به شدت علیه یکدیگر فحاشی می کنند. برخی اقدامات تاثیر 

چندانی در کاهش فحاشی ها ندارد.
مسئولان ورزشگاه آزادی از ساعت ۱۲ در حال جمع آوری کاورهای 
روی چمن ورزشگاه آزادی هستند. این کاورها به دلیل بارش باران روی 

چمن پهن شده بود.
فردی با نظارت چند مسئول در پیست تارتان ورزشگاه آزادی درحال 
روپایی زدن است. ظاهرا وی قرار است رکورد ۹ ساعت روپایی بدون 

وقفه را به نام خود ثبت کند.
علی نظری جویباری به همراه مقداد نجف نژاد، عضو هیات مدیره 
آنها  از  و  اضافه شدند  استقلالی ها  اردوی  به  استقلال ساعت ۱۲ 

خواستنند با تمام قدرت برابر پرسپولیس به میدان بروند.
پرویز مظلومی جهت مشخص شدن لیست هجده نفره تیمش در 
بازی با پرسپولیس روی نام علیرضا رمضانی و فرشید اسماعیلی خط 
کشید. این مسئله درحال اتفاق می افتد که فرشید اسماعیلی در بازی 
با سپاهان گل نخست تیمش را به ثمر رسانده بود و بازی نسبتا خوبی 

از خود ارائه داد.
در حالی که ستارگان سینما و موسیقی در قالب دو تیم استقلال 
و پرسپولیس به مصاف هم رفته اند، بخشی از هواداران استقلال ابتدا 
مرحوم هادی نوروزی را مورد تشویق قرار دادند و سپس به تشویق 
ناصر حجازی مشغول شدند. دیدار دو تیم هنرمندان موسیقی و سینما 
که در قالب دو تیم استقلال و پرسپولیس برگزار شد با برتری تیم 
پرسپولیس به پایان رسید. در اواسط این دیدار تماشاگران استقلال و 

پرسپولیس به شدت هادی نوروزی را مورد تشویق قرار دادند.
اسدی، دبیرکل فدراسیون فوتبال در ورزشگاه آزادی حاضر شد تا 

داربی پایتخت را از نزدیک تماشا کند.
ساعت ۱۴:۱۰ بازیکنان دو تیم برای گرم کردن وارد زمین شدند 
و همگی بازیکنان به نوبت مورد تشویق قرار گرفتند. روی پیراهن 
استقلالی ها عکسی از هادی نوروزی منقش شده است. هر دو تیم در 

حال گرم کردن هستند.
پیراهن پرسپولیسی ها طرحی جدید است. این پیراهن تلفیقی از 

رنگ قرمز و سیاه است. 
در حالی که کمتر از یک ساعت به آغاز داربی ٨۱ مانده است، حدود 

۷۰ هزار تماشاگر در ورزشگاه آزادی حاضر هستند.
بابک حاتمی، بازیکن پرسپولیس که در لیست ۱٨ نفره پرسپولیس 
قرار ندارد، برای ورود به جایگاه VIP دچار مشکل شد. او به دلیل 
نداشتن کارت مربوطه نتوانست وارد این جایگاه شود و بعد از ۵ دقیقه 

وساطت افراد مختلف موفق شد وارد جایگاه مورد نظر شود.
در حالی که تنها سی دقیقه تا آغاز داربی ٨۱ مانده است، تماشاگران 
پرسپولیس در اقدامی هماهنگ با شعار خداحافظ هادی با تعصب به 
کاپیتان سابق خود ادای احترام کردند. بعد از شعارهای آنها مجید بنی 

فاطمه مداح اهل بیت به مرثیه خوانی مشغول شد.
مدیرعاملان باشگاه استقلال و پرسپولیس با حضور در ورزشگاه 

آزادی این دیدار را از نزدیک تماشا می کنند.
۲۰ دقیقه پیش از شروع بازی تعداد تماشاگران حاضر در ورزشگاه 

به ٨۰ هزار نفر رسیده است.
مارکار آقاجانیان، محمد پنجعلی، احمدرضا عابدزاده و شاهرخ 
سبک دست از نفراتی هستند که برای تماشای داربی ٨۱ به ورزشگاه 

آزادی آمده اند.
 زمانی که بازیکنان دو تیم وارد زمین مسابقه شدند، هواداران 

پرسپولیس پرچم بزرگی را به اهتزاز در آوردند.
 حنیف عمران زاده، مهدی رحمتی و محسن بنگر با عکس هادی 

نوروزی عکس یادگاری گرفتند.
 پیش از شروع بازی کادر فنی استقلال به سمت نیمکت پرسپولیس 

رفت و با مربیان این خوش و بش کردند.
 انصاری، رضاییان و کامیابی نیا از پرسپولیس به سمت نیمکت 
استقلال رفتند و از استقلالی ها هم برهانی و طالب لو به سمت نیمکت 

پرسپولیس رفتند.
 احمدرضا عابدزاده که بازی را در جایگاه ویژه نگاه می کرد با رئیس 

حراست ورزشگاه آزادی درگیر شد. 
کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران، برای تماشای 

داربی ٨۱ به ورزشگاه آزادی آمده است .
 در دقیقه ۲۴ بازی، هواداران ۲ تیم شعار پرسپولیس حمله، هادی 
باید گل بزنه را سر دادند. استقلالی هم هادی نوروزی را تشویق کردند.

 در دقیقه ۲۶، زمانی که استقلالی ها صاحب یک ضربه کرنر بودند، 
مهدی رحمتی به سمت پرویز مظلومی آمد و نکته ای را به او گفت.

 در بین دو نیمه مسئولان برگزاری مسابقه مراسم نوحه خوانی 
ترتیب دادند. بین دو نیمه کارلوس کی روش از جایگاه ویژه خارج شد 

و با هواداران عکس یادگاری گرفت. 
خسرو حیدری، زمانی که تعویض شد، از سوی هواداران استقلال 

تشویق شد.
 در صحنه ای که رامین رضاییان به زمین خورد، هواداران پرسپولیس 
اعتقاد داشتند داور باید اعلام خطا می کرد. در این لحظه برانکو هم به 

شدت به عملکرد محسن ترکی اعتراض کرد که با تذکر جدی داور 
چهارم مواجه شد.

 هواداران استقلال در دقیقه ۹۰ این دیدار و در حالی که چهار دقیقه 
وقت اضافه اعلام شده بود شعار قهرمانی سر دادند. 

انفجار یک نارنجک دستی از سوی تماشاگران پرسپولیس در اواخر 
بازی از نکات جالب این دیدار بود. 

هواداران استقلال در پایان بازی به شدت علیه محسن ترکی شعار 
دادند.

 پس از پایان بازی مهدی رحمتی هم تیمی هایش را جمع کرد به 
سمت سکوهای استقلالی برد. 

به شدت  بازی شعارهای  پایان  در  استقلال  از هواداران  بخشی 
غیراخلاقی ای را خطاب به عادل فردوسی پور دادند. 

پس از پایان بازی و درحالی که فردوسی پور درحال مصاحبه با برانکو 
بود یکی از هواداران ظاهرا استقلالی به سختی خودش را وارد زمین 
کرد و درحال رفتن به سمت مظلومی و برانکو بود که با چند نفر درگیر 

شد و بعد از یک زد و خورد نتوانست خودش را به مظلومی برساند.
مظلومی: هواداران پرسپولیس از مساوی راضی هستند/ 

بازیکن مان کم تجربگی کرد و گل خوردیم
سرمربی تیم فوتبال استقلال معتقد است هواداران پرسپولیس از 

کسب تساوی مقابل استقلال راضی هستند.
پرویز مظلومی پس از تساوی یک بر یک تیمش مقابل پرسپولیس 
در شهرآورد پایتخت، اظهار کرد: متاسفانه زمانی که باید توپ را به 
کنار زمین می بردیم و وقت را نگه می داشتیم بازیکن ما کم تجربگی 

کرد و گل خوردیم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در ادامه با اشاره به اینکه در این دیدار 
تا حد زیادی عقب کشیدیم، اظهار کرد: آنها نیروهای تهاجمی خود را 
روانه زمین کردند و چهار دقیقه وقت اضافه به شش دقیقه تبدیل شد 
تا در ثانیه های آخر گل بخوریم. هر چند با جان و دل بازی کردیم اما 
متاسفانه یکی از بازیکنان مان کم تجربگی کرد و گل را دریافت کردیم.

مظلومی ادامه داد: تیم حریف به بازی مستقیم روی آورده بود و 
هافبک های میانی ما از جریان بازی خارج شده بودند. ما به دنبال 
این بودیم که مدافعان سرزن را به زمین بیاوریم چرا که میانه زمین را 
از دست داده بودیم هر چند دو بازیکن سرعتی را به بازی آوردیم اما 
نتوانستیم از باز بودن دفاع پرسپولیس استفاده کنیم تا به آنها گل های 

بیشتری بزنیم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال با اشاره به اینکه در مجموع هر دو 
تیم در این دیدار صاحب موقعیت بودند، گفت: هواداران پرسپولیس 
و  خوب  بازی  هستند.  راضی  استقلال  مقابل  تساوی  کسب  از 

جوانمردانه ای بودند.
وی درباره داوری نیز خاطرنشان کرد: ترکی کار خودش را در این 

دیدار انجام داد و به او خسته نباشید می گویم.
پرویز مظلومی همچنین در نشست خبری پس از بازی مقابل 
پرسپولیس اظهار کرد: بازی جانداری را از سوی دو تیم دیدیم. گل 
خوردن در ثانیه های آخر فشار زیادی با خود دارد. ما در نیمه اول 
خیلی خوب شروع کردیم ولی وسط زمین را به حریف دادیم و یکی دو 
موقعیت هم داشتند و ما هم یکی دو موقعیت داشتیم. نیمه دوم زود 
به گل رسیدیم و ما در استرس گل خوردن زود عقب نشینی کردیم 
و فرصت دادیم تا حریف حمله کند. این مسئله طبیعی بود و ما هم 
تلاش کردیم وسط زمین را بگیریم و موفق هم شدیم ولی بعد از اینکه 
پرسپولیس به بازی بلند روی آورد هافبک های ما از بازی خارج شدند 
و روی توپ سوم برنامه ریزی کردند که در نهایت به هدفشان هم 

رسیدند. به دو تیم بابت این بازی تبریک می گویم.
وی در پاسخ به این سوال که چرا استقلال به وعده هایی که مظلومی 
در نشست خبری قبل از بازی داشته عمل نکرده است، بیان کرد: ما 
همه کار برای مهار حریف کردیم. دفاع ما خیلی عقب کشیده بود. ما 
می توانستیم با توجه به داشته هایی که داشتیم ببریم. ما می توانستیم 
با توجه به باز بودن دفاع پرسپولیس به گل برسیم. در نیمه دوم ما ۵۱ 
دقیقه بازی کردیم. این درحالی بود که ۴ دقیقه وقت اضافه اعلام شده 
بود. بعد از بازی هم دیدیم خیلی سریع سوت را زدند. در کل داور 

قضاوت خوبی در این دیدار داشت.
سرمربی استقلال در پاسخ به این سوال که آیا قبول دارد تیمش 
برای مساوی آمده بود، عنوان کرد: من اصلا دوست نداشتم مساوی 
شود. تغییراتی که دادیم جواب نداد وگرنه به دنبال حمله کردن بودیم. 
گفتم که پرسپولیس با توپ های بلند سعی کرد هافبک ها را از بازی 
خارج کند. اگر خسرو حیدری مصدوم نبود بیشتر می توانست به ما 
کمک کند. هدف ما دفاع کردن نبود. بعد از گل احساسات بر منطقمان 

غلبه کرد.
مظلومی درپاسخ به این سوال که نظرش راجع به ۱۰۰ هزار تماشاگر 
حاضر در ورزشگاه آزادی بیان کرد: در بازی های قبلی استقلال و 
پرسپولیس کمتر از این تعداد می آمدند و امیدواریم این روند ادامه 
پیدا کند و تماشاگران بیشتر به ورزشگاه بیایند. خدا را شکر می کنم و 

مطمئنم این استقبال بخاطر نوع بازی کردن دو تیم بود.
برانکو: قطعا حق مان باخت نبود

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس معتقد است که تیمش در طول ۹۰ 
دقیقه سرتر از حریف خود بود.

 برانکو ایوانکوویچ پس از اتمام شهرآورد ٨۱ پایتخت، بیان کرد: قطعا 
پرسپولیس در این دیدار مستحق باخت نبود و در مجموع تیم برتر و 

سرتر میدان بودیم.
سرمربی پرسپولیس گفت: بازی بسیار زیبایی بود و توانستیم به 
خوبی عمل کنیم. آن هایی که بازی را از تلویزیون تماشا کردند، لذت 
بردند. این بازی نشان داد چرا داربی تهران بهترین بازی آسیاست. هر 
دو تیم قهرمانانه تا پایان جنگیدند. واقعا استحقاق باخت در این دیدار 
را نداشتیم. این گل لحظه آخر دستمزد بازیکنان من بود تا بتوانیم به 
نتیجه مساوی برسیم. تبریک زیادی به بازیکنانم می گویم. بازیکنانم 
در بازی ای که امروز به نمایش گذاشتند نشان دادند که در ادامه لیگ 

می توانیم موفق باشیم.
وی در پاسخ به این سوال که چرا پرسپولیس موقعیت های زیادی 
را از دست می دهد، گفت: حق با شماست. در چنین بازی های بزرگی 
غیر منطقی است که انتظار داشته باشیم ۵-۶ موقعیت صد در صد 
گل داشته باشیم. باید از شانس های نصفه و نیمه هم در این بازی ها 
استفاده کرد. ما شانس های متعددی داشتیم که باید گل می شدند. 
طبیعی است وقتی فرصت ها را از دست می دهید مجازات می شوید 

و شاید گل بخورید.
او ادامه داد: استقلال با تنها یک شانس گلی که داشت به گل رسید. 
اگر بازیکنان ما آن طور که در تمرینات کار می کنند، کار می کردند 
این گل را نمی خوردیم. همچنان وظیفه ما این است که به تلاشمان 

ادامه دهیم و روی ضربات آخر بیشتر توجه کنیم.
سرمربی پرسپولیس در پاسخ به این سوال که آیا قبول دارد تیمش 
کمبود بازیکن دارد و آیا بنا دارد بازیکنی به تیمش اضافه کند یا نه، 
بیان کرد: ما مدام در حال آنالیز تیممان هستیم. اینها بازیکنان جوانی 
هستند که به آنها اعتقاد داریم و کیفیت خوبی دارند. آنها روز به روز 
بهتر و بهتر خواهند بود. زمانش که برسد تصمیم می گیریم کسی را 

جذب کنیم یا نه.
او در پاسخ به سوالی درباره داوری این دیدار اظهار کرد: این یک 
بازی است. احساسات و هیجانات در آن بالا هستند و حساسیت ها 
روی تصمیمات اثر می گذارد. ما در موقعیت های مختلف رفتار خاصی 

داریم و هر بازی هم شرایط خاص خودش را دارد. 
برانکو در پاسخ به این سوال که آیا قبول ندارد ریسک خطرناکی با 
تعویض نوراللهی کرده است، گفت: او مصدوم بود. او می خواست بین 
دو نیمه تعویضش کنیم ولی ما صبر کردیم. ما برنامه دوم خومان را 
داریم و بنگستون را به جای او به میدان آوردیم و بخشی از وظایف 
نورالهی را به او دادیم. ریسک وجود دارد و ما آن را هوشیارانه می 

پذیریم. بدون ریسک هم نمی توان به نیتجه رسید.
 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس درباره شرایط شهرآورد پایتخت 
گفت: خوشحالیم که جمعیت زیادی به ورزشگاه آمده بود و میلیون ها 
هوادار این دیدار را تماشا می کردند. بازی که دو تیم تا لحظه آخر 
تلاش کردند و یک بازیکن جوانمردانه را به نمایش گذاشتند. باید از 
هواداران پرسپولیس به صورت ویژه تشکر کنم و به بازیکنان مان تبریک 
می گویم؛ چرا که تا ثانیه های آخر تلاش کردند و حداقل یک امتیاز را 

به دست آوردند. 
وی درباره تعویض نوراللهی و عالیشاه نیز خاطرنشان کرد: نوراللهی 
در وسط دو نیمه شرایط مساعدی نداشت و در ادامه صلاح دیدیم که 
بیشتر ازا ین او استفاده نکنیم. عالیشاه نیز در روند بازی دچار افت شده 

بود بنابراین تصمیم گرفتیم او را تعویض کنیم.
 برانکو ایوانکوویچ درباره عملکرد مسلمان در این دیدار بیان کرد: 
باز هم تاکید می کنم که مسلمان خیلی دیر به جمع ما ملحق شد 
و با صبوری پذیرفت که مدتی را روی نیمکت بنشیند اما با تمریناتی 
که انجام داد نشان داد که استحقاق قرار گرفتن در ترکیب اصلی تیم 

را دارد.
 سرمربی تیم پرسپولپس در پاسخ به اینکه از نتیجه کسب شده 
راضی است یا خیر، گفت: بله قطعا، زمانی که شما در ثانیه های آخر 
مساوی کنید راضی هستید اما زمانی که کل بازی را نگاه می کنید 

متاسفانه پرسپولیس دو امتیاز را از دست داد. 
گفت:  هم  بازی  پایان  نشست خبری  در  سرمربی سرخپوشان 
خوشبختانه بازیکنان تعویضی ما همیشه خوب بازی می کنند. بازیکنی 
مثل انصاری دیر به جمع ما اضافه شد. او برای تست به پرسپولیس آمد 
و بعد از دو جلسه او را جذب کردیم. یک سری بازیکن مثل حیدریه 
و حاتمی هم به زودی به جمع ما اضافه می شوند و مشکلات ما کمتر 

می شود.
 برانکو در پاسخ به سوالی درباره داوری در این دیدار گفت: من 
باید بگویم که ۴ دقیقه حداقل وقتی بود که باید اعلام می شد. هر 
تعویض ۳۰ ثانیه زمانش است. توقف بازی هم پیش آمد. رحمتی دو 
دقیقه روی زمین افتاده بود و وقت تلف شد. داور هم آن دو دقیقه را 

لحاظ کرد.
بنگر: بازی در اختیار ما بود و خدا را شکر که نباختیم

مدافع تیم فوتبال پرسپولیس مدعی شد تیمش در دربی هشتادویکم 
تهران ابتکار عمل را در دست داشته است.

 محسن بنگر پس از تساوی یک - یک تیمش مقابل استقلال در 
دربی هشتادویکم تهران در مورد مصدومیت سیدمهدی رحمتی در 
وقت تلف شده بازی و اینکه ترکی برای این بازی یک دقیقه وقت 
اضافه بیشتر در نظر گرفت، اظهار داشت: در زمان تلف شده بازی 
رحمتی روی زمین افتاده بود و داور باید وقت های تلف شده آن زمان 

را هم در نظر می گرفت.
مدافع تیم فوتبال پرسپولیس با رد این نظر که تیمش در دربی 
هشتادویکم تهران روی به بازی تدافعی آورده بود، گفت: خیر، این طور 

نبود. حتی در نیمه دوم دفاع ما کلاً روی نیمه زمین بازی می کرد.
وی همچنین تصریح کرد: بازی در طول ۹۰ دقیقه در اختیار ما بود. 

بازهم خدا را شکر که توانستیم مساوی کنیم و نباختیم.
مسلمان: رحمتی نبود، 4 گل می زدیم

هافبک تیم فوتبال پرسپولیس گفت: اگر سید مهدی رحمتی درون 
دروازه استقلال قرار نداشت، چهار گل می زدیم.

 محسن مسلمان پس از تساوی پرسپولیس مقابل استقلال در دربی 
٨۱ اظهار داشت: رحمتی ستاره میدان بود. اگر او در ترکیب تیمش 
قرار نداشت، استقلال چهار گل می خورد. با این حال خدا را شکر که 

مساوی کردیم.
وی افزود: فوتبال ۹۰ دقیقه است و اتفاقات زیادی در لحظات پایانی 

همیشه رخ می دهد. امروز نیز شاهد یکی دیگر از آن اتفاقات بودیم. 
هافبک پرسپولیس درباره اعتراض استقلالی ها به وقت های تلف شده 

گفت: وقتی که از سوی داور گرفته شد درست بود.
عالیشاه: با رحمتی مساوی کردیم

حاصل  را  دربی ٨۱  در  سرخابی ها  تساوی  پرسپولیس  مهاجم 
درخشش دروازه بان استقلال عنوان کرد.

امید عالیشاه در پایان دربی ٨۱ در خصوص موقعیت مسلمی که در 
نیمه نخست از دست داد گفت: ما با رحمتی مساوی کردیم. در آن 
صحنه هر دروازه بان دیگری بود دراز می کشید که رحمتی با تجربه 
بالایش این کار را نکرد. وقتی با او درباره این صحنه صحبت کردم 

گفت که دراز نکشیدن و ایستادن مقابل توپ دلیل مهار ضربه ام بود.
وی در خصوص اعتراض بازیکنان استقلال به وقت های تلف شده 

گفت: به نظرم این مسئله یک بهانه است.
بازیکن ملی پوش پرسپولیس درباره تعویضش در نیمه دوم عنوان 
کرد: دوست داشتم در زمین بمانم و به تیمم کمک کنم اما همیشه 

تابع نظرات سرمربی هستم.
علیپور: نیمه اول باید دو گل به استقلال می زدیم

مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس گفت: باید برنده دربی ٨۱ می شدیم 
اما همین که توانستیم در لحظات آخر گل تساوی را بزنیم و بازنده 

نباشیم باید خدا را شکر کنیم.
 علی علیپور در پایان دربی ٨۱، اظهار داشت: نیمه اول چند موقعیت 
خوب را از دست دادیم و باید دو گل می زدیم که این اتفاق رخ نداد. در 
نیمه دوم نیز توپ و میدان در اختیار ما بود به هر حال خوشحالم که 

حداقل بازنده زمین را ترک نکردیم. ما باید برنده این بازی می شدیم.
وی درباره اعتراض استقلالی ها به وقت های اضافه گفت: رحمتی در 
دقیقه نخست وقت اضافه مصدوم شد و به همین دلیل داور وقت اضافه 

بیشتری منظور کرد.
چشمی: نمی دانم ترکی 40 ثانیه پایانی را برای چه گرفت

مدافع تیم فوتبال استقلال گفت: هنوز نمی دانم ترکی آن ۴۰ ثانیه 
پایانی را برای چه گرفت.

فوتبال  تیم های  داور دیدار  روزبه چشمی در خصوص عملکرد 
استقلال و پرسپولیس گفت: هنوز نمی دانم ترکی آن ۴۰ ثانیه پایانی 

را برای چه گرفت. بازی باید زودتر تمام می شد و ما برنده می شدیم.
وی در خصوص اینکه استقلال پس از به ثمر رساندن گل چرا عقب 
کشید، گفت: طبیعی بود که پس از به ثمر رسیدن گل ما عقب کشیده 

و پرسپولیس ها حمله کنند.
ابراهیمی: قبل از گل روی من خطا شد

هافبک استقلال معتقد است داور این بازی نباید ۴ دقیقه وقت تلف 
شده می گرفت.

 امید ابراهیمی درباره بازی گفت: هم ما موقعیت داشتیم هم آنها با 
اینکه این بازی در باران انجام شد همه هواداران لذت بردند. یک ربع 
آخر آنها چند موقعیت داشتند و اینگونه نبود که بگوییم بازی دست 

پرسپولیس است.
وی در رابطه با داوری گفت: به نظر من ۴ دقیقه بسیار زیاد بود و داور 
نباید اینقدر وقت اضافه می گرفت ضمن اینکه قبل از گل روی من 

خطا شد و داور آن را ندید.
وی در پایان گفت: ما در بازی ترسو نبودیم و شرایط بازی اینگونه 
ایجاب می کرد. آنها رو به توپ های هوایی آوردند و توانستند بالاخره 

گل بزنند.



علمی و سلامت

افزایش بهره هوشی معجزه شیر مادر 
برای نوزادان 

مادران باید بدانند که هیچ چیزی جایگزین شیر مادر نمی شود و شیر مادر علاوه بر تغذیه، 
به افزایش بهره هوشی کودک کمک بسیاری می کند.

دکتر زهرا عبداللهی فوق تخصص علوم تغذیه گفت: اختلال رشد، سوء تغذیه، کمبود 
ریزمغذی ها در کودکان از عوارض عدم تغذیه با شیر مادر است و تغذیه با شیر مادر در 

افزایش بهره هوشی و رشد شخصیتی کودک مؤثر است.
 وی افزود: شیر مادر به عنوان بهترین و کامل ترین غذا برای کودکان تا ۲ سالگی است. به 
خصوص تا ۶ ماهگی کودک، تنها باید با شیر مادر تغذیه شود چرا که تمام نیازهای کودک 
تا ۶ ماهگی به طور کامل با شیر مادر فراهم می شود. همچنین پس از پایان ۶ ماهگی تا 

۱۲ ماهگی نیز در کنار تغذیه کمکی، شیر مادر همچنان باید غذای اصلی کودک باشد.
 در سال دوم زندگی هم شیر مادر، بخش مهمی از تغذیه کودک را شامل می شود، چرا 
که تقریباً نیمی از انرژی و پروتئین را تأمین می کند و علاوه بر این بر رشد کودک بسیار 

تأثیر می گذارد.
 دکتر عبداللهی با اشاره به این که در طی دهه اخیر کودکان کمتر از شیر مادر تغذیه 
می شوند، تصریح کرد: مادران از اهمیت و کیفیت تغذیه ای شیر مادر آگاه نیستند یا تصور 
می کنند که شیر مصنوعی از شیر مادر بهتر است؛ در حالی که باید به این موضوع توجه 
داشته باشند که شیر مادر به لحاظ تغذیه ای، اقتصادی و زمانی بسیار برای خانواده به 

صرفه است. 
وی خاطرنشان کرد: کودکانی که با شیر مادر تغذیه نمی شوند، معمولاً با اختلال رشد، 
سوء تغذیه، کمبود ریزمغذی مواجه می شوند، به طوری که با شیر مادر تغذیه می شوند، به 
لحاظ عاطفی، روانی، اعتماد به نفس، بهره هوشی و رشد شخصیتی نسبت به کودکانی که 

با شیر مادر تغذیه نمی شوند وضعیت بهتری دارند.

گیاهان خطرناک دوران بارداری را بشناسید 
داروهای گیاهی کاملاً بی خطر نیستند و مصرف آن ها به خصوص در دوران بارداری 

می تواند عوارض بسیاری را داشته باشد.
دکتر حسن اکبری متخصص آسیب شناسی و محقق طب اسلامی ایرانی گفت: یکی از 
اصول طبیعت درمانگران در پیشنهادهای گیاهی که برای بیماری های مختلف به بیماران 
می دهند، این است که همه داروهای گیاهی کاملاً بی خطر نیستند و برای استفاده بیشتر و 

بهره از گیاهان باید ابتدا برخی از اطلاعات اساسی را درباره آن ها کسب کنیم.
 وی افزود: اگر چه به خاطر این که ترکیبات مؤثر داروهای گیاهی نسبت به داروهای 
شیمیایی رقیق تر و در نتیجه اثرات جانبی آن ها کمتر است، اما همچنان باید در استفاده 
از داروهای گیاهی با احتیاط عمل کرد. یکی از نخستین دستورات احتیاطی در این زمینه 
توجه به این مسئله است که تا وقتی کاملاً مطمئن نشده اید که گیاهی برایتان مناسب 
است، آن را مصرف نکنید و در این باره هیچ کس مثل متخصص این حوزه نمی تواند 

کمک کننده باشد. 
این متخصص طب سنتی اظهار داشت: گاهی عوارض سرخود از برخی داروهای گیاهی 
می تواند نتایج بسیار بدی به همراه داشته باشد. یکی از زمان هایی که به هیچ وجه نباید 
دارویی گیاهی را بدون مشاوره با پزشک مصرف کرد، دوران بارداری است. مهم ترین دلیل 

این موضوع این است که برخی از گیاهان باعث سقط جنین می شوند. 
وی خاطرنشان کرد: زنان باردار باید از خوردن گیاهانی چون پوست ریشه زرشک، 
بابونه گاوی، پونه معطر، کدو تلخ، سنبل چینی، جعفری فرنگی و نعنا کوهی پرهیز کنند. 
همچنین مصرف زیاد کرفس و جعفری نیز برای زنان باردار مشکل آفرین است. از جمله 
ممنوعیت های گیاهی زنان باردار استفاده از کافئین است، چرا که از نظر علمی ارتباط 

مستقیم بین مصرف کافئین در دوران بارداری و سقط جنین ثابت شده است.

گل مژه عفونتی در کنار پلک ها 
گل مژه التهاب عمومی و شایع است که با مواردی ساده می توانیم از بروز آن پیشگیری 

کنیم .
دکتر کی پور اپتومتریست و متخصص چشم پزشکی گفت: معمولا گل مژه یک التهاب 
عمومی شایع در رده های گوناگون سنی است که در اثر ایجاد التهاب یا بروز عفونت 
باکتریایی در غدد چربی پلک ایجاد می شود و با ایجاد نوعی تورم در پلک و احساس 

سنگینی همراه است.  
وی افزود: عموما ایجاد این برجستگی جای نگرانی ندارد و خود به خود پس از دوره زمانی 

خاص بهبود می یابد و رفع می شود. 
 دکتر کی پور در خصوص مواردی برای تسریع روند بهبودی اظهار داشت: انجام کمپرس 
آب گرم به تعداد ۳ یا ۴ بار در روز موجبات تخلیه گل مژه را به مرور زمان فراهم می کند. 
در مواردی که گل مژه با سیر پیشرونده ای مواجه باشد می تواند اختلالاتی مثل درجاتی از 

آستیگماتیسم را در فرد ایجاد کند.  
وی عنوان کرد: از آنجا که گل مژه ریشه باکتریایی دارد از قابلیت انتقال و سرایت برخوردار 
است و برای پیشگیری از ابتلا به ضایعه ، رعایت بهداشت فردی و اهتمام به انجام تدابیر 
مراقبتی و عدم اشتراک وسایل شخصی اکیدا توصیه می شود و همچنین از تماس دست با 
چشم ها و مالش چشم ها در مبتلایان به گل مژه باید خودداری شود. این متخصص چشم 
خاطر نشان کرد: مهمترین عامل پیشگیری از گل  مژه رعایت بهداشت ناحیه پلک ها و انجام 
شستشوی منظم چشم و پلک با شامپو بچه می باشد، همچنین افرادی که مستعد گل مژه 
هستند با کاربرد ژل های ویژه مرطوب کننده حتما دقت و توجه به خرج دهند تا امکان 

دچار شدن به گل مژه در آن ها حتی المقدور کاهش یابد. 

قارچ و کپک مهمان درجه اول
 این بیماری نادر مغزی 

عدم نظافت محیط زیست و زندگی در مکان های آلوده سرشار از کپک ها و قارچ  های 
میکروسکوپی مغز را با مخوف ترین بیماری قرن مواجه می کنند.

کارشناسان در یک تحقیق منحصر به فرد دریافته اند ابتلا به بیماری آلزایمر می تواند به 
خاطر میکروب ها و عفونت های قارچی ایجاد شود.

 گفتنی است بر اساس جدیدترین کشفیات امکان دارد قارچ  ها، ویروس ها، میکروب ها و 
یا حتی انگل ها باعث بروز بیماری آلزایمر در افراد شود.

 بررسی ها نشان می دهند، کارشناسان این نتایج را با بررسی نمونه خون افراد متوفی و یا 
درقید حیات مبتلا به بیماری آلزایمر بدست آورده اند.

 در تمامی نمونه های خونی بدست آمده آثاری از وجود مخمرها و کپک ها در خون 
و یا در نمونه های بدست آمده از بافت خاکستری مغز افراد متوفی در اثر آلزایمر بدست 

آمده است. 
کارشناسان بحث جدی در خصوص وجود یک رابطه معنادار بین مخمرها، هاگ ها، 

قارچ ها، میکروب ها و زوال مغز را کشف کرده اند. 
به تازگی در تحقیقی جدید پژوهشگران دریافته اند انجام کارهایی چون معاینات 
دندانپزشکی توسط وسایل غیر استریل و یا حتی انتقال خون دارای میکروب و قارچ 

می تواند منجر به بیماری آلزایمر در افراد شود.
 کارشناسان البته عوامل متعددی چون ژن های معیوب، نقص های ژنتیکی، استعمال 

دخانیات و سایر علائم را در بروز بیماری آلزایمر دخیل می دانند.
 بیماری آلزایمر تنها در کشور انگلستان بر روی حداقل ۵۰۰ هزار نفر اثر گذاشته است و 

سبب محدودیت های شدید زندگی بر روی آنها و خانواده هایشان شده است.
 کارشناسان اعتقاد دارند سیستم ایمنی بدن در اثر پیشرفت بیماری آلزایمر دچار آسیب 
شدید می شود.  کارشناسان در گام های آتی در نظر دارند نوع میکروب ها را در بسیاری 
از بیماری ها از جمله سرطان سینه، سرطان دهانه رحم، پارکینسون و بسیاری دیگر از 
بیماری های مزمن مرگبار کشف کرده اند.  کارشناسان براین اساس  در نظر دارند داروهای 
جدیدی برای مقابله با آلزایمر تولید کنند که در آن ترکیبات ضد قارچ وجود داشته باشد.

ترش  کردن معده را اورژانسی درمان کنید! 
ترش کردن معده به علت سردی عارض شده به آن است که با این راهکار، اورژانسی 

می توانید آن را درمان کنید.
دکتر حسین روازاده متخصص طب سنتی افزود: عموما مشکلات ترش کردن معده به 
علت سردی عارض شده به معده می باشد که جهت رفع اورژانسی عارضه و درد حاصل از 

ترش کردن معده توصیه می گردد از جوش شیرین که متاسفانه امروز بد نام شده است. 
 وی افزود: برای این کار به محضی که احساس کردید معده شما می خواهد ترش کند 
باید یک نصف قاشق چای خوری جوش شیرین را با نصف استکان آب خنک حل کنید 
و بخورید.   این متخصص طب سنتی اظهار داشت: چون جوش شیرین یک باز محسوب 
می شود و ترشی از اسید است، وقتی آن ها با هم ترکیب شوند تبدیل به آب و نمک 

می گردند و احساس ترش کردن، رفع خواهد شد و معده سالم می ماند.  
وی با توجه به اینکه جوش شیرین درمان علت مشکل اصلی نیست، تصریح کرد: جوش  
شیرین درمان علامتی محسوب می شود یعنی علامت مشکل شما که ترش کردن معده 
است را موقتا رفع می کند. همچنین با خوب جویدن غذا و پرهیز از مصرف نوشیدنی و آب 
وسط غذا و بعد از آن و پرهیز از مصرف کیک، کلوچه و بیسکویت به رفع مشکل معده خود 
بپردازند.   دکتر روازاده خاطر نشان کرد: توصیه می شود برای رفع سردی معده هرگز چای 
نخورید، شربت زنجبیل و عسل هفته ای دو یا سه بار حتما خورده شود و هیچوقت غذای 
خام به همراه پخته میل نکنید، مدتی)حدود ۱ ماه( نیز از خوردن مواد خام و لیمو عمانی و 

ترشیجات و میوه ها خصوصا مرکبات خودداری کنید و عسل بیشتر بخورید.

۵

نتایج تحقیقات دانشمندان علوم آب و هوا در سراسر جهان که در حال بررسی تأثیرات 
گرمای جهانی بر کره زمین هستند، نشان می دهد که در سال ۲۱۰۰ شاهد بهاری 

زودهنگام خواهیم بود. 
 این تحقیق با استفاده از دو شاخص معروف فصلی برگریزان و شکوفه زدن انجام شده 
است. با تحلیل داده ها از سال ۱۹۵۰ تا ۲۱۰۰ دانشمندان ایالات متحده پیش بینی کرده اند 
در سال ۲۱۰۰ فصل بهار ۲۳ روز زودتر از بهار امروزی آغاز شود.  در این تحقیق مشخص 
شد بهار زودهنگام، در ابتدا گرم و سپس سرد خواهد بود که برای گل ها و گیاهان مشکلات 
بسیاری ایجاد می کند.  دانشمندان دانشگاه ویسکانسین ایالات متحده در این تحقیق، کل 
داده های اقلیمی آمریکا را بررسی و اعلام کردند این تغییر در سواحل غربی بسیار قابل 
ملاحظه است.  از دیگر مشکلات این بهار دروغین، تاثیری است که بر مهاجرت پرندگان، 
حشرات، جفت گیری و گرده افشانی گلها خواهد گذاشت و تغییر زمان بهار همچنین 
موجب گرم شدن آب اقیانوس ها و پدیده ال نینو می شود.  در میان تمامی فصول پیش بینی 
هوای فصل بهار مشکل تر بوده و گازهای گلخانه ای بر بارش برف و باران تاثیر دارد.  محققان 

در مورد تاثیرات این بهار بر گیاهان و جانوران تحقیقات بیشتری انجام خواهند داد. 

وقتی فضانوردان بیمار می شوند

ابداع سلاح نمکی برای کاهش مرگهای تصادفی

روباتهای آینده از هم »یاد می گیرند«!

این خودرو حس راندن موتورسیکلت را تداعی می کند

نسل آتی روباتها توانایی حیرت انگیزی در یادگیری و به 
اشتراک گذاری آموخته هایشان خواهند داشت.

فرهنگ  گذاری هسته  اشتراک  به  و  یادگیری  توانایی   
و تمدن انسانی به شمار می آید. اکنون گوشه هایی از این 
توانمندی حیرت انگیز در دنیای روباتها نیز به نمایش گذاشته 
شده است، جایی که روباتی از یک دانشگاه می تواند از روباتی 

در دانشگاهی دیگر بیاموزد.
محققان دانشگاه کورنل بر اساس پلت فورم خاصی که 
 PR۲ پیشتر ارایه کرده بودند، نوعی روبات تحقیقاتی موسوم به
ساخته اند. این روبات آموخته است که یک سری کارهای 
ساده را انجام دهد، نظیر برداشتن لیوان از روی میز و قرار دادن 

آن بر روی در جایی دیگر.
صدها کیلومتر آن طرف تر و در دانشگاه براون آمریکا، نوع 

 Baxter متفاوتی از روبات طراحی و ساخته شده که به آن
گفته می شود. این روبات آنچه را که PR۲ پیشتر آموخته 
دریافت کرده و می آموزد که آموخته های این روبات را چگونه 

برای انجام کارهای مشابه اما در شرایط متفاوت استفاده کند.
این پروژه بخشی از تلاشی است که مشخص می کند روباتها 
چگونه می توانند اطلاعاتشان را به شیوه ای مناسب به اشتراک 
بگذارند. در صورتیکه این برنامه موفقیت آمیز باشد نیاز کمتری 
به برنامه ریزی دوباره روباتها خواهد بود. همچنین روباتها امکان 
آن را خواهند داشت که در حین روبرویی با شرایط جدید 
خود را به درستی تطبیق دهند. دانشمندان بر این باورند که 
همزمان با پیشرفت دانش طراحی و ساخت سیستمهای 
روباتیکی، در آینده روباتهایی ساخته خواهد شد که می آموزند 

و آموخته های خود را با یکدیگر به اشتراک می گذارند.

این روزها در نمایشگاه خودروی توکیو محصولات عجیب و دیدنی ارایه می شود که 
خودروی اسپرت Sports Ride ساخت یاماها یکی از آنهاست.

 یاماها که به واسطه طراحی و ساخت پیشرفته ترین موتورسیکلتها در دنیا شناخته می 
شود، این بار در چهل و چهارمین نمایشگاه خودروی توکیو دست به کار بزرگی زده و با 

خودروی اسپرت مفهومی Sports Ride حاضر شده است.
مهمترین ویژگی این خودرو در آن است که دو سرنشین آن احساس راندن موتورسیکلت 
را خواهند داشت. این ادعایی است که توسط یاماها مطرح شده و به نظر می رسد که همین 

گونه هم باشد.
این محصول جدید بر روی پلت فورم iStream Carbon ساخته شده و جالب اینکه 
یاماها اطلاعات منفی مشخصی درباره آن منتشر نکرده است اما ابعاد این خودرو نشان می 
دهد که شباهت زیادی به مزدا Miata ۵-Mazda MX دارد. فاکتور »وزن« چیزی است 

که این خودرو را از هر محصول مشابه دیگری متمایز می کند.
محصول خلاقانه یاماها تنها ۷۵۰ کیلوگرم وزن دارد و این یعنی سرعت و شتاب خیره 

کننده برای خودرویی که از وزن اندک و ساختار آیرودینامیکی ویژه ای برخوردار است.
حضور »گوردون ماری« مغز متفکر طراحی بسیاری از خودروهای فرمول یک به عنوان مرد 
همه کاره قسمت طراحی محصول جدید یاماها، اعتبار آن را دو چندان کرده است. او حتی 
ابرخودروی McLaren F۱ را نیز طراحی کرده است. اگرچه یاماها اطلاعات فنی درباره 
موتور و بدنه خودروی مفهومی خود منتشر نکرده اما گفته می شود از فناوری فیبر کربنی 

برای ساخت شاسی آن استفاده شده است.
در واقع دو پوسته فیبر کربنی که به یکدیگر فشرده شده اند هسته اصلی لانه زنبوری 
شاسی این خودرو را تشکیل می دهند و این یعنی کاهش قابل توجه مدت زمان ساخت و 

هزینه های مربوط به آن.

تاثیر استرس پدران بر توسعه مغز جنین
محققان دانشگاه پنسیلوانیا نشان دادند که استرس باعث چه تغییراتی در اسپرم موش نر 

می شود و این تغییرات چه تاثیری بر توسعه مغز جنین خواهد داشت.
 این تحقیق به رهبری »تریسی ال بیل« استاد علوم اعصاب دانشکده دامپزشکی پنسیلوانیا و 
دانشکده پزشکی پرلمن صورت گرفت و وی و همکارانش به سرنخ های مهمی دست یافتند که 
نشان می داد تجربیات زندگی پدر چگونه ممکن است بر رشد مغز جنین و سلامت روان  کودکان 

آینده از طریق ابزار صرفا بیولوژیکی تاثیر بگذارد.
این محقق گفت: برای من جالب توجه بود که استرس به ظاهر خفیفی که به یک موش 
نر وارد شده، چگونه باعث تغییری عظیم در پاسخ ریزآر ان آی ها می شود و بر رشد جنین در 

آینده اثر می گذارد.
محققان در تحقیقات اولیه اسپرم موش های پدر تحت استرس را با همتایان بدون استرس 
مقایسه کرده و دریافتند افزایش بیان ۹ ریز آر ان ای در حیوانات تحت استرس قابل مشاهده 
است. این گروه از محققان، سپس ۹ ریزآر ان ای را به جنین موش تزریق کردند و هنگامی 
که جنین رشد کرد، به بررسی پاسخ او به استرس پرداختند و مشاهده کردند جنینی که 
تزریق آر ان ای را دریافت کرده است هنگامی که در معرض یک استرس قرار می گیرد، سطوح 

کورتیزون متفاوت تری نسبت به جنین کنترل شده دارد.
موش هایی که چند آر ان ای به آنها تزریق شده بود، همچنین تغییرات قابل توجهی را در بیان 
صدها ژن در هسته paraventricular، منطقه ای از مغز که مدیریت مقررات استرس را به 

عهده دارد، نشان دادند.
این گروه قصد دارد در آینده به بررسی عواملی بپردازد که می تواند به مشتقات سلولی و انتشار 
آر ان ای و یا مداخله منجر شود و از جمله تاثیر ارائه پاداش به جنس نر تحت استرس و تاثیرات 
آن بر جنین را بررسی کند.  آنها همچنین امیدوارند بتوانند به پژوهش نقش آر ان ای در انسان ها 

و تاثیر آن بر نحوه واکنش نمونه ها به استرس بپردازند. 

بهار زودهنگام 21۰۰ بر اساس
 پیش بینی دانشمندان

علل و درمان کم خونی در شیرخواران 
پزشک فوق تخصص خون و آنکولوژی کودکان و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی قزوین گفت: شایع ترین نوع کم خونی، فقر آهن است که در سنین ۹ تا ۲۴ 
ماهگی، بیشتر رُخ می دهد و می توان گفت در شیرخوران، کم خونی شیوع بیشتری دارد. 
هادی موسی خانی، اظهار کرد: کم خونی طبیعی یا آنمُی فیزیولوژیک در شیر خواران 
سر موعد به دنیا آمده حدود شش هفتگی ایجاد شده و در سنین هشت تا ۱۲ هفتگی، 

بر طرف می شود. 
وی با اشاره به اینکه کم خونی طبیعی در نوزادان نارس، زودتر خود را نشان داده و حتی 
به سه هفتگی هم می رسد افزود: این موضوع، علت های مختلفی دارد، ولی شایع ترین 

آن ها طول عمر کوتاه گلبول های قرمز است. 
موسی خانی تصریح کرد: کم خونی طبیعی، اگر با بیماری زمینه ای و یا تشدید کننده آن 

همراه نشود، به طور معمول، خود محدود شونده بوده و نیازی به درمان ندارد. 
رئیس مرکز آموزشی – درمانی قدس قزوین اضافه کرد: رشد سریع توده بدنی در شیر 
خواران و پس از آن، تأمین نشدن آهن مورد نیاز بدن، از دلایل شیوع کم خونی بین 

شیرخواران است. 
وی خاطرنشان کرد: بر اساس دستور العمل های سازمان بهداشت جهانی، مادران باید در 
دوران بارداری از ترکیبات آهن استفاده کنند و بعد از تولد، در شیرخواران از چهار ماهگی 
و در نوزادان نارس و زود رس از زمان دو برابر شدن وزن بدن، باید قطره آهن برای کودک 

شروع شود که رعایت نکردن این موارد، به یقین باعث کم خونی کودک خواهد شد. 
موسی خانی ادامه داد: از نظر ظاهری، کم خونی فقر آهن باعث رنگ پریدگی ملتحمه 
چشم ها و سفید شدن خطوط کف دست و بستر ناخن های دست می شود، ولی مهمتر 
از همه این ها رفتارهای غیرعادی بچه ها نظیر، لج بازی، بی خوابی، بی اشتهایی، بی حوصله 

بودن، تمایل به خوردن مواد نامعمول رنگ دیوار و مُهر است. 
رئیس مرکز آموزشی – درمانی قدس قزوین با اشاره به اینکه آهن جزء جدا نشدنی 
بیشتر واکنش های مهم بدن که در بیشتر ارگان های داخلی بدن از جمله مغز اتفاق 
می افتد، است تاکید کرد: می توان نتیجه گرفت که کم خونی فقر آهن و تهی شدن بدن 
از آهن، عواقب متعدد وخیمی مانند، ضریب هوشی پایین و بیماری قلبی را به دنبال دارد. 
وی با بیان اینکه شیر خشک های غنی شده از آهن به اندازه کافی آهن ندارند که فقط 
استفاده از آن ها نیازهای آهن کودکان را برطرف کند، یادآور شد: برای جذب یک میلی 
گرم آهن، باید روزانه ۱۰ میلی گرم آهن مصرف شود که در بهترین شرایط و بدون وجود 
بیماری های دستگاه گوارش، تأمین این مقدار فقط با مصرف فراورده های آهن، ممکن 
خواهد بود.  موسی خانی افزود: شیر خوارانی که به عنوان درمان نگهدارنده، آهن مصرف 
می کنند، روزانه به اندازه دو برابر وزن بدنشان، عنصر خالص آهن نیاز دارند.  رئیس مرکز 
آموزشی – درمانی قدس قزوین تصریح کرد: طبق پروتکل های سازمان بهداشت جهانی، 
باید تا دو سالگی، به کودک قطره آهن داد، البته به شرطی که به اندازه کافی و از زمان 
مناسب، آهن مصرف کرده باشند و گرنه باید تا دو سال و نیم یا حتی سه سالگی ادامه 
داشته باشد.  این فوق تخصص خون و آنکولوژی کودکان خاطرنشان کرد: قطره های آهن 
ایرانی متناسب با نژاد ایرانی است، بنابراین بهترین نوع آهن، همان قطره یا شربت ایرانی 
است و از طرفی کیفیت داروهای ایران نه تنها از انواع خارجی پایین نیست، بلکه بالاتر 
هم است، ولی به هر حال، در بعضی شرایط، استفاده از داروهای خارجی، با نظر پزشک، 
اجنتاب ناپذیر است.  عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی قزوین اضافه کرد: شیر 
خواران تا شش ماهگی باید از شیر مادر تغذیه کنند، ولی از آن زمان به بعد، باید درصد 
بیشتری از کالری بچه ها از طریق دادن غذای کمکی تامین شود و یکی از اهداف این 
توصیه تغذیه ای، رفع مقداری از نیازهای آهن و ویتامین ها از طریق غذا است.  موسی 
خانی در پایان اظهار کررد: رژیم غذایی مادر در محتوای شیر او تاثیر بسزایی دارد، ولی 
باید به مادران گوشزد کرد که هیچ کاری باعث نمی شود که شیرخوار از خوردن آهن، 

معاف شود. 

آیا تا به حال فکر کرده اید که فضانوردان هم ممکن است 
بیمار شوند؟ اگرچه کسی صدای عطسه آنها را نمی شنود اما 

تمهیدات لازم برای درمان آنها اندیشیده شده است.
 فضانوردان بیشتر به خاطر این نکته از شهرت خاصی 
برخوردارند که در اوج سلامتی راهی فضای می شوند. اما 
آنها هم مانند هر انسان دیگری ممکن است بیمار شوند حتی 

اگر در فضا باشند.
به رغم تلاشهایی که توسط خدمه پرتابهای فضایی در 
زمین صورت می گیرد تا هم فضاپیما و هم محموله آن به 
طور استرلیزه راهی فضا شود اما زمانی که فضانوردان از زمین 
جدا می شوند باکتری، ویروس و قارچها را با خود به همراه 
می برند که می توانند شرایط بیمار شدنشان را فراهم کنند.

محققان به تازگی مطالعه ای در این زمینه انجام داده و 
متوجه شده اند ذرات گرد و غباری که در ایستگاه فضایی بین 
المللی یافت می شود حاوی پاتوژن های باکتریایی هستند. 
محققان این ذرات را از فیلتر هوا و مخازن خلاء موجود در 

این ایستگاه فضایی جمع آورده کرده اند.
 Microbiome نشریه در  آن  نتایج  که  مطالعه  این 
ذرات  این  که  ندارد  احتمال  این  بر  تأکید  شده  منتشر 

باکتریایی خطری برای سلامت فضانوردان به همراه داشته 
باشد. با این حال تأکید شده است که ریزارگانیسم هایی که 
در روی زمین خطری برای انسان به همراه ندارد ممکن است 

در فضا موجب تورم یا سوزش پوست شود.
به طور کلی آلودگی )میکروبی( یکی از نگرانی های اصلی 
فضانوردان مستقر در ایستگاه فضایی بین المللی محسوب 
می شود. مشکل اینجاست که بر خلاف زمین، آلودگی و گرد 
و غبار نشست نمی کند و همواره به حالت شناور در محیط با 
جاذبه اندک ایستگاه فضایی بین المللی وجود دارند. سیستم 
ایمنی بدن فضانوردان در فضا ضعیف می شود که در نتیجه 

آن احتمال ابتلا به عفونتها افزایش می یابد.
ناسا اعلام کرده که بخشی از وظایف معمول ساکنان 
ایستگاه فضایی بین المللی انجام کارهای مربوط به آزمایش 
کیفیت هوا، آب و سطوح است. برای این منظور پروتکل 
هایی مخصوص پاکیزه سازی در این ایستگاه فضایی به کار 
برده می شود تا این آزمایشگاه ۱۰۰ میلیارد دلاری همواره 
محیطی تمیز و عاری از باکتری و ذرات بیماری زا داشته 

باشد.
اما بیماری همواره در کمین است. اگر فضانوردان در فضا 

بیمار شوند از تجهیزات پزشکی ویژه امدادرسانی که در 
ایستگاه فضایی بین المللی تعبیه شده استفاده می شود تا 

تشخیص و درمان آنها به خوبی انجام شود.
 فضانوردانی که به مأموریتهای فضایی ایستگاه فضایی 
بین المللی اعزام می شوند آموزشهای لازم را برای مدیریت 
اینگونه شرایط پشت سرگذاشته اند. آنها حتی می توانند در 
مواقع ضروری با پزشکان حاضر در زمین تماس گرفته و 
مشورت های لازم را دریافت کنند. اما در شرایط حادتر این 

امکان وجود دارد که خدمه بیمار به زمین منتقل شود.
باکتری هایی که سر از فضا و ایستگاه فضایی بین المللی 
درمی آورند در مقایسه با زمانی که در زمین حضور داشتند با 
شرایط محیطی سخت تری مواجه هستند. در اینجا )ایستگاه 
معرض  در  قرارداشتن  اندک،  جاذبه  از  تلفیقی  فضایی( 
پرتوهای فضایی، متراکم بودن افراد در محیطی محدود و 
بالابودن سطح دی اکسید کربن فضای داخل ایستگاه این 

شرایط خاص را فراهم می کند.
درک این نکته که باکتری ها چگونه خود را با سفرهای 
فضایی تطبیق می دهند می تواند کلید حفظ سلامتی 

فضانوردان در مأموریتهای اکتشافاتی آینده باشد.

را  محققان یک شرکت مستقر در شیکاگو کمپینی 
برای تامین بودجه سلاح کمتر مرگبار به راه انداخته اند که 
جایگزینی برای سلاح های گرم شخصی و خانگی خواهد 

بود.
تپانچه بادی Salt )نمک( برای متوقف کردن مزاحمان با 
استفاده از یک پودر ناتوان کننده طراحی شده است که آن ها 
را بطور موقت کور کرده و بطور چشمگیری احتمال کشته 

شدن تصادفی اعضای خانواده را کاهش می دهد.
بنیانگذاران این شرکت از یک تیراندازی در سال ۲۰۱۴ در 

نزدیکی خانه شان الهام گرفتند.
 آن ها با نگرانی در مورد تعداد بالای مرگهای تصادفی و 
خودکشی ناشی از اسحه های خریداری شده برای دفاع از 

خانه تصمیم گرفتند که یک جایگزین کمتر مرگبار تولید 
کنند .

 Salt یک تفنگ بادی با نیروی دی اکسیدکربن است 
که گلوله های پلاستیک توخالی مشابه گلوله های رنگی 
را شلیک می کند، با این تفاوت که بجای رنگ، از پودر 

اختصاصی ساخته شده از فلفل و مواد دیگر پر شده اند.
 این گلوله ها به محض برخورد، ترکیده و افشانه ریزی 
از پودر بر روی هدف پاشیده می شود. این پودر بشدت 
آزاردهنده بوده و باعث احساس سوختگی شدید می شود که 

فرد را دچار کوری موقت و تنگی نفس می کند. 
به گفته سازندگان، این پودر از بسیاری از نمونه های مورد 
استفاده پلیس قویتر بوده و برای حداکثر قدرت متوقف سازی 

طراحی شده است. 
تاثیر این گلوله ها تا ۵۰ دقیقه باقی می ماند، اگرچه پس 
از ۱۵ تا ۳۰ دقیقه اثر آن ها کمرنگ می شود. از آنجایی که 
این گلوله ها پودری هستند، نمی توان آن را بطور مستقیم 
به مهاجم شلیک کرد، اما می تواند یک ابر با قطر حدود 
۱.۵ متری ایجاد کند که مانند سدی در برابر حمله عمل 

خواهد کرد. 
بودنش،  مرگبار  کمتر  ویژگی  بر  علاوه   Salt اسلحه 
همچنین کاربر پسند بوده و هیچ صدا یا پس زدنی مانند 
یک سلاح معمولی ایجاد نمی کند. همچنین می توان آن را 
از فاصله دور استفاده کرد که اسپری فلفل یا تیزر این قابلیت 

را ندارند.

کلسترول نوعی چربی است که در تمام سلول های بدن وجود دارد. کلسترول از دو 
طریق به وجود می آید اولین راه که عمده ترین منبع تولید کلسترول است کبد انسان و 

راه دوم از طریق مصرف منابع غذایی که حاوی کلسترول است. 
بالا بودن کلسترول خون هیچ گونه علامت خاصی ندارد به افراد بالای ۲۰ سال توصیه 
می شود که هر پنج سال یک بار کلسترول خون خود را از طریق آزمایش های لازم 

بررسی کنند.
چاقی و اضافه وزن، فعالیت بدنی پایین و نداشتن فعالیت ورزشی منظم سبب افزایش 
کلسترول می شود. وراثت، سن و جنس نیز از علل افزایش کلسترول خون محسوب می 
شود؛ به طوری که زنان تا قبل از یائسگی کلسترول کمتری از مردان همسن دارند در حالی 
که بعد از یائسگی میزان کلسترول آن ها نسبت به مردان همسن آن ها بیشتر می شود.

پایین آورنده های کلسترول
توصیه می شود مصرف فیبر غذایی محلول در آب همراه با مقدار کافی مایعات در رژیم 
غذایی افزایش یابد که منابع عمده فیبرهای محلول در آب، سبزیجات، میوه ها، حبوبات 

و سبوس جو است.
سیر

مصرف سیر برای کاهش کلسترول خون مفید است؛ در بین گیاهان، سیر بیشترین 
قدرت را در کاهش کلسترول و تری گلیسرید خون دارد و بیش از صد صنعت داروسازی 
در دنیا از سیر، فرآورده های دارویی تهیه کرده اند. سیر علاوه بر کاهش کلسترول و تری 
گلیسرید، خاصیت ضد میکروبی و ضد ویروسی دارد و فشارخون و قند خون را کاهش 
می دهد و خون را رقیق می کند. البته سیر تازه از سیر پخته بهتر اثر می کند. اثر سیر 

ترشی نیز مانند سیر تازه است.
در یک مطالعه که به صورت کار آزمایی بالینی و به طور تصادفی با یکی از روش های 
درمانی طرح )مصرف قرص سیر یا رژیم درمانی( انجام شد. طی ۲ ماه بیماران گروه سیر، 
روزانه ۳ قرص سیر مصرف نموده و بیماران گروه رژیم درمانی، طبق دستور روش رژیم 
غذایی کم چرب که شامل منع مصرف روغن جامد، کره، و سایر لبنیات چرب و نیز مصرف 
گوشت قرمز به میزان حداکثر دو جلسه در هفته و مصرف تخم مرغ به میزان حداکثر یک 
عدد در هفته بود را رعایت کردند. پس از اتمام دوره، آزمایش دیگری از بیماران به عمل 
آمده و مقادیر جدید کلسترول توتال، کلسترول LDL، کلسترول HDL و تری گلیسرید 

سرم مورد اندازه گیری قرار گرفتند.
در نتیجه ی این مطالعه مشخص شد که در گروه مصرف کننده ی قرص سیر کلسترول 
کل ۱۵ درصد و کلسترول بد ۱۲ درصد نسبت به گروه رژیم درمانی صرف، کاهش داشت.

پیاز
پیاز به غیر از آنکه یکی از مواد اصلی در پخت بسیاری از غذاها به حساب می آید می تواند 
فواید بی شماری هم برای سلامت بدن به همراه داشته باشد. بررسی های جدید نشان می 

دهد پیاز می تواند به بهبود سطح کلسترول در بدن کمک کند.
پیاز منبع غنی از ترکیب های »پلی فنولیک« به نام »فلاوونوئید« هاست که با 

ویژگی های ضدالتهابی، آنتی اکسیدانی و ضدسرطانی شناخته شده است.
همچنین در یک مطالعه مشخص شد فلاوونوئید موجود در پیاز با کاهش سطح 
کلسترول بد در افراد چاق و کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی - عروقی همراه است. 

به گفته متخصصان، این خاصیت پیاز به دلیل وجود نوعی آنتی اکسیدان در آن است.
همچنین در یک بررسی دیگر تأثیر عصاره پیاز بر میزان کلسترول در بدن موش ها 
نشان داده و تأکید شد که با مصرف این عصاره سطح کلسترول کاهش قابل توجهی 

پیدا می کند در حالی که سطح تری گلیسیرید بدون تغییر باقی ماند. همچنین مشخص 
شد ترکیب عصاره پیاز با سولفات روی تأثیر بهتری روی سطح کلسترول خون موش ها 

می گذارد.
در بسیاری از آزمایش ها تأثیر مصرف پیاز خام یا عصاره آن روی سطح کلسترول 
بررسی شده و کاملاً مشخص نیست مواد مغذی موجود در پیاز از حرارت دیدن چه 

تأثیری می گیرند. 
عصاره برنج قرمز

مطالعات انجام شده در دانشگاه پنسیلوانیا سال ۲۰۱۰ نشان می دهند که این عصاره 
طبیعی می تواند از افزایش کلسترول جلوگیری نماید. در این تحقیقات ۶۰ نفر شرکت 
کننده وجود داشت که دارای کلسترول بالایی بودند. برای ۳۰ نفر از شرکت کننده ها، 
یک رژیم غذایی خاص به همراه عصاره برنج قرمز در نظر گرفته شد. شرکت کننده های 

باقیمانده از یک "شبه دارو" و رژیم غذایی مشابه استفاده نمودند. 
بعد از ۲۴ هفته مشخص گردید که افراد مصرف کننده عصاره برنج قرمز، ۲۵ تا ۳۵ 
درصد کاهش در کلسترول LDL داشتند. چون این مکمل غذایی طبیعی یک روش 

جدید محسوب می شود، شما باید قبل از خوردن آن با پزشک خود مشورت نمایید.
بادام

بادام نقش چشمگیری را در کاهش کلسترول ایفا می نماید. یونانی های قدیم راز آن را 
می دانستند. در آن زمان، بادام یک آجیل معروف یونانی محسوب می شد. امروزه محققان 
متوجه شده اند که بادام نقش مؤثری را در سالم بودن قلب ایفا می نماید و به همین 
علت، باید آن را به عنوان یک ماده غذایی اصلی در رژیم غذایی خود گنجاند. بادام حاوی 
چربی اشباع نشده بالایی است و می تواند باعث کاهش LDL یا کلسترول بد، بدون آنکه 

اختلالی در سطوح HDL یا کلسترول خوب ایجاد نماید، شود.
عصاره هسته انگور

عصاره دانه انگور، یکی دیگر از مواد غذایی است که باعث کاهش کلسترول می شود. 
خود انگور، از هزاران سال پیش به عنوان یک ماده غذایی مؤثر و مقوی شناخته شده است. 
انگور حاوی مواد شیمیایی است که پروانتوسیانیدین اولیگومری نامیده می شود. این مواد 
شیمیایی در حقیقت به عنوان آنتی اکسیدان در نظر گرفته می شوند. علاوه بر خاصیت 

کاهش دهندگی کلسترول، باعث سالم نگه داشتن قلب نیز می گردند.
کلم بروکلی

طبق نتایج به دست آمده از معاینات انسانی انجام شده توسط موسسه تحقیقات مواد 
خوراکی، گونه جدیدی از کلم بروکلی موسوم به »بنفورت«، دو تا سه برابر بیشتر از کلم 

بروکلی معمولی حاوی ترکیب گلوکورافنین است.
در تحقیق مشترک این موسسه با دانشگاه ریدینگ انگلستان، محققان در قالب دو 
تحقیق مستقل، در رژیم غذایی هفتگی ۱۳۰ نفر از داوطلبان ۴۰۰ گرم کلم بروکلی حاوی 

مقدار بالای گلوکورافنین گنجاندند.
بعد از ۱۲ هفته، آن ها شاهد کاهش میزان کلسترول LDL در خون این افراد تا حدود 
۶ درصد بودند. افزایش سطح کلسترول LDL خون خطر بروز بیماری قلبی را در بردارد. 
اگرچه کاهش این میزان در معاینات افراد اندک بود، اما هر ۱ درصد کاهش در میزان این 

کلسترول، با کاهش ۲-۱ درصدی ریسک بیماری عروق کرونری همراه است.
گلوکورافنین ترکیبی است که به بدن کمک می کند تا به متابولیسم سلولی بازگردد. 
در میتوکندری سلول، قند و چربی به انرژی تبدیل می شود. اما اگر این عملکرد به شکل 

کارآمد اتفاق نیفتد، کلسترول تشکیل می شود. 

مواد طبیعی برای کاهش کلسترول
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اجتماعی 6

هزینه هایی که می توانند پشتوانه ی 
زندگی باشند 

یک روان شناس گفت: عروسی های پرهزینه باعث ضرر مادی و معنوی برای عروس و 
داماد هستند و بهتر این است هزینه مراسم  آنچنانی جمع آوری شود تا دختر و پسر با 

پشتوانه ی مالی مناسبی زندگی را آغاز کنند. 
»امیرمهردادی« اظهار کرد: هر فردی باید شناخت کاملی نسبت به زندگی، استعدادها 
و ویژگی های شخصیتی خود داشته باشد و در همین زمینه ها نیز از شخص مورد نظر 
برای ازدواج نیز شناخت پیدا کند و به اصطلاح چشم و گوش ها را باز کند تا به شناخت 
دست پیدا کند و در صورت ورود به زندگی چشم و گوش ها را ببندند، چون مشکلات 

امر طبیعی هر زندگی است. 
وی با بیان این که کس��ب اطلاعات و آگاهی از جنبه های مختلف ش��ناختی به دوران 
پیش از ازدواج برمی گردد اما چنین خلایی در استان ما احساس می شود به وجود چهار 
مرحله ی آشنایی، نامزدی، عقد و عروسی برای هر ازدواج موفقی اشاره کرد و گفت: دوران 
آشنایی به عنوان مرحله ی حساس و آغازین امر ازدواج در استان ایلام در چند روز خلاصه 
می شود در صورتی که باید با نظارت خانواده ها چندین جلسه گفت وگو بین دختر و پسر 
وجود داشته باشد و حتی قبل از ورود به مرحله نامزدی فرصت تجزیه و تحلیل به هر دو 
نفر داده شود تا به دور از احساسات و به کمک نیروی تعقل تصمیمی درست برای ورود 
به دوران نامزدی بگیرند.  این روان شناس با انتقاد از عدم توجه به نبودن دوران نامزدی 
در ایلام اشاره کرد و گفت: خانواده ها به علت ترس از ماندن نام پسر بر روی دختر سریعاً 
بدون داشتن دوران آشنایی و نامزدی آنها را بر سر سفره عقد نشانده و در واقع از همان 
دقایق به اصطلاح دوران نامزدی آغاز می شود در صورتی که روان شناسان معتقد به سپری 
شدن ۶ ماه برای دستیابی به شناخت عمیق بین دختر و پسر هستند که بتوانند با مباحثه 
و البته نظارت خانواده ها و وجود صیغه محرمیت به شناخت کاملی از تفکرات، عقاید و 
رفتارها دست پیدا کنند تا فرد با کنترل احساسات سطح شناخت را بالا ببرد و به این باور 
برسد که ورود به زندگی مشترک باعث خوشبختی است یا براساس آگاهی از شخص 

مقابل بهترین کار جدایی در دوران نامزدی است. 
وی افزود: در صورت وجود دوران آشنایی و نامزدی طرفین به بالاترین حد از شناخت 
می رس��ند که لازمه ی آن مدیریت فرد بر خویش در ابعاد مختلف مذهبی، اقتصادی، 
شخصیتی و ارتباطی است و در ادامه برای تحکیم زندگی نباید بر مهریه و جهیزیه های 
آن چنانی تأکید شود، چون مهریه زیاد عامل خوشبختی نیست، اما مهریه کم یقیناً مهر 
دختر و پسر را در دل همدیگر می نشاند اما متأسفانه شاهد رشد مهریه و جهیزیه سنگین 
در استان هستیم.  مهردادی، وجود عروسی های پرهزینه را ضرر مادی و معنوی برای 
عروس و داماد دانس��ت و گفت: بهتر این است هزینه مراسم  آنچنانی جمع آوری شود 
تا دختر و پسر با پشتوانه ی مالی مناسبی زندگی را آغاز کنند نه این که از همان ابتدا، 
استرس، ترس وام و چگونگی باز پرداخت را به آنها تحمیل کنیم و از طرفی خانواده ی 

داماد نباید در خصوص دارایی و داشته ها به خانواده دختر دروغ بگویند. 
وی با بیان که این که باید قبل از ازدواج چشم و گو ش را باز و بعد از ازدواج آنها را بست، 
تاکید کرد: باید مهارت هایی که در فرد شکل گرفته است گسترش پیدا کند و بپذیرد 
زندگی بدون مس��أله استرس و گرفتاری معنا ندارد چون که صدای آب وقتی زیباتر به 
گوش می رسد که در مسیر حرکت آن شن ریزه قرار داشته باشد. پس وقتی جوان مهارت 
حل مسأله را در خود تقویت کرده است واژه ی »نمی توانم« معنا دارد و برای برطرف کردن 
مسأله بهترین راه حل را در مشورت با همسر خود می داند تا کمک گرفتن از پدر و مادر. 
این روان شناس یادآوری کرد: تعارض بین خواسته ها و ناخواسته ها وجود دارد در صورت 
داشتن مهارت، زوجین در یک ارتباط موثر به گفتمان می پردازند و در کنار هم و نه رو 
در روی هم به حل تعارض دس��ت می زنند. در این حالت نیاز نیست برای رفع تعارض 
با اطرافیان مشورت کنند بلکه نیکو این است تصمیم گیرنده ی نهایی خودشان باشند و 
نگذارند دیگران در زندگیشان دخالت کنند و حتی در محضر اطرافیان زن از مرد و مرد 
از زن حمایت کنند و زن یا مرد دیگری را به رخ همدیگر نکشند که آفت زندگی است. 

وی بر یادگیری مهارت »تصمیم گیری موثر« در زندگی تأکید کرد و گفت: تصمیم گیری 
خوب و موثر در بسیاری از موضوعات زندگی مثل کار، محیط منزل، تربیت فرزندان و 

خریدهای بزرگ کمک با کمک این مهارت  قابل انجام است. 

یاد بگیرکه فکرکنی
سال هاست که همه متخصصان تلاش کرده اند به ما مهارت »نه« گفتن را یاد بدهند 
اما شاید به جای مهارت »نه« گفتن لازم باشد مهارت بهتر و کارآمدتری را یاد بگیریم که 

پیش نیاز »نه« گفتن است و آن هم مهارت فکر کردن است!
 این از آن مهارت هایی است که پای درس امام حسین)علیه السلام( می شود به خوبی 

آن را یاد گرفت. اما چطور؟
وقت فکرکردن کجاست؟

»به جوابی که می خواهید بدهید مطمئن هستید«، »توان انجام خواسته او را ندارید«، 
»خیلی دوست دارید پیشنهاد کسی را قبول کنید«، اینطور وقت ها به نظر خیلی ها می 
شود سریع گفت بله یا نه. گاهی دقیقا بعد از همین شرایط است که دردسر های بله یا 
نه سریع هم شروع می شود. در همین شرایط زندگی روزمره اگر به سبک زندگی امام 
حسین)علیه السلام ( مراجعه کنیم، شبی را می بینیم که حاکم مدینه حضرت را احضار 
کرد و گفت: معاویه از دنیا رفته است و شما باید با یزید بیعت کنید. حضرت فرمودند: 
»باشد تا صبح برویم فکر کنیم،ببینیم ما باید خلیفه شویم یا یزید باید خلیفه شود!«)۱( 
امام حسین)علیه السلام( حتما و یقینا می دانست که به بیعت با یزید جواب مثبت نمی 
دهد اما فورا و در همان لحظه »نه« نگفتند و فکرکردن برای پاسخگویی را لازم دانستند. 
پس ما هم کافی است همین یک رفتار امام را سرلوحه کارهای خود قرار بدهیم تا از بروز 
درصد زیادی از خطاها جلوگیری کنیم. این دقیقا همان جایی است که حتی اگر مطمئن 
باشید، فرصت گرفتن برای فکر کردن، می تواند شما را در تصمیم تان قاطع کند و موجب 

شود با کمترین میزان احتمال خطا درست ترین تصمیم را بگیرید.
 آفت های فکرتان را بشناسید

اینکه چه عواملی می تواند برای ش��ما در سریع پاسخ دادن دردسرآفرین باشد، اغلب 
شخصی است اما حتما یکی از این عوامل در آن دخیل است:

۱-معمولا وقتی که ارزش یک درخواست را کم می دانید و زود به آن درخواست پاسخ 
می دهید.

۲- توان واقعی خودتان را برای انجام آن درخواست درنظر نمی گیرید.
۳- ب��دون اعتماد به نفس با خودتان فکر می کنید که ش��ما اجازه فکرکردن در برابر 

شخصیت درخواست کننده را ندارید.
۴- به پیشنهاد و راه حل دیگری فکر نکرده اید که بخواهید برای خودتان قدرت انتخاب 

قائل شوید.
۵- عادت دارید بدون فکر کردن حرف بزنید. بنابراین بیشتر تصمیمات را هم بدون فکر 

کردن مفید می گیرید.
تمرین های خودسازی

برای هر اصلاح رفتاری مهم است که چه روشی را برای اصلاح انتخاب کنیم؟ مهارت 
فکر کردن هم نیاز به انگیزه قوی و ایجاد عادت دارد. تمرین های پیشنهادی زیر برایتان 

اثرگذار است:
۱- خرابکاری هایی که فکر نکردن برایتان به بارآورده را مرور کنید.

۲- تصمیم ها و حرف هایی که با پشتوانه فکر کردن بوده را هم به یاد بیاورید و خودتان 
را به خاطرش تشویق کنید.

۳- مثل زمان هایی که یک تکه کلام از فیلم ها و... را دائم به کار می برید، این جمله 
»اجازه بدید فکر کنم« را دائم در ذهن داشته باشید و همه جا استفاده کنید.

۴- برای شخصیت، وقت و امکانات تان ارزش قائل باشید و آنها را قابل احترام بدانید تا 
برای تصمیم گیری  درموردشان عجله نکنید. گاهی خودکم بینی و بیش از حد دیگران را 

مهم دانستن، قدرت انتخاب و فکر کردن را از شما می گیرد.
۵-  اولویت بندی، درک پیامد پیشنهاد ها و فکر کردن به انرژی ای که پیشنهاد ها از شما 
می گیرد یعنی ارزیابی و فکر کردن به درخواست دیگران زمان زیادی نمی برد اما قطعا از 

خطارفتن و اشتباه شما جلوگیری می کند.
با افکار آینده ساز زندگی کنید

اغلب ما آدم ها قبول نداریم که افکار و باورهای نادرست و غلط مان به تنهایی می تواند 
دلیلی برای همه ناراحتی ها و بدبختی هایمان باشد و عادت داریم ژن، پدر و مادر، دوستان، 
جامعه و همه و همه را مقصر بدانیم و اصلا حتی برای لحظه ای هم که شده به خودمان 

رجوع نمی کنیم اما برای ساختن زندگی آینده لازم است فکر کنیم.
- افکاری که برای اندیشیدن انتخاب می کنید و هم اکنون به آن اعتقاد دارید، آینده 

شما را می سازد.
- فقط چیزهایی را که مناس��ب اند بر زبان جاری کنید. از به کار بردن کلامی بر ضد 

خودتان یا سخن چینی درباره دیگران اجتناب کنید.
- نگرش تان را خودتان انتخاب کنید. مجبور نیستید اجازه دهید گفته های دیگران بر 

شما تاثیر منفی بگذارد.
- وقتی زندگی بیش از توان تان ش��ما را به مبارزه و چالش می کش��د، خود را به خدا 

بسپارید، چرا که او نه فقط پاسخ را در اختیار دارد بلکه پاسخ خود اوست.
- خود را با افراد و شرایط مثبت محصور کنید و از منفی نگری ها دوری کنید.

- شما کلام تان هستید. هرگز گفته هایتان را با دروغ و حیله یا تحریف، همراه نکنید. با 
حرمت داشتن کلام تان اعتبار و صداقت ایجاد کنید.

- درد دیگران را احساس کنید و کشمکش ها، ناراحتی ها، گرفتاری ها و ضعف هایشان 
را درک کنید.

- هر رابطه ای که تاکنون داشته اید را قدر بدانید. خوب یا بد، رابطه ها بهترین آموزگاران 
شما هستند.

- جرات و جس��ارت داشته باشید. باورهای درست تان را حفظ کنید حتی اگر دنیای 
پیرامون تان انتخاب می کند که باوری دیگر داشته باشید.

- درخواست کردن آغاز ستاندن است. با دعایی ساده و اعتقادی، شما می توانید آینده تان 
را تغییر دهید.

- نسبت به شایستگی هایتان مطمئن و متواضع باشید و کاستی هایتان را درک کنید.
- خود و زندگی تان را جدی بگیرید. برای ابراز وجودتان وقت بگذارید و منضبط باشید. 

این شیوه رشد و پروراندن موهبت ها و استعدادهای بی همتایتان است.
- مطمئن باشید خداوند کاری درست و در زمانی مناسب انجام خواهد داد. از آنجا که 

می دانید پیش بینی او بموقع است می توانید از حال لذت ببرید.
- بدانید هر کاری که انجام می دهید، به خودتان بازمی گردد. به بیرون از خود گام بردارید 

و پیش از هر حرکتی شاهد نتیجه آن باشید.
- اگر شما کار درست انجام می دهید، اگر به خود و دیگران آزار نمی رسانید، لازم نیست 

نگران آن باشید که دیگران چه فکر ی می کنند، شما آزادید.

آموخته های خود را مداوم تکرار کنید 
یک روانشناس گفت: محفوظات و آموخته ها در صورت مرور نشدن با گذشت زمان به 

فراموشی سپرده می شوند.
امیر حسین خجسته کاشانی روان شناس و مدرس دانشگاه، اظهار کرد: دلایل فراموشی 
آموخته ها و محفوظات ما متعدد بوده که یکی از آن عوامل سپری شدن در گذشت زمان 

است. 
وی افزود: به عبارتی هنگامی که مدت زمانی زیادی از آموخته های پیشین ما می گذرد 

این محفوظات و آموخته ها در صورت مرور نشدن به فراموشی سپرده می شود. 
خجس��ته کاش��انی تاکید کرد: افرادی که علاقمند به حفظ اشعار، فراگیری زبان های 
مختلف )انگلیسی، فرانسه، روسی، عربی و ...( و حفظ فرمول ها هستند، لازم است مطالب 

را با فاصله اندک، تمرین، تکرار و یادآوری کنند.
 وی خاطر نشان کرد: هم چون تعطیلات نو سفری، تابستان ایام تعطیلات و چند مفید  
اس��ت اما اگر در این مدت مروری بر محفوظات نش��ود، می تواند عاملی برای  فراموشی 

مطالب ما شود.

دروغگو ها را بشناسید 
افراد دروغگو دارای نشانه هایی بوده که معمولا قادر به پنهان ساختن آن نیستند.

شیوا وکیلی روانشناس عنوان کرد: افراد دروغگو دارای ویژگی هایی هستند که تا زمانی که 
جزء عادت های فرد نشده باشد می توان به وسیله نشانه هایی آن را تشخیص داد.

 وی در ادامه اضافه کرد: بعضی از افراد در هنگام دروغگویی اعضای صورت خود را لمس 
و یا دست بر روی موهای خود کشیده و مستقیم به چشم مخاطب خود خیره نمی شوند.

 وکیلی تاکید کرد: از دیگر نشانه های افراد دروغگو قسم خوردن به جان دیگران بوده 
چون این عمل را اقتضای جامعه دانسته و معمولا همه مسائل را بازگو نکرده و اگر جزئیات 

حرفشان را بخواهید، جواب درستی به شما نمی دهند. 
این روانشناس در پایان افزود: معمولا دروغ به دلیل پزدادن، فخر فروشی، احساس ضعف 
و کمبود گفته شده و در نتیجه این افراد دارای لبخندی مصنوعی برای پنهان ساختن 

نگرانی و تشویق خود هستند.

افسردگی پشت بی توجهی والدین می ماند 
بسیاری از افراد تصور می کنند افسردگی تنها گریبانگیر بزرگسالان می شود، این در حالی 

است که کودکان افسرده کم نیستند.
جعفر بای آسیب شناس اظهار کرد: یکی از علائم مهم افسردگی کودکان عصبانیت آنها، 
کودکی که قبلا خوش اخلاق بوده و مشکلی نداشته حالا علاوه بر این که غمگین است 

خیلی زود عصبانی و واکنش نشان می دهد. 
وی افزود: برخی افسردگی ها می تواند کودکان را تحت تاثیر قرار دهد به همین دلیل 
والدین باید توجه بیشتری داشته باشند که کودکانی که از افسردگی رنج می بردند همیشه 

قادر نیستند یا تمایل ندارد که والدین خود درباره وضعیتشان صحبت کنند.

توصیه های پلیس
تحسین رفتارهای درست فرزندان باعث رشد 

و تقویت اعتماد به نفس در آنان می شود.
معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم

جایگاه نماز در قیام سالار شهیدان 

هر چه زمان بیشتری از انقلاب ابا عبدالله )ع( می گذرد، ابعاد 
دیگری از این نهضت الهی روشن می شود و جهانیان در بازشناسی 
این حادثه عظیم ضرورت بیشتری می بینند . اگر ملت های مسلمان 
بخواهند از نهضت سالار شهیدان به عنوان حرکت الهی و راهکار 
عملی در به فعلیت درآوردن کمالات خود و مبارزه با رهزنان راه 
عزت و شرف استفاده کنند، باید از دو زاویه این نهضت مورد توجه 
جدید قرار دهند، با این باور که این دو زاویه در رسیدن به آن مقصود 

متمم یکدیگرند:
اول: با برگزاری مراسم سوگواری، در مظلومیت اباعبدالله و یارانش ، 
اشک غم بریزند، حیات خود را با زیارت عاشورا و وارث آشتی دهند، 
برحسین و اصحابش سلام بفرستند و بر دشمنانشان لعنت، و بدانند 
که مصیبت حسین )ع( سخت است نه تنها بر اهل زمین که بر ساکنان 
آسمان ها نیز ، و چگونه این سان نباشد در حالی که آسمان و زمین و 
آن چه در آن هاست، بر او گریستند، قبل از اینکه قدم به عرصه دنیا نهد. 
حسین ، اشک دیده ی مومنان ، و کشته ی اشک هاست . در عزای او 
هر کس بگرید یا بگریاند یا خود را به گریه وادارد، بهشت بر او واجب 
می شود . تلالو اشک هایی که در مظلومیت سیدالشهدا )ع( بر بار می 
نشیند، چلچراغی است که راه را از بیراهه می نمایاند، وسره را از ناسره. 
بی جهت نیست که در دل های مومنان از شهادت حضرتش حرارتی 

است که هرگز به سردی نمی گراید.
دوم: دقت و تامل در گفته ها و حرکات سیدالشهدا )ع( ، خصوصا از 
زمان حرکت از مدینه به مکه و از مکه تا کربلا، امری ضروری و هم 
عرض با سوگواری بر فرزند زهراست. باور این مطلب برای ما اصلی 
اعتقادی است . زیرا حسین)ع( جانشین برحق پیامبری است که نه 
گفته هایش رنگ هوس دارد و نه کردارش لعاب هوا. نه  لغوی مرتکب 
می شود ، نه بیهوده ای بر زبان می راند و امر و نهی اش را باید بپذیریم 
. سیدالشهدا معصوم است و از خطا مبرا. قول و فعل او برای ما " سنت" 

و حجیت سنت باور ماست.
بر این اساس ، لازم است در گفتار و کردار حضرتش تامل ورزیم ، 
تا بتوانیم نهضت آن امام را سرمایه ای جهت رسیدن به عزتی الهی و 

حیاتی خدایی قرار دهیم .
این نوشتار، تنها به یک مورد ، از آن چه ابا عبدالله )ع( در حرکت 
خود بدان اهتمام ورزیده اشاره می کند، و آن توجه سید الشهدا )ع( به 
نماز است . آن هم در دو محور " دوست داشتن نماز" و "اقامه ی این 

فریضه "و در فاصله ی زمانی شب عاشورا تا ظهر عاشورا.

محور اول: دوست داشتن نماز
غروب تاسوعا ، ابا عبدالله)ع( کنار خیمه نشسته بود، اندکی به خواب 
رفت، در این حال رسول خدا )ص( را درخواب دید که به او می فرمود:" 
به زودی نزد ما می آیی"! صدای سپاه دشمن و شیهه ی اسبان آن ها از 
فاصله ای  نه چندان دور شنیده می شد . حضرت زینب)س( نزد برادر 
رفت و گفت: دشمن به ما نزدیک شده است . ابا عبدالله )ع( برادرش- 
قمر بنی هاشم )ع( – طلبید تا همراه با سوارانی از جمله " زهیر بن قین 

" و " حبیت بن مظاهر" نزد دشمن روند و از قصدشان جویا شوند .
چون امام دانست که دشمن قصد حمله دارد، به عباس فرمود: " 
امشب از دشمن مهلت بخواه تا به نماز  دعا و استغفار بپردازیم . خدا 
می داند من نماز برای او، تلاوت کتابش ، دعای زیاد و استغفار را 

دوست می دارم".
از بحث ها و رفت و آمدهایی که نهایتا منجر به قبولی این درخواست 
شد، صرف نظر می کنیم و به این جمله از آن حضرت می پردازیم که، 
... " من نماز... را دوست می دارم " اصولا محبت و عشق به عبادت و 
مصداقا محبت به نماز ، توفیقی نیست که نصیب هر کس شود ، کسی 
می تواند نماز را دوست بدارد که به معبود ، محبت داشته باشد و 
معبود با رشته ای که طوق بندگی اش خوانند او را به هر جا که خواهد 
بکشاند. بنابراین میان عبادت کنندگان فرق هاست و این تفاوت ها ریشه 

درانگیزه ی آن ها دارد .
امیرمومنان)ع( در یک تقسیم بندی کلی عبادت کنندگان را سه 
قسم بر می شمارد: گروهی که برای رسیدن به بهشت می پرستند، این 
نحوه عبادت " تاجرانه " است. دسته ای برای رهایی از دوزخ خدا را می 
خوانند، این گونه عبادت پرستیدن "برده وار" است، )بردگان از ترس 
صاحب خود فرمان او می برند( تنها گروهی که خداوند را براساس شکر 

نعمت ها می پرستند، عبادتی آزادانه به جا می آورند .
زیباتری تجلی شکر نعمت های پروردگار که معبری تا عبادت و 

پرستش اوست، در کلام معصومین )ع( دیده می شود.
عبادت آزاد مردانه، آزاد منشانه است . آنان نه در قید بهشتند و نه در 
دام حور و قصور آن . گدایانی اند که به شرط مزد گدایی نمی کنند. 
بنده پروری را برعهده ی خدا نهاده اند که "خواجه خود روش بنده 
پروری داند" عبودیت آن ها نیز برای رهایی از لهیب دوزخ نمی باشد . 
گوییی بند بند وجودشان رهایی از آن را نوید می دهد. عبادت آن ها 
رنگ و لعاب سپاس و محبت دارد . پس آنان بهترین بندگان خدایند، 
زیرا رسول خدا)ص( فرمود: " برترین مردم کسی است که عاشق 

عبادت باشد، عبادت را در آغوش بکشد و قلبا بدن مایل باشد."
بر این اساس اباعبدالله)ع( آزاد مردی بود که دعوت به آزادگی را 
هم در امتداد غزلی سرود که مطلع آن این بود: ]خدا می داند که 
نماز را برای او دوست دارم[ ، و هم در روز عاشورا، با قومی مطرح کرد 
که سالهای پیش با آزادگی وداع کرده بودند:" وای بر شما ای پیروان 
آل ابو سفیان : اگر دین ندارید و از روز جزا واهمه نمی کنید لااقل در 
دنیا آزاد مرد باشید!" �آری! پرشتش براساس شکر نعمت ها و عشق 
به عبادت ، از جمله دوست داشتن نماز، بهترین علامت آزاد مردان 
است و سیدالشهدا با ابراز این عشق و محبت زیباترین نقش آزادگی 

را ترسیم کرد.
محور دوم: اقامه ی نماز در ظهر عاشورا!

شرح مبسوط نماز ابا عبدالله در ظهر عاشورا، فراتر از این نوشتار است 
، اجمالا این که " ابوثمامه ی صیداوی " که از یاران آن حضرت بود 
،فرارسیدن ظهر عاشورا را به امام حسین )ع( خبر داد و آن  حضرت او 
را این چنین دعا کرد: " نماز را به یاد آوری ، خداوند تو را از نمازگزاران 
و ذاکرین قرار دهد ! " سپس "زهیر بن قین " و سعید بن عبدالله " 
و بنا به نقلی ، جمعلی از یاران – به عنان محافظ جلو ایستادند و 
اباعبدالله )ع( با سایر اصحاب ، نماز خوف اقامه نمودند. " حصین بن 
نمیر" – از سپاه دشمن – خطاب به یاران ابا عبدالله )ع( چنین گفت 
: " نماز شما قبول نمی شود! حبیب بن مظاهر ، در عین کهولت چون 
شیری خروشید و گفت : ای مست شرابخوار، آیا نماز فرزند پیامبر)ص( 
قبول نمی شود و نماز کسی چون تو قبول گردد؟ در برخی از تواریخ 
از درگیری میان این دو نیز مطالبی آمده، که مبین شجاعت "حبیب" 
است . به محض شروع نماز،دشمن به تیر اندازی پرداخت . "سعید خود 
را سپری برای سیدالشهدا )ع( قرار داد ، و پس از آن که چندین تیر 
به بدنش اصابت کرده بود در حالی که این جملات را بر لب داشت به 
شهادت رسید : " خداوندا ، این جماعت را مانند قوم عاد و ثمود لعنت 
کن، سلام مرا به پیامبر)ص( برسان و او را از  زخم هایم آگاه فرما، زیرا 

هدف  من یاری ذریه ی او و رسیدن به پاداش تو بود."
این قسمت از نوشتار را بیان مطلبی در خصوص اقامه ی نماز مبتنی 

بر نماز اباعبدالله )ع( در ظهر عاشورا ادامه می دهیم .
در فرهنگ اسلامی خواندن نماز مقوله ای است و " اقامه 
ی نماز " مقوله ای دیگر.که البته نه بیگانه از یکدیگر ، اما 
ترین  مهم  از  یکی  کریم  قرآن   . گوناگون  رهاورد هایی  با 
ویژگی های مومنین و متقین را اقامه ی نماز بر می شمارد . آیه 

ی سوم از سوره بقره ، سومین آیه ی سوره انفال ، آیه ی هفتاد 
ویکم از سوره توبه ودیگر آیات از این زمره اند.

درفرهنگ اهل بیت نیز مبنای توصیه های معصومین)ع( به اقامه 
نماز، همانا دمیده شدن روح و اسرار نماز دراجتماع و  جلوگیری از 
تفرقه و تشتت است . با این حساب، خیلی فرق است میان کسی که 
نماز می خواند با آن که نماز را اقامه می کند. آن یک خود را می سازد 
و این دگر روح نماز را در کالبد اجتماع می دهد . آن یک "گلیم خود 
از موج می برد برون و آن یک تلاش می کند که بگیرد غریق را ". آن 
یک عزیز می شود ، و آن دگر عزت به اجتماع نثار می کند. آن چه 
گفته شد قطره ای است از دریای اهتمام معارف اسلامی به اقامه نماز.

نماز اباعبدالله)ع( در ظهر عاشورا، زیباترین تجلی" اقامه 
نماز" به شمار می آید . اقامه ی این نماز در امتداد اقامه ی نماز از 
سوی دیگر معصومین )ع( است . زیرا همه ی آن ها این فرضیه 
را اقامه فرمودند . در زیارت جامعه کبیره می خوانیم .... و اقمتم 
الصلوه... و نماز را بپا داشتید. در زیارت وارث نیز به اقامه ی 
نماز از سوی سالار شهیدان اشاره شده است. اباعبدالله )ع( می 
توانست مانند شب عاشورا نماز را درخیمه بخواند . اما مبنای 
حرکت آن حضرت  علاوه بر امربه معروف و نهی از منکر )چنان 

که به محمد حنیفه فرمود(، اقامه ی نماز هم بود.
در آیات قرآن این دو فریضه با هم آمده اند و حرکت الهی و کامل 
امام حسین )ع( نمی تواند از یکی از این دو عنصر همزاد، خالی باشد. با 
عنایت به مطالب بالا این سوال پاسخ داده می شود که چرا که دشمن 
در برابر اقامه ی نماز ظهر عاشورا تیراندازی کرد؟ زیرا دشمن دیده بود 
که در شب عاشورا تعدادی از سپاهیان فریب خورده در عبور از خیام 
حسینی، و با شیندن زمزمه های عارفانه دست از مبارزه با اباعبدالله )ع( 
برداشتند . جایی که مناجات های درون خیمه این جذبه را در دل 
تاریک آنان ایجاد نماید، از کجا معلوم که اقامه ی نماز از سوی فرزند 
فاطمه آنان را به ترک جنگ با حسین )ع( وادار نکند؟ آن وقت اقامه 
ی یک نماز،سقوط حرکت بنی  امیه را در پی خواهد داشت. شاید 
باور این مطلب قدری ثقیل باشد، ولی اگر انگیزه های سرد سپاهیان 
" ابن زیاد" از رویارویی با حسین )ع( و قدرت معنوی سیدالشهدا و 
بار عرفانی نماز ظهر عاشورا را در نظر بگیریم ، باور این احتمال چندان 

دشوار نمی نماید.
دشمن به آخرین ترفند خود متوسل شد. به محافظان تیر اندازی 
کردند و شماتت نمودند. سعید بن عبدالله به شهادت رسید و حبیب 
بن مظاهر به سرزنش حصین بن نمیر پاسخ داد. عجیب یاران باوفایی! 
در ایمان ، وامدار حسین بودند در اخلاص و استقامت نیز. انان که از 
اقامه ی نماز در ظهر عاشورا دفاع کردند و زخم زبان شنیدند این پیام 
را بر جا گذاشتند که اگر امام معصوم برای اقامه ی نماز به نثار جان نیاز 
داشت دریغ نورزید . خونبهای شما خداست. کسانی باید در این راه 
خون فشانند که دیگرانی شماتت شنوند. استقامت ورزید و از سرزنش 
جاهلان نهراسید! مرد میدان اول " سعید بن عبدالله " بودو شیر مرد 

عرصه ی دوم " حبیب بن مظاهرگ.
سخن آخر این که  از حماسه اباعبدالله )ع( درس هایی آموختیم 
و توشه ها اندوختیم . انقلاب اسلامی خوشه ای بود از خرمن عزت 
و شرفی که او پروراند. درس محبت به نماز را باید در امتداد این آیه 
فراگیریم که خداوند درون کی مرد دو قلب ننهاده است "احزاب ، 
آیه ۵( دیو را باید از سرای دل راند ، پس آن گاه فرشته را به این 
سرا فراخواند .قلب مومن عرش رحمان است. در این عرش جز خدا 
نباید پسندید. محبت نماز با ذائقه ای که حلاوت دنیا چشیده باشد 
بیگانه است و زمزمه ی این فقره از مناجات الزاهدین غنیمت : الهی 
... اخرج حب الدنیا من قلوبنا ... خداوندا محبت به دنیا را از قلب های 

ما خارج کن ... .
اقامه ی نماز درس دیگری بود که از حرکت اباعبدالله برگرفتیم، 
وچون در پرتوی انقلاب اسلامی مکنت یافتیم به اقامه ی این فرضیه 
پرداختیم و این از نشانه های بندگان خداست. شروع خوبی داشتیم ، اما 
پایان خوب تر ، استقامتی مردانه می طلبد و توفیقی مدام از ناحیه ی 
پرودرگار متعال . خدا با ماست اگر با او باشیم و توفیق این اقامه شامل 
حالمان، اگر مردانه بایستیم. چشم به انتظار ظهور مردی هستیم که 
در انتظار ظهور است چون نقاب از چهره برگیرد، حضرت عیسی)ع( به 
نماز او اقتدا کند . رمز و رازهایی در این اقتدا نهفته است. شاید حجتی 
باشد برای چندین میلیون عیسوی تا راه از بی راهه باز شناسند . طبعا 
مخالفینی خواهد داشت، کسانی که باید تا در دفاع از اقامه ی نماز به 
امامت مهدی فاطمه )عج( رد میدان باشند. مانند سعید بن عبدالله 

خون فشانند و چون حبیب بن مظاهر شماتت شنوند.
مردان عرصه ی ظهور آماده باشند ! عزیز زهرا در راه است: یا علی!

منابع در دفتر روزنامه موجود است .

چه آرزوی برای فرزندتان دارید؟

راههای داشتن فرزند عاشورایی
 داشتن فرزندی که ادامه دهنده بصیرت عاشورایی باشد و 
پیام آن را به نسلهای بعد منتقل کند، آرزوی هر خانواده ایست. 
یکسری اعمال زیر بنایی برای چنین تربیتی لازم است و بهتر 

است والدین به آنها توجه کنند. 
 هر دوس��تدار اهل بیت )علیهم الس��لام( در آرزوی داشتن 
َّنَا  َّذِینَ یقَُولوُنَ ربَ فرزندی است که ادامه دهنده عاشورا باشد. وَ ال
هَبْ لنََا مِنْ أزَوْاَجِنَا وَ ذُرِّیَّتِنَا قُرَّةَ أعَْینُ ٍ وَ اجْعَلنَْا للِمُْتَّقِینَ إمَِامًا 
»و کسانی که می گویند: »پروردگارا! از همسران و فرزندانمان 
مایه روشنی چشم ما قرار ده، و ما را برای پرهیزگاران پیشوا 

گردان!« 
ادِقِ ع قَالَ:  فرزند صالح ارث خدا از بند مؤمن می باشد :عَنِ الصَّ
ِ مِنْ عَبْدِهِ المُْؤْمِنِ ولَدٌَ صَالحٌِ یسَْتَغْفِرُ لهَُ. » ارث خدا  مِیرَاثُ اللهَّ
از بند مؤمن فرزند صالحی است که برای او استغفار می کند.« 
 در راستای رسیدن به هدف که فرزند عاشورایی داشته باشیم 
، می بایست در دو محور تربیتی توجه کنیم، اولاً مطالب زیر 
بنایی تربیتی و ثانیاً مطالبی که زمینه ساز و آموزشی هستند. 
در این مقاله به اختصار درباره بعد زیر بنایی صحبت خواهد 

شد.
بعد زیر بنایی 

بعضی از اعمال تربیتی ، زیربنایی است ، به عبارت دیگر ، برای 
داشتن فرزند عاشورایی ، انجام  این اعمال  لازم و ضروری است 
و بدون آنها امکان دستیابی به این هدف مقدس محال است. 

این اعمال عباتند از : 
کسب رزق حلال 

حلیت رزق در ذریه مؤثر است ، پیامبر اسلام )صلی الله علیه 
واله وسلم(( نیز فرمودند :کَسبُ الحَرامِ یبَُیِنُ فیِ الذُریةِّ »کسب 

حرام در فرزندان آشکار  می شود.« 
 بنابراین مؤمن در تهیه رزق حلال برای خانواده اش سعی و 
کوشش فراوان داشته باشد. امانت داری در انجام شغل خود، 
و در پرداخت صدقات واجب وحتی مستحب کوشا باشد . این 

امر موجب آن خواهد شد، خدای مهربان از روح نیکان و ابرار 
در جنین بدمد.
الگوی عملی

کودکان، رفتار والدین را تقلید می کنند . آنها عقایدو گفتار 
ورفتار والدین به طور دقیق الگو می گیرند، بنابراین کوتاه ترین 
راه برای القای عقاید و رفتار عاشورایی ، دقت در رفتار و گفتار 
خودمان اس��ت. به سخن حکمت آمیز تربیتی حضرت علی 
)علیه السلام( دقت کنید : قالَ علی )علیه السلام( : إنَّ الوَعظَ 
هُ سَمعٌ وَ لا یعَدِلهُُ نفَعٌ ،ما  سَکَتَ  عَنهُ لسِانُ القَول  الذّی لا یمَُجُّ
ِوَ نطََقَ بهِِ لسِانُ الفِعل »پندی که هیچ گوشی آنرا بیرون نمی 
افکند و هیچ نفعی با آن برابری نمی کند ، پندی است که زبان 

گفتار از آن خاموش، و زبان کردار بدان گویا باشد .
انجام عمل صالح 

عمل خوب صالح آثاری در دنیا وآخرت دارد ، یکی از آثار مهم 
آن خدای متعال به خاطر عمل صالح پدر ، فرزند صالح اعطا 
می کند. خدا به حضرت ابراهیم )علیه السلام( برای اخلاص و 

توحید او فرزندان وذریه هدایت شده می بخشد :
وَ وهََبْنا لهَُ إسِْحاقَ وَ یعَْقُوبَ وَ جَعَلنْا فی ذُرِّیَّتِهِ النُّبُوَّةَ وَ الکِْتابَ 
الحِینَ و اسحاق  َّهُ فیِ الْخِرَةِ لمَِنَ الصَّ نیْا وَ إنِ وَ آتیَْناهُ أجَْرَهُ فیِ الدُّ
و یعقوب را به او عطا کردیم و در میان فرزندانش پیامبری و 
کتاب قرار دادیم و در دنیا پاداشش را به او بخشیدیم و قطعاً او 

در آخرت ]نیز[ از شایستگان خواهد بود. 
وَ وهََبْنا لهَُ إسِْحاقَ وَ یعَْقُوبَ کُلاًّ هَدَینْا وَ نوُحاً هَدَینْا مِنْ قَبْلُ 
وَ مِنْ ذُرِّیَّتِهِ داوُدَ وَ سُلیَْمانَ وَ أیَُّوبَ وَ یوُسُفَ وَ مُوسی وَ هارُونَ 
وَ کَذلکَِ نجَْزِی المُْحْسِ��نینَ و اسحاق و یعقوب را به ابراهیم 
بخش��یدیم، هر یک را هدایت کردیم، و ن��وح را نیز هدایت 
نمودیم، و از فرزندان او داود و س��لیمان و ایوب و یوس��ف و 
موسی و هارون راهدایت کردیم؛ و این گونه نیکوکاران را پاداش 
می دهیم.  در داستان حضرت موسی )علیه السلام( وخضر 
)علیه السلام( عمل صالح پدر موجب جلب رحمت خدا برای 

ُّکَ أنَْ یبَْلُغا  فرزندانش می شود :وَ کانَ أبَوُهُما صالحِاً فَأرَادَ ربَ
ِّکَ و پدرشان مردی  هُما وَ یسَْتَخْرِجا کَنزَهُما رحَْمَةً مِنْ ربَ أشَُدَّ
شایسته بود، پس پروردگارت خواست که آن دو یتیم به حد 
رشد رسند وگنجشان را به سبب مِهر ]ی که [ پروردگارت ]به 
آن دو[ داشت بیرون آورند.)۶( خدا به خاطر نذر مادر حضرت 
مریم )علیه االس��لام( فرزندان حضرت مریم را از شر شیطان 
ِّی أعُیذُها بکَِ وَ ذُرِّیَّتَها  یْتُها مَرْیمََ وَ إنِ ِّی سَمَّ حفظ می کند:وَ إنِ
یْطانِ الرَّجیمِ البته من نامش را »مریم« نهادم، و او و  مِنَ الشَّ
فرزندانش را از خطرات مهلک و وسوس��ه های بنیان برانداز 

شیطان رانده شده به پناه تو می آورم. 
دعا و تقاضا

دعا در قضا و قدر مؤثر است ، از این رو یکی از وظایف والدین 
در فرایند تربیت فرزندان خود ، دعا برای آنها اس��ت . قرآن ، 

دعای پیامبران و عباد رحمن خود را نقل می کند :
َّنا هَبْ لنَا مِنْ أزَوْاجِنا وَ ذُرِّیَّاتنِا قُرَّةَ أعَْیُنٍ وَ  وَ الَّذینَ یقَُولوُنَ ربَ
اجْعَلنْا للِمُْتَّقینَ إمِاماً و آنان که می گویند: پروردگارا! ما را از 
سوی همسران و فرزندانمان خوشدلی و خوشحالی بخش، و ما 

را پیشوای پرهیزکاران قرار ده. 
ةً مُسْلمَِةً لکََ وَ أرَنِا  َّنا وَ اجْعَلنْا مُسْلمَِیْنِ لکََ وَ مِنْ ذُرِّیَّتِنا أمَُّ ربَ
َّکَ أنَتَْ التَّوَّابُ الرَّحیمُ : پروردگارا! ما را  مَناسِکَنا وَ تبُْ عَلیَْنا إنِ
]با همه وجود[ تسلیم خود قرار ده، و نیز از دودمان ما امتی که 
تسلیم تو باشند پدید آر، و راه و رسم عبادتمان را به ما نشان 

ده، و توبه ما را بپذیر، که تو بسیار توبه پذیر و مهربانی، 
َّن��ا وَ تقََبَّلْ دُعاءِ  لاةِ وَ مِنْ ذُرِّیَّتی ربَ ربَِّ اجْعَلنْ��ی مُقیمَ الصَّ
پ��روردگارا! م��را بر پادارنده نماز ق��رار ده، و نی��ز از فرزندانم 

]برپادارندگان نماز قرار ده [. و پروردگارا! دعایم را بپذیر. 
ِّی مِنَ المُْسْلمِینَ  ِّی تبُْتُ إلِیَْکَ وَ إنِ وَ أصَْلحِْ لی فی ذُرِّیَّتی إنِ
و ذریه و نسل مرا برای من صالح و شایسته گردان که من به 
سوی تو بازگشتم و به یقین از تسلیم شدگان ]به فرمان ها و 

احکام [ توام.

ابوالفضل علیدوست ابرقویی
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گزارش: عبدالله احمدی

بابک زنجانی که تا پیش از دولت محمود احمدی نژاد فعالیت های 
اقتصادی محدودی داشت، در دوران دولت وی به یکی از بزرگترین 
سرمایه داران تاریخ ایران بدل شد. وی همچنین یکی از بزرگترین 
متهمان به فساد و رانت خواری در ایران است که نام او در جریان 
فعالیت های کلان مالی مرتبط با دور زدن تحریم های بین المللی در 
دولت دهم مطرح شد. وی در تاریخ 9 دی 1392 با حکم دادستان کل 
کشور بازداشت شد و براساس اظهارات بیژن نامدار زنگنه، نمایندگان 
مجلس و کمیسیون اصل 90، اتهامات وی بدهی بیش از 5.2 میلیارد 
یورویی به وزارت نفت و بانک مرکزی و همچنین جعل اسناد بانکی 
با پرداخت رشوه به بانک ملی تاجیکستان است. نام وی همچنین در 
پرونده رضا ضراب، ایرانی دستگیرشده در ترکیه به اتهام قاچاق طلا 
مطرح شد و ضراب در دادگاه گفت که مدیر تحت فرمان زنجانی بوده 
است. نام وی با برخی تخلفات عظیم مالی در دوران دولت احمدی 
نژاد گره خورده است و بسیاری او را دارای حامیان مالی قدرتمند در 
داخل دولت دهم می دانند. صادق زیباکلام درباره او گفته بود »زمانی 
که استفاده یقه سفیدها از زنجانی تمام شد، او را مچاله کرده و دور 
انداختند«. اولین جلسه دادگاه وی 11 مهر برگزار شد و این دادگاه 
با برگزاری دو جلسه دیگر در روزهای  12 و 13 مهرماه امسال ادامه 
یافت. در  این جلسات کیفرخواست وی قرائت و ادامه جلسات دادگاه 

به 9 آبان موکول شد.
امیر عباس سلطانی، نماینده مردم بروجن در مجلس که این 
روزها در رسانه ها به عنوان عضو کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی 
شناخته می شود، در ایام تعطیلات خانه ملت پس از پشت سرگذاشتن 
روزهای پرالتهاب تصویب طرح برجامی مجلس با حضور در کافه خبر 
به سئوالات خبرآنلاین در خصوص پرونده بابک زنجانی و همچنین 
دکل های نفتی و... پاسخ داد. البته فضای پس از تصویب طرح برجامی 
مجلس، ابتدای گفتگو را به چگونگی تصویب این طرح کشاند و سلطانی 
با دفاع از مدیریت علی لاریجانی در سلسله جلسات تصویب برجام، 
تاکید کرد: معتقدم که به غیر از آقای لاریجانی کسی نمی توانست بحث 

برجام در مجلس را مدیریت و به اتمام برساند.
وی همچنین خواستار برگزاری دادگاه بابک زنجانی به صورت علنی 
شد و اظهار کرد: جای افراد دیگری که جزء مهره های اصلی این پرونده 
هستند ، در این دادگاه خالی است در حالی که تا این افراد مجازات 

نشوند، فساد ریشه کن نخواهد شد.
مشروح گفت و گو با این نماینده مجلس را در ادامه بخوانید:

در قضیه بررسی برجام، چه کسانی اصرار داشتند این قضیه 
را به رهبری نسبت دهند که هم آقای لاریجانی به این موضوع 
واکنش نشان داد و هم دفتر رهبری در اطلاعیه ای این موضوع 

را رد کرد؟
البته نمی توان گفت تنها یک گروه خاص از مخالفان برجام  بودند 
که این کار را انجام دادند. چرا که عده ای از موافقان نیز معتقد بودند که 
تا نظر رهبری نباشد، این قضیه سرانجامی پیدا نمی کند و حتی عده 
ای به دلیل اینکه مخالفان برجام و تندروها را قانع کنند، به صحبت 
های رهبری استناد می کردند. در واقع این ها غرضی نداشتند و آن 
استنباطی که از فرمایشات رهبری کرده بودند، این طوری برایشان 

قطعی شده بود که نظر آقا این است که این کار انجام بشود.
عده دیگری می خواستند اعلام کنند که مجلس و شورای عالی 
امنیت ملی کاره ای نیستند و به صورت هدف دار برای اثبات این مسئله 
حرکت می کردند. بنابراین طیف های مختلفی در این قضیه سعی 
کردند با اهداف سیاسی یا خیرخواهانه، موضوع را به رهبری و دفتر 
ایشان نسبت دهند که در نهایت تائید نشد. در حالی که شاید یکی از 
دلایلی که رهبر انقلاب اصرار داشتند این مسئله در مجلس مطرح شود، 
این بود که می خواستند موضوع برجام برای مردم باز شود و با این گفت 
و گوها، مردم به عمق آن پی ببرند. هر چند که عده ای از نمایندگان 
همیشه خودشان را از رهبری جلوتر می دانند و احساس می کنند که 
بیشتر از دیگران می فهمند، اما واقع قضیه این است که اینگونه نیست.

رئیس  مدیریت  پارلمان  در  برجام  تصویب  درجلسات 
مجلس را چگونه دیدید؟

مدیریت رئیس مجلس در بررسی طرح برجام را مدیریت فوق 
العاده، بسیار عالی و مناسب دیدم. معتقدم که به غیر از آقای لاریجانی 

کسی نمی توانست این بحث را جمع کرده و به اتمام برساند.
مدیریت، صبوری و هوشمندی رئیس مجلس و اعتمادی که 
اکثریت نمایندگان به شخص آقای لاریجانی داشته و او را فرد صادقی 
می دانستند باعث شد این مسئله به خوبی به سرانجام برسد. این در 
حالی است که مخالفان در روزی که کلیات طرح تصویب شد به گونه 
ای حرکت می کردند که انگار تمام هدف شان این بود که نظم مجلس 
را طوری به هم بزنند که جلسه از شرایط عادی خارج شده و منجر به 
تعطیلی مجلس شود. اما مدیریت این قضیه از سوی رئیس مجلس، 

منحصر به فرد بود.

نظرتان درباره اتفاقاتی که در روز یکشنبه برجامی مجلس 
رخ داد چیست؟

طبیعتا اتفاقات خوبی نبود و درجایی که قلب دموکراسی و مرکز 
قانون گذاری است نباید اتفاقاتی رخ دهد که به تهدید بیانجامد. چرا که 
اگر جلسه مدیریت نشده بود به درگیری فیزیکی ختم می شد. رفتارهای 
تند از سوی نمایندگانی که داعیه دموکراسی دارند، بعید به نظر می 

رسید. نمونه آن برخورد بسیار بدی بود که با آقای صالحی انجام شد.
فضای جلسه در آن روزبه گونه ای بود که  تذکرها و اخطارهایی که 
مکررا عنوان می شد، نشان از نوعی هماهنگی داشت. همه اتفاقات از 
قبل و به صورت حساب شده از سوی جریانی خاص برنامه ریزی شده 

بود که فضای جلسه را به سمت تنش ببرند. 
وقتی 30 نفر از یک جریان اخطار بدهند، تذکر داشته باشند و به 
نوعی رئیس مجلس را زیر سئوال ببرند، مشخص است که نظرشان این 

بود که این قضیه به سلامت و به خیر و خوشی تمام نشود.

آقای صالحی فرد بسیار آرامی است، اما در آن لحظه برای 
چند دقیقه عصبانی شد، به نظر شما وی با اتفاقات آن روز 

مجلس می توانست عصبانی نشود؟
اگر به گذشته نگاه کنیم می بینیم که آقای صالحی قبل از طرح 
برجام و ورود مستقیم به مذاکرات هسته ای از نظر همین آقایان، صالح 
ترین فرد شناخته می شد و مورد تائید بود. اما به محض اینکه وی وارد 
دفاع از برجام و توافق هسته ای شد، آقایان 180 درجه موضع خود را 
نسبت به وی تغییر دادند و به نوعی آقای صالحی را خود فروخته قلمداد 
کردند! در حالی که آقای صالحی انصافا مواضع بسیار منطقی رفته است 
و دلیل عصبانیتش در آن روز اطلاعات و اشراف خوبی بود که به برجام 

داشت و می دانست که این توافق به نفع کشور است.
در آن موقعیت بهترین تصمیم این بود که آقای صالحی از طرح دفاع 
می کرد، چون وی هیچ گاه جناحی نبوده است. به همین دلیل بود که 
در آن روز فشار زیادی را تحمل کرد. البته وی بزرگواری خود را با عیادت 

از آقای حسینیان به حد اعلاء رساند.

برخی نمایندگان گفتند که آقای حسینیان با آقای صالحی 
شوخی کرده بود. البته ایشان در بیانیه ای که بعدا صادر کردند 
این مساله را رد کردند. با توجه به شناختی که از ایشان دارید، 

وی می توانسته در آن موقعیت شوخی کند؟
نه، بالاخره تیر از کمان رها شده بود و این حرف چه شوخی و چه 
جدی جایی برای گفتن در مجلس نداشت. این حرف آقای حسینیان 
بازتاب بسیاری در رسانه های داخلی و خارجی داشت، که همچنان 

نیز ادامه دارد.

منظورتان چیست؟
 بالاخره آیندگان روی این رفتارها قضاوت می کنند و در آینده روی 
همین صحبت هاست که مردم تصمیم می گیرند بسیاری از مسائل 

دیگر تحت الشعاع همین رفتار ها قرار می گیرد.

شما از نمایندگان پیگیر پرونده بابک زنجانی هستید و تا 
کنون در این باره اطلاعات زیادی را در فضای رسانه ای عنوان 
کرده اید. از جمله آنکه دکل های گم شده نفتی یکی دوتا 
نیست و 18 دکل گم شده است. اما آقای زنگنه گفته بودند که 

گم شدن دکل دوم صحت ندارد. ماجرا چیست؟
درباره دکل ها، باید بگویم که متاسفانه در وزارت نفت و سازمان 
تاسیسات دریایی در دولت دهم نظارتی وجود نداشته است. البته من 
شخص آقای رستم قاسمی، وزیر سابق نفت را انسان سالمی می دانم 
اما به هرحال آن نظارتی که ایشان باید روی این قضیه داشته باشد را 
نداشته است. شاید یکی از دلایلش اعتماد بیش از حدی بوده که به 
مدیرعامل وقت سازمان تاسیسات دریایی یعنی آقای طاهری داشته که 
روی کار وی نظارت نکرده است. آقایان هم به بهانه دور زدن تحریم ها، 
آمده اند دکّانی باز کرده اند و با شرکت هایی که صرفا روی کاغذ ثبت 
شده بودند و افراد مسئله دار بودند، ارتباط برقرار کرده و 2 هزار و 300 
میلیون دلار، با شرکت سازنده چینی قرارداد دکل بسته اند. اما متاسفانه 
این قرار داد هیچ گاه عملی نشده است و حتی شرکت چینی، 800 

میلیون دلار ادعای خسارت کرده است!
همچنین قرار داد خرید یک دکل دیگر با یک شرکت از ترکیه نیز به 
مبلغ 87 میلیون دلار بسته می شود، در حالی که رقم صحیح قراداد 62 
میلیون دلار بوده که از شرکت رومانیایی خریداری شده است. اما پولی 
که به این شرکت پرداخت می شود، 13 میلیون دلار بوده است و بقیه 
مبلغ قرار داد هیچ گاه به حساب این شرکت واریز نشده است. در حالی 
که این شرکت نیز ادعای خسارت کرده و حاضر نیست آن 13 میلیلون 
دلار را برگرداند! درباره اینکه گفته اند دکل گم شده است، من به آقای 
زنگنه گفتم که اصلا دکلی در کار نبوده که گم شود و سر از مکزیک یا 
هر جای دیگری در آورده باشد! هر چه که بوده روی کاغذ انجام شده 
است. ضمن اینکه سازمان بازرسی نیز این موارد را تائید کرده و پرونده 
به قوه قضائیه فرستاده شده است. لازم است قوه قضائیه روی این پرونده 

نیز حساسیت نشان دهد.

 پرونده دکل های نفتی هم در قالب پرونده بابک زنجانی 
مطرح شده است؟

نه این پرونده جداست و ربطی به بابک زنجانی ندارد. چون گزارش 
آن را سازمان تاسیسات دریایی تنظیم کرده و یک سال است که  
سازمان بازرسی روی آن کار کرده و پرونده را به قوه قضائیه فرستاده 

است.

در جایی گفته بودید که چرا مدیر عامل وقت تاسیسات 
دریایی آزاد است، این  فرد همان آقای طاهری است؟

 بله، آقای طاهری است و من در رادیو روی همین قضیه با وی 
مناظره داشتم. او در این مناظره رادیویی 90 درصد از صحبت های ما 
را تائید می کرد. دو سه نفر از کسانی که تحت امر آقای طاهری بوده 
اند، بازداشت شده اند اما برای ما جای سئوال است که اصل قضیه یعنی 

آقای طاهری هنوز دستگیر نشده و پاسخگو هم نیست!

شما که عضو کمیسیون انرژی هستید با آقای میرکاظمی 
رئیس کمیسیون که زمانی وزیر نفت هم بوده است، تاکنون 
در جریان  آیا وی  اید؟  کرده  زنجانی صحبت  بابک  درباره 

اقدامات زنجانی قرار داشته است؟
برخلاف بحث هایی که مطرح می شود، آقای میرکاظمی از کسانی 
بود که روی بابک زنجانی خیلی حرف داشت. او از اولین کسانی بود که 
به این ماجرا ورود کرد و در اصل او مسئله تخلفات بابک زنجانی را رو 
کرد و روی پیگیری این قضیه اصرار داشت. هر چند که بعدا به دلایلی 

دیگر درباره آن صحبتی نکرد.

علت اینکه قضیه را دنبال نکرد چه بود؟
من خبر ندارم.

پس زمان آقای میرکاظمی این اتفاق رخ نداده و ایشان در 
این قضیه نقشی نداشته است؟

نه نقشی نداشته است. ورود آقای زنجانی به معاملات نفتی سال 91 
بوده و آن زمانی بوده است که آقای میرکاظمی سمتی در دولت نداشته 

است و زمان تصدی آقای قاسمی بر وزارت نفت بوده است.

با آقای رستم قاسمی هم جلسه داشته اید؟ از وی در این 
باره توضیح خواسته اید؟

نه از زمانی که تقریبا بحث اقای زنجانی خیلی جدی شد، ما دیگر 
دیداری با آقای قاسمی در کمیسیون انرژی مجلس نداشته ایم. من 
خودم در صحبتی که با آقای قاسمی داشتم، گفتند ما برای اینکه بتوانیم 
تحریم ها را دور بزنیم و چون نیاز به پول داشتیم، از افرادی که می 
توانستند به ما کمک کنند، کمک گرفتیم. علاوه بر آقای قاسمی چند 
وزیر دیگر به علاوه رئیس بانک مرکزی آقای زنجانی را تائید کرده اند و 
آنچه که خود بابک زنجانی نقل می کند این است که می گوید، من را 
دعوت کردند در جلسه ای که در دفتر آقای بهمنی، رئیس کل سابق 
بانک مرکزی در حضور وزرای اقتصاد و صنعت و معدن و نفت برگزار 
شد، خود آن ها نیز جلسه گذاشته و بعد از جلسه من را خواستند و 
گفتند که شما در قضیه معاملات نفتی تائید شدید و می توانید وارد 
شوید. این در حالی است که بابک زنجانی قبل از ورود به معاملات نفتی 
هم چک برگشتی داشته و هم سابقه زندان و حدودا 10 تا 15 مورد، 
مسئله مالی و جعل شناسنامه داشته است! در کیفرخواست وی نیز به 
این موارد اشاره شده است. اما چرا با وجود این تخلفات، به او اعتماد 
کرده اند؟! دیگر اینکه از وی تضمین لازم گرفته نشده است، تضمینی 
که بتوان به آن استناد کرد. در چنین شرایطی  12 کشتی غول پیکر 

نفتی را تحویل او داد. 
بابک زنجانی در معاملات نفتی هم خریدار نفت و هم پیمانکار بوده 

است و از هر معامله ای نیز 7 دهم درصد کارمزد می گرفته است.

چه کسی به او اجازه این کار را داده است؟
شرکت ملی نفت در دولت دهم به او اجازه داده اما روی کارش 

نظارتی نبوده است. 

بالاخره معلوم شد که او چگونه می تواند بدهی اش را 
پرداخت کند؟ گویا اموال او در ایران کفاف بدهی کلان او را 

نمی دهد.
البته اموالی که در ایران دارد مدعیان و معارضان زیادی دارد از جمله 
خانواده خود بابک زنجانی. بانک سرمایه، بانک مناطق آزاد قشم،کیش و 
بانک انصار از او چک دارند و تا زمانی که این پول ها که چیزی حدود 
2 هزار میلیارد و 300 میلیون برآورد شده است، برنگرداند نمی تواند 
برای شرکت نفت پول بشود. ضمن اینکه بیشتر اموال او در خارج از 
کشور و در سه کشور ترکیه، تاجیکستان و مالزی است. او در آنجا 
صاحب شرکت هواپیمایی، کارخانه آلومینیوم، شرکت اتوبوسرانی، 
ترمینال مسافربری و تاکسیرانی ، سنگبری و واردات و صادرات دارو و 
طلاست که همه این ها را با پولشویی و ارتبط خوبی که با رئیس جمهور 

تاجیکستان داشته بدست آورده است.
البته ارتباط او با رئیس جمهور تاجیکستان در نهایت منجر به 
رقصیدن با او هم شده است و خودش ادعا می کند که تنها جرم من 

رقصیدن با رئیس جمهور تاجیکستان بوده است و جرم دیگری ندارم.

این اموال قابل برگشت به کشور نیست؟
 تاکنون که در این زمینه نه وزارت خارجه اقدامی انجام داده است 
و نه قوه قضائیه و بالطبع تا زمانی که کاری نشود، برگشتی هم در کار 
نخواهد بود. او همچنین اموال دیگری در ایران دارد که عبارت است از 
یک قطعه زمین درغرب تهران و در منطقه ایران زمین به ارزش 1700 
میلیارد تومان و دو قطعه زمین در خیابان فرشته که 15 هزار متر است.

خود بابک زنجانی ادعا می کند که در بحث فروش نفت نه واسطه 
بوده، نه خریدار و نه فروشنده. در حالیکه منافع این سه گروه را برده 
است. ضمن اینکه طرف قرارداد با ایران شرکتی بوده به نام شرکت 
اینترنشنال سیف اویل، که در واقع 60 درصد از سهام این شرکت 
متعلق به خود بابک زنجانی است. 12 کشتی نفتی تحویل گرفته و 
آخرین سر رسید پرداخت پول به ایران تاریخ 2012/12/20 بوده 
است.این زمانی است که تحریم ها هنوز آغاز نشده بود در حالی که 
او می گوید چون تحریم ها شروع شد من دیگر نتوانستم این پول را 
پرداخت کنم ! کل کارکرد وی در قالب 12 قرارداد نفتی به مبلغ 4.1 
میلیارد دلار بوده است که حدودا 2.7 میلیارد دلار آن برنگشته است. 
همچنین تا مدتی شاهد اظهارات ضدو نقیض وی بودیم؛ به طوری که 
ابتدا بدهکاری خود را منکر می شد و می گفت من بدهکار نیستم، بلکه 

نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان طلبکارم.
در جایی گفته بود من اصلا پولی ندارم در حالیکه در گفته هایش 
که ضبط شده که 13- 14 میلیارد یورو را به ین ژاپن تبدیل کرده و در 

بانک های این کشور پس انداز کرده است.
مسئله ای که تاکنون کمتر به آن پرداخته شده این است که 
شرکت نفت مبلغ یک میلیارد و 400 میلیون دلار پول نفت را به 
زنجانی پرداخت می کند که به پیمانکارها بدهد. وی از این مقدار 60 
میلیون دلار را پرداخت می کند و بقیه پول را برای خودش بلوکه می 
کند! یعنی پول هایی را هم که شرکت نفت به او داده برای خود ثبت 

و ضبط کرده است.

اطلاعاتی که در اختیار شماست را خودش در جلساتی که 
در کمیسیون انرژی مجلس حضور پیدا کرده بود، گفته است؟

بله این ها عمدتا گفته های خود اوست و 90 درصد حرف هایی 
است که در جلسه کمیسیون انرژی گفته و ضبط شده است. چیزی 
نیست که حدس و گمان باشد. او قبل از اینکه متهم بشود، از سر غرور 
صحبت می کرد و این اطلاعات را به عنوان افتخاراتش با نمایندگان در 

میان گذاشته بود.

آقای احمدی نژاد گفته بود که باید از ایشان تقدیر بشود به 
عنوان یک کار آفرین و جهادگر اقتصادی! 

او  در خارج از کشور جهادگر اقتصادی بوده است نه در داخل کشور! 
البته ممکن است در ایران هم برای 200 نفر کار ایجاد کرده باشد اما 
ادعا می کند که برای 18 هزار نفر کار آفرینی کرده است که عمدتا در 

همان سه کشور ترکیه، مالزی و تاجیکستان هستند.
زنجانی در بخشی از گفته هایش می گوید که "من از سال 1388 
تا سال 1390 برای بانک های ملی، صادرات، ملت، توسعه صادرات، 
سرمایه، مسکن، پارسیان و غیره سیستمی نصب کردم و روزانه 300 
حواله و جمعا 36 حواله خارجی وصول می کردم که معادل آن را به 
کشورها تحویل و سرمایه گذاری کرده ام. با این سیستمی که می گویم 
22 فروند هواپیما خریداری کرده و دستگاه حفر دریایی خریدم. من در 
کشور تاجیکستان سرمایه گذاری کردم که منافع آن برای سربلندی 

کشورم بود".

واکنش کشورهایی که با او ارتباط داشتند به دستگیری و 
دادگاهی شدن بابک زنجانی در ایران چه بوده است؟

بالاخره آنها از این اتفاق خوشحال نیستند. در ترکیه بین دو حزب 
حاکم و حزب مخالف دولت درگیری وجود دارد و مخالفان اعتقاد دارند 
که حزب حاکم خلاف کرده است. این ماجرا حتی منجر به این شد 
که یکی از کارگزاران بزرگ بابک زنجانی به نام رضا ضراب در ترکیه 
محاکمه شود؛ ولی جالب است که تبرئه  شد! طبیعتا دستگاه قضایی 
ترکیه با او همکاری کرد. ضمن اینکه آن ها تاکنون هیچ حرکت و 
کمکی در جهت اینکه این اموال به ایران برگردد انجام نداده اند، اگرچه 

مسئولان ما نیز کاری در این زمینه انجام نداده اند.
زنجانی می گوید که یک شرکت در مالزی داشتم که این شرکت 
در عراق و مالزی کار نفتی انجام می داد، این شرکت چاه های مالکیتی 
در تاجیکستان دارد که استخراج نفت انجام می دهد و تامین گازوئیل 
تاجیکستان از عراق برعهده این شرکت بوده است. تمام قراردادها، 
فاکتورها، مقدار و قیمت ها آنالیز شده است و ال سی هایی که بوده تمام 

به نام همین شرکت و بانکی که در مالزی داشته انجام می شده است.

اعتمادی که شخص احمدی نژاد به بابک زنجانی داشته 
از کجا آمده است؟ قطعا اگر حمایت او را نداشت، اینقدر نمی 

توانست جلو برود.
 واقعیت این است که فردی همچون بابک زنجانی با این سوابق 
باید حتما رانت داشته باشد که به اینجا برسد و بدون رانت، طی چنین 
مسیری امکان ندارد. شاید خیلی از شرکت ها بودند که ادعا کرده و 
قصد فروش نفت داشتند و شاید توانایی آن را هم داشتند. اما هیچ گاه 
با آن ها موافقت نشد. زنجانی حتما باید رانت خیلی قوی داشته باشد که 
به 4 وزیر معرفی شده و آن ها بنشینند برای او جلسه بگذارند و تصمیم 
بگیرند که اختیار تجارت نفت را به او بسپارند. این نمی تواند خارج از 

رانت باشد و حتما در این میان رانتی بسیار قوی وجود داشته است.

چرا پس رئیس جمهور سابق در قبال این مسئله پاسخ گو 
نیست؟

 چون الان جرمی متوجه آقای احمدی نژاد نیست و هیچ مدرکی 
در این زمینه  وجود ندارد .

 بالاخره آقای احمدی نژاد ایشان را ضمانت کرده است، 
درست است؟

می گویند احمدی نژاد کاغذپاره ای به بابک زنجانی داده است و او با 
همان کاغذ پاره این همه کار انجام داده است! اما امروز نه آن کاغذپاره 
موجود است و نه شاهدی برای اثبات وجود این کاغذپاره وجود دارد. 
فقط حرف هایی گفته می شود؛ چیزی که مستند نباشد نمی تواند 
جرمی را متوجه آقای احمدی نژاد کند. ضمن اینکه پای هیچ یک از 
این قردادهای نفتی را احمدی نژاد امضا نکرده است. البته زنجانی از 
رانت ایشان به طور قطع و یقین استفاده کرده است اما مدرکی نداریم 

که بخواهیم ادعا کنیم.

اطرافیان آقای احمدی نژاد هم در این قضیه وارد شده 
بودند؟

من به طور کلی گفتم. بالاخره چنین کسی که می آید وارد سیستم 
هلدینگ نفتی می شود، باید حتما افراد قوی و صاحب اختیار پشت 
سرش قرار بگیرند و بدون آن ها امکان ندارد بتواند اینگونه پیش برود. 
حال این افراد یا با نام هستند یا بی نام. آنچه که ما در این مدت به قوه 
قضائیه گفته ایم؛ اینکه تنها با محاکمه آقای زنجانی، چیزی حل نخواهد 

شد؛ مگر اینکه دادگاه علنی باشد و کسانی که به نوعی برای وی صحنه 
سازی و با او همکاری کرده اند نیز در این دادگاه محاکمه شوند.

من اگر دو سه نفر از این افراد را برای شما نام ببرم شما قطعا جرات 
منتشر کردن این اسامی را نخواهید داشت.

شاید داشته باشیم...
مطمئن باشید که ندارید. ما اعتقاد داریم باید با این ها هم برخورد 
شود و این افراد هم محاکمه شوند و الا محاکمه صرف بابک زنجانی 
فایده ای ندارد و 4 سال دیگر دوباره همین افراد، امثال بابک زنجانی 

ها را به وجود می آورند. در حالیکه ما باید با ریشه فساد برخورد کنیم.

پس اینکه خودش گفته بود من ویترین بودم را تائید می 
کنید؟

بله اصلا ویترین را هم من به او گفتم. چون اعتقاد دارم او ویترین 
این فساد بوده است و ما باید وارد این مغازه شویم و با افرادی که آنجا 
هستند، برخورد کنیم. به اعتقاد من در اقتصاد هر کشوری که در آن 
فساد مالی ایجاد می شود، سه عامل باعث به وجود آمدن فساد هستند؛ 
رانت، رانت ساز و رانت خوار. من اسم آن را مثلث شوم گذاشته ام و برای 
مبارزه با فساد هم باید رانت را پیدا کنیم هم رانت سازان که امثال بابک 
زنجانی را به وجود آورده اند و هم رانت خوارها را. حال می خواهد بابک 
زنجانی باشد یا هرفرد دیگری که رانت خواری کرده است. تا همه اضلاع 
این مثلث در یک فسد مالی کشف نشده و کنار هم قرار نگیرند، هچ 
چیزی درست نمی شود و ممکن است پرونده بابک زنجانی با مجازات او 

به هر نحوی بسته شود اما پرونده فساد همچنان باز است.

یعنی شما سه چهار نفر دیگر را نفرات اصلی این پرونده می 
دانید که باید محاکمه شوند؟

بله

به جای بابک زنجانی؟
 نه در کنار او و علاوه بر او و متهمان دیگر پرونده، آن ها هم باید در 
دادگاه علنی محاکمه شوند. طبیعی نیست که کسی با سربازی در بانک 
مرکزی در عرض 10 سال تبدیل به فرد میلیاردری در دنیا شود! قطعا 

پای این مثلث شوم در میان بوده است.

داستان رابطه بابک زنجانی با سعید مرتضوی چه بوده 
است؟

در این رابطه کمی حرف هایش ضدو نقیض است. چون خودش 
این طور گفته است که "شاید هیچ کدام من را نشناسید. شما شناخت 
رسانه ای از من دارید و فقط می دانید که من یک مرد 40 ساله دارای 
بیش از 50 شرکت داخلی و خارجی هستم و ثروت زیادی دارد که 
احتمالا این ثروت با کار کردن حاصل نشده است و حاصل یک رانت 
و دزدی است و این شخص ثروت خود را در دوران آقای احمدی نژاد 
به دست آورده است وحتما به نحوی به او یا اطرافیانش نزدیک است. 
من از 13 میلیون یورویی که داشتم حدود 4 میلیون یورو را به آقای 
مرتضوی دادم. چون می خواستم که این پول ها شامل مسدودشدن 

در جریان تحریم نشود."
اما در جایی دیگر می گوید که "من 5 میلیون یور رو هزینه اعتبار به 
بانک مسکن دادم و از این بانک خواستم که 4 میلیون یورو را به تامین 
اجتماعی بدهد تا به جای آن شرکت هایی را بگیریم و 3.5 میلیون یورو 
را به موسسه توسعه دادم و در ازای آن 8 هزار میلیارد تومان ضمانت 
گرفتم و به شهرداری دادم تا آن هلدینگ را خریداری کنیم". به هرحال 

بنابه اظهارات خودش بده بستانی با تامین اجتماعی هم داشته است.

قطعا اگر این رابطه بین آقای مرتضوی و زنجانی شکل 
نگرفته بود، چه دلیلی داشته است که او به تامین اجتماعی 

پول بدهد؟
بالاخره ارتباط که قطعا بوده است و بدون ارتباط این کار را نمی 

کرده است.

موضوع تابعیت دانمارک وی صحت دارد؟
این موضوع به صورت رسمی تائید نشده است، البته ایشان به نوعی 
تابعیت همه جا را گرفته و ضمن اینکه در جعلیات نیز تبحر زیادی 

داشته است.

در پروژه ایران زمین شهرک غرب به دلیل آنکه صدور مجوز 
ساخت با شهرداری است،شهرداری نباید در این پرونده پاسخ 

گو باشد؟
بعد از این قضایا شهرداری مجوز تجاری، اداری و مسکونی این پروژه 
را لغو کرده است و الان تنها همان قیمت عرصه زمین باقی مانده که 

برآورد قیمت نیز شده است.

بابک زنجانی در همه عرصه ها هم وارد شده است و حتی 
این مسئله به حوزه ورزش و خرید باشگاه فوتبال راه آهن در 
لیگ برتر هم رسید. در عرصه سینما هم در چند فیلم سرمایه 

گذاری کرده بود، هدفش از این کار چه بود؟
همانطور که گفتید در همه عرصه ها از جمله ورزش، فرهنگ، 
سیاست، اقتصاد و در هر جا که تصور کنید حتی در صدا و سیما رد 
پایی از او می بینید. با مسئولین کشور عکس گرفته در تلویزیون ظاهر 
شده است و این کارها را بسیار هدفمند انجام داده است. حتی جایی هم 
خودش می گوید که من در بسیاری از عرصه های دیگر قصد فعالیت 
داشتم، از جمله کمک به حادثه دیدگان آتش سوزی شین آباد اما 
دولت به من اجازه ورود نداد. به هر حال، اگر کارهایی که وی انجام داده 
و اختلالی که در نظام اقتصادی کشور ایجاد کرده است در هر کشور 
دیگری از جمله چین انجام می شد، همان زمان اعدام شده بود. اما در 

ایران سال های سال است برای خود آزاد گشته است.

ارزیابی تان از روند دادگاه و سه جلسه ای که تا کنون برگزار 
شده است، چیست؟

نظر ما این بود و هنوز هم این است که دادگاه باید علنی باشد، نه 
نیمه علنی. اما مجموعا کیفرخواست دقیقی برای وی تنظیم شده بود 
اگر چه درآن از تعدادی از افرادی که باید در این کیفرخواست نام برده 
می شد و به دادگاه فراخوانده می شدند، اسمی نبود. ولی در مجموع من 

این کیفر خواست را مثبت می بینم.
از طرفی، وکلای او با زرنگی خاصی اجازه دادند کیفرخواست قرائت 
شود و یک ماه فرصت خواستند که بروند سند سازی کنند و مطابق با 
اتهامات شروع به جمع آوری مدرک کنند. این قضیه در دنیا کمتر اتفاق 
می افتد. ضمن اینکه از آقایان تشکر می کنم، معتقدم که اگر این دادگاه 
بخواهد رسالت خود را انجام بدهد، در فاز بعدی باید علنی برگزار شود 
و قطعا افرادی که در این پرونده به نوعی دخیل بودند و رانت سازان و 
رانت خواران نیز محاکمه شوند. در این صورت می توانیم بگوییم که 

برای همیشه ریشه فساد از این کشور کنده می شود.

به نظر شما صداوسیما به دلیل انتشار آگهی های بازرگانی 
و تبلیغاتی شرکت هواپیمایی بابک زنجانی و همچنین پدیده 

شاندیز که تخلف آن نیز آشکار شد، نباید پاسخ گو باشد؟
مردم ما صداوسیما را جزئی از حاکمیت می دانند و به آن اعتماد 
می کنند. آن چیزی که از صداو سیما گفته می شود برای مردم ملاک 
است. ما هم در مجلس به همراه جمع دیگری از نمایندگان تذکر کتبی 
داده ایم که باید صداوسیما فکر اساسی برای این موضوع کند که در 
تبلیغات وارد هر مقوله ای نشود. صداوسیما برای اینکه از محل درآمد 
تبلیغات منابع مالی اش را تامین کند، چنین می کند و این اشکالی 

است که قطعا به صداو سیما وارد است.

با توجه به اینکه اخیرا طرحی  در مجلس با عنوان تشکیل 
سازمان مبارزه با مفاسد اقتصادی، اعلام وصول شده، چقدر با  

این طرح و تشکیل این سازمان موافق هستید؟

 به نظر من این سازمان نیز در صورت تشکیل سازمانی موازی با 
سازمان های دیگر می شود. در حالی که ما سازمان زیاد داریم که به 
نظر من هیچ خاصیتی ندارند به جز اینکه هزینه های کشور را افزایش 
دهند. باید همین دستگاه های نظارتی موجود را تقویت کنیم. اگر 10 
اداره و سازمان دیگر هم تشکیل شود اما عزم و اراده راسخ و برنامه نباشد، 

هیچ مشکلی حل نخواهد شد.

دلواپسان؛ از آتش زدن در اصفهان 
تا تجمع در قم

تحرکات اخیر برخی گروه های  تندرو و برنامه ریزی آنها برای تجمع جلوی دفاتر برخی 
از افراد حامی برجام، سبب شده است که بسیاری از نمایندگان مقابل این حرکات غیرقانونی 

موضع بگیرند.
با گذشت چند روز از شعار علیه علی لاریجانی و تجمع جلوی دفتر وی در قم توسط 
برخی از طلاب، سبب شد نگرانی از تکرار این گونه اتفاقات بین مسوولان نظام بالا برود. از 
سوی دیگر، اتفاقات رخ داده برای جک استراو، وزیر خارجه پیشین انگلیس که به همراه 
یک گروه گردشگری به ایران سفر کرده است و آتش زدن پرچم این کشور درست مقابل 
هتل محل اقامتش در اصفهان، سبب شد بحث قدرت و نفوذ این عناصر تندرو و تکیه آنها 

به برخی از مجموعه ها دوباره مطرح شود.
ناتوانی استاندار

استاندار اصفهان توانایی مقابله با این عناصر را ندارد و برای تامین امنیت گردشگران، 
مجبور می شود هتل آنها را عوض کند و آنها را به یکی از هتل های خارج شهر ببرد، 
به گونه ای که آنجا هم برخورد خوبی با آنها نمی شود و در آخر از آنها بخواهد که برای 
حفظ جانشان، از استان خارج شوند و برنامه بازدید خود را از اماکن تاریخی و سنتی 
اصفهان لغو کنند. نکته جالب اینجاست که سفر این گروه گردشگر نیز کمی پیشتر از سوی 
حجت الاسلام احمد سالک و حسینعلی حاجی دلیگانی نمایندگان اصفهان و شاهین شهر 
در صحن علنی مجلس نهم و در نطق پیش از دستور محکوم می شود و به وزارت خارجه 
درخصوص سفر آنها اخطارهایی نیز داده می شود. این تجمعات و تحرکات عناصر خودسر، 

منجر به واکنش برخی مقامات رسمی کشورمان نیز شده است.
ویزای ایران

سخنگوی وزارت کشور در خصوص حضور هیات های بلندپایه خارجی در کشور در 
دوره پساتحریم و ابراز دلواپسی برخی نسبت به این رفت و آمدها گفت: وزارت کشور متولی 
این موضوع نیست اما این وزارتخانه مسوول تامین امنیت داخلی کشور است. وی افزود: هر 
کسی که از دولت جمهوری اسلامی ایران ویزای ورود به کشور را می گیرد و به شکل قانونی 
در کشور ما حضور پیدا می کند، ما براساس قانون و مقررات ملی و بین المللی عهده دار تامین 
نظم و امنیت او هستیم بنابراین وقتی جمهوری اسلامی ایران به کسی اجازه ورود می دهد، 
همه دستگاه های ذی ربط باید به این تصمیم احترام بگذارند و خلاف قانون با آن برخورد 
نکنند. حسینعلی امیری گفت: هرگونه رفتار خلاف قانون با هیات های خارجی که مجوز 
ورود دارند نه تنها از لحاظ اخلاقی پسندیده نیست بلکه از لحاظ حقوقی نیز ما نسبت به آنها 

مسوولیت هایی داریم که این رفتارها در انجام وظایف ما اختلال ایجاد می کند.
کانال  دلواپسی

وی ادامه داد: هم اکنون که در دوره پساتحریم قرار داریم، ملاک و معیار ما باید قانون 
باشد. برای همه باید فرمایشات رهبری فصل الخطاب قرار گیرد. توصیه ما این است که اگر 
فرد یا جریان سیاسی درباره موضوعی نقد، نگرانی یا دلواپسی دارد باید آن را از کانال های 
قانونی پیگیری کند. وی با تاکید بر اینکه تجمع های غیرقانونی به هیچ وجه از جانب وزارت 
کشور قابل قبول نیست، گفت: وزارت کشور موظف است با این تجمع ها برخورد کند. امیری 
در پاسخ به این سوال که آیا تجمع اعتراضی نسبت به حضور جک استراو در اصفهان مجوز 
قانونی داشت، گفت: صدور مجوز تجمع ها به استانداری ها و فرمانداری ها واگذار شده و باید 

این مطلب را از استاندار مربوطه سوال کرد.
امنیت خودسرانه

این در حالی است که یکی دیگر از نمایندگان استان اصفهان به شدت به این اتفاقات 
واکنش نشان داده و این حرکات را خلاف مصالحی ملی دانسته است.

عباسعلی منصوری آرانی، نماینده مردم کاشان در این خصوص گفت: در حالی که ما 
با افتخار همه جا مطرح می کنیم که امن ترین کشور در منطقه هستیم، یک گروه خودسر 
مقابل چند گردشگر طوری رفتار می کنند که آنها حس کنند امنیت جانی ندارند. وی 
درخصوص تجمعات بعد از تصویب برجام گفت: لفظ مخالفات با قانون حتی بعد از تصویب 
مجلس و تایید شورای نگهبان هیچ ایرادی ندارد و این جزو حقوق شهروندی است اما این 
آقایانی که ادعای تبعیت از ولایت فقیه دارند و صحبت های رهبری را فصل الخطاب می دانند 

چرا هنوز با وجود نامه رهبری بر مخالفت خود اصرار دارند.
ادبیات توهین آمیز

وی با اشاره به توهین این افراد به مسوولان نظام گفت: این افراد اگر می خواهند، مخالفت 
کنند اما در هیچ کجا به آنها اجازه داده نشده است که به مسوولان نظام به هر عنوانی توهین 
کنند. این افراد بهتر است به یاد بیاورند که مردم با این نوع ادبیات توهین آمیز چگونه رفتار 
کردند و نتیجه آن در انتخابات ریاست جمهوری سال 92 چه شد، پس مطمئن باشند که 
در ایام انتخابات هیچ شانسی برای دوباره انتخاب شدن ندارند. وی با هشدار به ادامه این 
تجمعات گفت: اگر موافقان هم بخواهند در دانشگاه ها یا ورزشگاها تجمع کنند چون جلوی 
مخالفان را نگرفتیم نمی توانیم جلوی این تحرکات موافقان را نیز بگیریم و این شرایط باعث 

به وجود آمدن بی نظمی خواهد شد و دیگر سنگ روی سنگ بند نمی شود.
ایجاد تفرقه

این در حالی است که یکی دیگر از نمایندگان اصولگرای مجلس از ایجاد تفرقه بین 
مردم به سبب برجام ابراز نگرانی می کند. جواد هروی، نماینده مردم قائنات در مجلس نهم 
با بیان این مطلب و با تاکید بر حفظ وحدت در شرایط کنونی گفت: مذاکرات هسته ای 
توسط دولت انجام گرفت و مجلس، شورای عالی امنیت ملی و شورای نگهبان بر آن صحه 
گذاشتند و مقام معظم رهبری نیز طی بندهایی آن را تایید و تکمیل کردند. وی ادامه داد: ما 
پیش از تصویب برجام، شاهد اختلاف نظرهای گسترده ای بودیم که البته به جهت اهمیت 
و حساسیت فوق العاده موضوع، این مسایل تا حدی بدیهی و طبیعی بود که البته رهبری 
نیز اشاره کردند که برجام و مساله مذاکرات، نباید موجب دودستگی و دوشقه شدن جامعه، 
مجلس، طرفداران و مخالفین برجام شود. نماینده مردم قائنات در مجلس خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر تلاش همه ما باید این باشد که در قبال رویکرد مذاکره با غرب و در ادامه آن 
و اجرای برجام دچار دودستگی نشویم چرا که یکی از مهم ترین اهداف غرب بعد از برجام 
و توافقات صورت گرفته این است که جامعه ما دچار التهاب و دودستگی کند که همین 

ناسازگاری ها اسباب خوشحالی غرب را فراهم خواهد کرد.
نامه رهبری

هروی با بیان اینکه نامه رهبری به رییس جمهور درباره برجام، فصل الاخطابی برای 
همه موافقان، مخالفان و کسانی که شبهه داشتند بود، تصریح کرد: نظام ما اگر چه از آرای 
مختلف و بعضا متنازع و متضاد تشکیل شده اما نهایتا زمانی که قرار است خروجی کار اعلام 
شود و افراد مواضع خود را مطرح کنند عملا همگی باید یک صدا و هم دل باشند. وی 
افزود: آنچه در نهایت پس از تائید شورای نگهبان به صورت قانون در آمد، بسیار جدی است 
و همه باید از آن دفاع کنند بنابراین با توجه به تاکیدات مقام معظم رهبری باید انسجامی 
واحد پشت سر ایشان و نظام ایجاد شود و همه مردم و مسوولان از هر گونه انشقاق و تشتت 
آرا بپرهیزند. این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس یادآور شد: در حال حاضر نیز 
هیچ یک از جناح های سیاسی با رویکرد و دستورالعمل نهایی رهبری مخالفتی نمی کند 
بنابراین موجودیت این مذاکرات و شرایط حساسی که در آن قرار داریم، طلب می کند 
تمامی گروه های سیاسی با تکیه برآنچه که رهبری در این نامه اشاره کردند در راستای 
وحدت و همدلی حرکت کنند و جای هیچ شبهه ای وجود ندارد. هروی در پایان تاکید 
کرد: بیان هرگونه تشکیک در مبحث برجام، ایجاد تفرقه می کند و به صلاح نظام، کشور 
و جامعه نیست. با توجه به موج محکومیت از سوی نمایندگان مجلس و مقامات اجرایی 
کشور باید دید که آیا اتاق فکر این گونه تجمعات به پایان خواهد رسید یا این رفتارهای به 

اصطلاح خودسرانه تداوم دارند.

وزیر کشور:

انتخابات نباید تبدیل به اختلاف شود
انتخابات  اصل  به  توحیدی  و  نگاه دینی  نظام اسلامی  اینکه  بیان  با  وزیر کشور 

دارد،گفت:باید با همین نگاه از اختلافات پرهیز کرد.
رحمانی فضلی بیان داشت: جای تاسف دارد که برخی مواقع ، انتخابات به جای مسابقه 

خیرات و تکلیف شرعی به اختلاف شده است.
وی تاکید کرد:انتخابات بایدبه مانور اقتدار ملی تبدیل شود و حضور مردم به گونه ای 

باشدکه دشمن بفهمد با این مردم نمی تواند سرناسازگاری داشته باشد.
رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: همه احزاب باید در صحنه رقابت باشند و انتخابات طرح 

سلایق با حفظ حرمت ها درچارچوب قانون پیش رود.
وی گفت: هر حزبی بایدداوطلبان خود را مشخص کند تا انتخابات باشکوه مجلس و 

خبرگان رهبری نمایان وحدت شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: روابط امروز بین الملل برمبنای سود تعریف 

شده که دراین بین اخلاق جایگاهی ندارد.
وی پایه های قدرت ایران اسلامی را در امید به آینده ،اطاعت از ولایت و انسجام دانست 

و تاکید کرد: نباید فریب تبلیغات رسانه های معاند را خورد.
رحمانی فضلی با اشاره به وضعیت امنیتی کشور های همسایه گفت: امروز تحولات 

منطقه بیانگر آن است که دشمنان به دنبال آسیب رساندن به انقلاب اسلامی هستند.
وی بیان داشت:برخی می گویند امنیت سوریه به ایران ارتباطی ندارد و کشورما نباید 
به سوریه کمک کند اما باید این مساله را در نظر داشت که امنیت ایران اسلامی در سوریه 

و عراق تعریف می شود.
وزیر کشور گفت: باید از این افراد پرسید که به آمریکا چه ربطی دارد که از آن سر دنیا 

در منطقه دخالت می کند؟
رحمانی فضلی ادامه داد این نکته حائز اهمیت است که هدف جمهوری اسلامی ایران 

کمک به مسلمانان است و در این زمینه تکلیف شرعی و دینی داریم .
وی تاکید کرد: باید اقتدار ایران اسلامی را غنیمت شمرد و برای مسایل جزیی ،حزبی و 

فرقه ای زودگذر مسایل اساسی را فراموش نکرد.
وزیر کشور بیان داشت: باید قدردان وجود رهبری معظم انقلاب باشیم زیرا با ساده 

زیستی اما با توکل به خدا درمقابل پیچیده ترین اتاق های فکر دنیا ایستاده است .
وی اظهار کرد: دولت تدبیرو امیددر اطاعت از رهبری و پیشبرد فرامین معظم له مصمم 

است.

نکته

خبر

عضو کمیته پیگیری پرونده میلیاردر نفتی تشریح کرد؛

جزئیات جدید از پرونده بابک زنجانی
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خداوند جوانى را كه جوانى 
خویش را در راه طاعت خداوند متعال 

بگذراند دوست مى دارد.

شنبه - نهم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3854 روزنامه

استاندار قم با اشاره به ضرورت آسیب 
شناسی برنامه های قبلی و توجه جدی به 
محتوای برنامه ششم توسعه گفت: به نظر می 
رسد ما در برنامه پنجم توسعه آنگونه که به 
ظاهر توجه داشتیم به محتوا دقت نکردیم به 
همین دلیل شاید 60 درصد آن تحقق پیدا 

نکرد. 
به گزارش ایرنا، سید مهدی صادقی روز 
پنجشنبه در نشست علمی امکان سنجی 
استفاده از ظرفیت های حوزه علمیه در برنامه 
ششم توسعه در مرکز تحقیقات اسلامی 
مجلس درقم افزود: آنچه بر روح برنامه های 
توسعه می گذرد باید دینی و فرهنگی باشد، 
اگر به جای توجه به شکل و ظاهر برنامه ها، 
به عمق و محتوای آن توجه شود باید مطابق 
پیش بینی ها، برنامه محقق شود و نتیجه 

بگیریم.
وی ادامه داد: اگر در برنامه های آینده 
نیز این رویه ها را بدون انطباق عمل با برنامه 
ادامه دهیم ، دچار این مشکلات خواهیم شد، 
متاسفانه ما برنامه ها و بحث های تئوریک 
را با عمل نزدیک نکردیم و بیشتر تعارفات و 

مسائل تئوریک کلی را مطرح نمودیم.
صادقی یادآورشد: فرض آن هم این است 
که برنامه کلی درست باشد ولی چیزی که 
در کارکرد می بینیم متفاوت است، اگر عمل 
و کارکرد با آن چیزی که در برنامه مشخص 
شده متعارض باشند هدف محقق نمی شود، 
در این زمینه نقش حوزه علمیه قم یک نقش 

مبنایی و تعیین کننده است.
استاندار قم خاطرنشان کرد: حوزه علمیه 
در ارتقای سطح دینی و معنویت جامعه نقش 
مهمی دارد، در این زمینه باید از تشتت آراء و 
نظرات کاسته شود تا برنامه ای ارائه شود که 

بتواند کارایی خود را داشته باشد.
وی با اشاره به تجربه جوامع دیگر در این 
زمینه گفت: جوامع دیگر در مرحله اول قانون 

درست می کنند و نظم و انضباط کاری دارند، 
این ها همه در آموزه های دینی ما ذکر شده 
ولی دیگران به آن عمل و پیشرفت می کنند.

استاندار قم گفت: گاهی چیزهایی که 
می گوییم ، می نویسیم و تقویت می کنیم 
را هم اجراء نمی کنیم، ما نیروهای مستعدی 
را تربیت می کنیم ولی چون قدرت جذب 
نداریم به خارج می روند، در حالی که هر کدام 
از این نیروها که با منابع ما تربیت می شوند، 

یک میلیارد ارزش دارند.
وی افزود: گاهی فکرها،داده ها و گفتار و 
عمل ما یکی نیست، اعتماد و باور عمومی 
هنوز جلب نشده است، برنامه ریزی می کنیم 
و تا زمانی که بالای سر کار هستیم دنبال می 

شود ولی بعد از مدتی رها می شود.
صادقی گفت: برنامه داشتن خوب است 
ولی باید مبتنی بر تصمیم سازی و کارشناسی 

باشد، باید در این حوزه به صورت واقعی تر با 
هم روبرو شویم، حوزه در برخورد با خود و 
کارشناسان و در مقابل کارشناسان در قبال 
حوزه باید نگاه های خود را با واقعیت های 
جامعه منطبق کنیم تا به یک نتیجه مطلوب 

دست پیدا نماییم. 
نشست علمی امکان سنجی استفاده از 
ظرفیت های حوزه علمیه در برنامه ششم 
توسعه با حضور معاون سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی کشور، استاندار قم و مسوولان 
و مدیران مراکز حوزوی در مرکز تحقیقات 

اسلامی مجلس برگزار شد.
ارتقای کمی و کیفی مراکز درمانی 

اعتیاد قم ضروری است 
استاندار قم همچنین عصر پنجشنبه در 
بازدید از مرکز نگهداری، درمان و کاهش 
آسیب معتادان واقع در قمرود، با بیان اینکه 

مراکز ترک اعتیاد در درمان معتادان تاثیر 
بسزایی دارند بر ضرورت ارتقای کمی و کیفی 

آنها تاکید کرد. 
در  نقش خانواده  سید مهدی صادقی 
بازگشت معتادان به جامعه را مهم ارزیابی 
کرد و افزود: باید با آموزش خانواده ها نسبت 
به بازگشت پذیری معتادان بهبودیافته برنامه 

ریزی و اقدام مطلوب صورت پذیرد.
ی آموزش جوانان در راستای پیشگیری 
از گرفتار شدن در دام اعتیاد را موثر دانست 
و تصریح کرد: ایجاد زمینه اشتغال جوانان نیز 
جهت کاهش آمار اعتیاد امری ضروری است.

قدردانی  همچنین ضمن  قم  استاندار 
مددجویان  بهبود  در  مرکز  این  مربیان  از 
خاطرنشان کرد: رسیدگی و حل مشکلات 
این  برای  اخروی  پاداش  دارای  افراد  این 

عزیزان است. 

استاندار تشریح کرد:

نقش حوزه علمیه قم در تحقق برنامه ششم توسعه
اخبار

علی لاریجانی در دیدار مراجع و علمای قم تاکید کرد:

اجرای برجام زیر ذره بین
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اجرای برجام باید به طور 
مستمر زیر ذره بین باشد، گفت: طرف غربی برای لغو تحریم ها باید ضوابطی 

را تدوین کند ولی در کل مراحل اصلی برجام انجام شده است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی خانه ملت، علی لاریجانی عصر پنجشنبه 
در دیدار با آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با اشاره به اینکه در 
راستای اجرای برجام، هم ایران و هم طرف غربی اقداماتی انجام دادند، افزود: 
اروپا و آمریکا در خصوص لغو تحریم ها احکامی صادر کردند و زمان اجرایی 
آن منوط به ارائه گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی از اقدامات ایران است 

که پس از ارائه گزارش آژانس، تحریم ها لغو خواهد شد.
برنامه جامع اقدام مشترک یا برجام پس از 2 سال مذاکره، بیست و سوم 
تیرماه 1394 )چهاردهم ژوئیه 2015( در وین اتریش بین جمهوری اسلامی 
ایران، اتحادیه اروپا و گروه 1+5)چین، فرانسه، روسیه، انگلیس، آمریکا و آلمان( 
نهایی شد. وی همچنین با ارائه گزارشی از عملکرد اخیر مجلس، گفت: طرح 
جدیدی در مورد انتخابات در مجلس مطرح بود؛ همچنین بررسی برجام را در 
دستور کار داشتیم. بر اساس این گزارش، لاریجانی در ادامه دیدارهای عصر 
پنجشنبه خود با مراجع عظام تقلید در شهر مقدس قم، با حضور در دفتر آیت 
الله حسین وحید خراسانی با ایشان دیدار و گفت و گو کرد. همچنین رئیس 
مجلس در دفتر آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع عظام تقلید حضور 
یافت و با ایشان ملاقات کرد. در این دیدار آیت الله نوری همدانی لوحی را که 
با دست خط خود نوشته بود، به دکتر لاریجانی اهدا کرد. لازم به ذکر است، 
صبح پنجشنبه علی لاریجانی با آیت الله محمد یزدی رئیس مجلس خبرگان 
رهبری، آیت الله محمد مومن عضو فقهای شورای نگهبان و حجت الاسلام 
والمسلمین ناصر رفیعی نیز دیدار داشت. وی همچنین صبح روز گذشته با 
آیت الله صافی گلپایگانی از مراجع تقلید، حسینی بوشهری مدیر حوزه های 

علمیه و آیت الله استادی دیدار و گفت و گو کرد. 

شهردار منطقه سه قم خبر داد؛ 

اجرای لایروبی کانال سرپوشیده 
خیابان بهارستان 

شهردار منطقه سه قم از آغاز لایروبی کانال سرپوشیده خیابان بهارستان 
در این منطقه خبر داد.

رضا پوریافر با اشاره به اینکه با فرا رسیدن فصل سرما باید تمام مناطق 
آمادگی لازم را داشته باشند گفت: منطقه سه نیز مانند مناطق دیگر در 
راستای آماده سازی تجهیزات برای مقابله با فصل سرما اقدامات لازم را انجام 

داده است.
شهردار منطقه سه قم با اعلام اینکه در آستانه فصل بارندگی قرار گرفته ایم 
و امر مهم لایروبی کانال های سرپوشیده در دستور کار قرار گرفته است 
خاطرنشان کرد: عملیات لایروبی کانال سرپوشیده خیابان بهارستان آغاز شده 

است و تاکنون 90 درصد از عملیات لایروبی انجام شده است.
وی خواستار مشارکت مردم با شهرداری برای مدیریت هرچه بهتر فصل 
سرما شد و اظهار کرد: مردم همانند سال های گذشته باید همکاری کنند تا در 
صورت بارش برف مشکلی در زمینه برف روبی به وجود نیاید و اگر این اتفاق 

بیفتد قطعاً مشکلات به حداقل خواهد رسید.
پوریافر ادامه داد: در روزهای برفی شهروندان خودروهای خود را در کنار 
خیابان پارك نکنند تا نیروهای شهرداری بتوانند وظیفه خود را به خوبی انجام 

داده و عملیات برف روبی اجرا کنند.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبر داد؛ 

جابجایی 10 هزار مسافر از قم 
به مرز مهران در دهه اول محرم 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از جابجایی 10 هزار 
مسافر از پایانه قم به سمت مرز مهران در دهه اول محرم خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی ضمن عرض تسلیت به مناسبت ایام سوگواری امام 
حسین )ع( و با بیان اهمیت توجه به این ایام گفت: از ابتدای محرم هر روز 

صبح در نمازخانه سازمان پایانه ها مراسم قرائت زیارت عاشورا برگزار شد.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از آمادگی این 
سازمان برای جابه جایی مسافران خبر داد و خاطرنشان کرد: این سازمان 

آمادگی کامل برای ارائه خدمات به مسافرین و زائرین را دارد.
وی از جابه جایی 10 هزار مسافر در دهه اول محرم تا قبل از روز عاشورا 
خبر داد و بیان کرد: با توجه به اینکه در ایام محرم مردم بیشتر برای زیارت به 
کربلا می روند؛ تا قبل از روز عاشورا با آمار 10 هزار نفری جابه جایی مسافر به 

سمت مرز مهران رو به رو بودیم.
مستقیمی با اشاره به تعداد اتوبوس های در نظر گرفته شده برای انتقال 
مسافران بیان کرد: 250 اتوبوس در این راستا سرویس دهی کرده اند و از 
پایانه های دیگر و مسیرهای عمومی نیز جابه جایی مسافر صورت گرفته 

است.
کرد:  تصریح  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل 
هرچه تعداد مسافران افزایش داشته باشد اتوبوس وجود دارد و در راستای 

خدمت رسانی به مسافران و زائران هیچ گونه کمبود امکانات نداریم.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

جلوگیری فعالیت گاراژهای
 فروش ضایعات 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از جلوگیری فعالیت 
گاراژهای فروش ضایعات با همکاری ناجا خبر داد.

سیدعبدالله امیرابراهیمی در نشستی با سرهنگ اسدی جانشین فرماندهی 
نیروی انتظامی در خصوص همکاری برای ساماندهی گاراژهای ضایعاتی بحث 
و تبادل نظر کردند. وی در این جلسه طی سخنانی اظهار کرد: وجود گاراژهای 
ضایعاتی مشکلاتی از جمله بروز آلودگی های زیست محیطی و صوتی را به 
دنبال داشته و همچنین موجب نازیبایی منظره شهری می شود که باید این 

نقیصه برطرف شود.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم در ادامه بیان کرد: طبق 
قانون مدیریت پسماند فعالیت گاراژها غیرقانونی بوده و خرید و فروش پسماند 

ممنوع است و ضروری است که نسبت به اجرای قانون اهتمام داشته باشیم.
میرابراهیمی بیان کرد: سازمان مدیریت پسماند به منظور مدیریت و 
ساماندهی صنف ضایعات فروشان اقدام به احداث مجتمع بازیافت کرده و 
فضای مناسب برای فعالیت این واحدها در خارج از شهر و مطابق با اصول 

قانونی انجام شده است.
وی بیان کرد: برای هدایت و کنترل ضایعات فروشان نیاز به برخورد قانونی 
و پلمب واحدهای داخل شهر و متخلف داریم که این مهم با همکاری نیروی 

انتظامی محقق خواهد شد.

تعیین تکلیف نهایی موسسه میزان 
گفته می شود: رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس از تعیین تکلیف موسسه میزان توسط بانک 
مرکزی خبر داد. وی توضیح داد: بالاخره بعد از جلسات متعدد و کشمکش های فراوان و با همدلی که 
بین مسئولان ایجاد شد، مشکل موسسه میزان رفع شد و در این باره تفاهم نامه ای بین بانک مرکزی و 
بانک صادرات امضا شد. عزیزی اعلام کرد: براساس این تفاهم نامه، مقرر شد یک خط اعتباری از طرف 
بانک مرکزی در اختیار بانک صادرات قرار بگیرد و موسسه میزان به این بانک ملحق شود. به گفته وی، 
در این راستا، با این تصمیم هم کارمندان موسسه میزان حفظ خواهند شد و هم اینکه سپرده گذاران به 

پول خود خواهند رسید.

زمستان امسال رکورد نمی شکند
گفته می شود: رییس سازمان هواشناسی کشور ضمن اشاره به اینکه وضعیت زمستان امسال طبیعی 
خواهد بود، تاکید کرد: در زمستان امسال سرمای شدیدی رخ نمی دهد و رکوردهای 50 سال اخیر کشور 
شکسته نمی شود. داوود پرهیزکار در گفت وگو با ایسنا،با بیان اینکه زمستان امسال طبیعی خواهد بود، 
گفت: مردم ایران نباید هیچ نگرانی نسبت به این فصل داشته باشند، زیرا زمستان امسال در حد شرایط 

نرمال خواهد بود و اتفاقات خاصی که تا به حال نیفتاده، رخ نخواهد داد.

بازیگر جنجالی تهدید به افشاگری کرد
گفته می شود: صدف طاهریان پس از کشف حجاب در فضای مجازی تهدید به افشاگری از پشت 
پرده سینمای ایران کرده است.خبری در فضای مجازی دست به دست شد مبنی بر کشف حجاب صدف 
طاهریان بازیگر زن ایرانی در اینستاگرامش که این موضوع باعث شد تا پیج این بازیگر با هجمه کاربران 
برای صحت از این خبر روبرو شود که هنگام مواجه شدن با صفحه صدف طاهریان با تصاویری نامتعارف 
روبرو شدند که در شان بازیگران سینما و تلویزیون ما نبود.در این بین دوست این بازیگر تصویر یک پیامک 
را برای یکی از شبکه های تلویزیونی اینترنتی ارسال کرده که صدف طاهریان در آن تهدید به افشاگری 
از پشت پرده سینمای ایران کرده است.شایعه شده که صدف طاهریان قرار است در یکی از شبکه های 

ماهواره ای که مرکز آن در مالزی است شروع به فعالیت کند.

دلیل پخش نشدن سریال آمین گفته شد
گفته می شود: رحمان سیفی آزاد گفت: پخش نشدن سریال »آمین« به دلیل مشکلات فنی بوده و 
ربطی به بازیگری که به تازگی کشف حجاب کرده است، ندارد.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان،رحمان 
سیفی آزاد مدیر گروه فیلم و سریال شبکه یک سیما در خصوص پخش نشدن سریال » آمین« در شب 
چهارشنبه گفت: این سریال به علت مشکلات فنی به وجود آمده پخش نشد و تنها دلیل پخش نشدن 
سریال »آمین« در شب گذشته همین بوده است. وی درخصوص این سوال که برخی سایت های خبری 
اعلام کرده اند حضور و ایفای نقش یکی از بازیگرانی که به تازگی در خارج از کشور کشف حجاب کرده، 
دلیل پخش نشدن سریال در شب گذشته بوده، اظهار کرد: این شخص در سریال »آمین« به هیچ عنوان 

حضور نداشته و این خبر کذب است. من نمی دانم این شایعه از کجا نشات گرفته است.

شماره تلفن خواهر وزیر!
گفته می شود: زهرا فانی، خواهر وزیر آموزش و پرورش، اعلام شماره تلفن خود و حضور در شبکه 
اجتماعی تلگرام را برای حل مشکلات فرهنگیان تکذیب کرد. به گزارش خبرگزاری صدا و سیما؛ وی گفت: 
اعلام شماره تلفن اینجانب در خبرگزاری های، عملی غیر اخلاقی بوده و من شخصاً از این خبرگزاری ها 

شکایت خواهم کرد.

رکن آبادی تا لحظه سوار شدن به امبولانس زنده بود
گفته می شود: معاون عربی آفریقایی وزارت امور خارجه گفت:سرنوشت رکن ابادی که مشاهدات 
زنده بودن وی را تا زمان انتقال به آمبولانس تایید می کنند مورد پیگیری جدی است. حسین امیر 
عبدالهیان معاون عربی آفریقایی وزارت امور خارجه اظهار داشت: در تعیین سرنوشت مفقودین ایرانی و از 
جمله دکتر رکن آبادی و آقای فولادگر با دقت و جدیت دنبال می شود. به گزارش روز نو، وی تصریح کرد: 
به مقامات سعودی صریحا ابلاغ شده که تا وضعیت اخرین فرد مفقودی حادثه منا روشن نشود پیگیری 

ها با جدیت ادامه خواهد یافت.

داریوش ارجمند و نقش آیت الله بروجردی
گفته می شود: داریوش ارجمند گفت: علیرغم خبرهایی که درباره ی حضورم در سریال تاریخی 
»معمای شاه« و بازی در نقش آیت الله بروجردی منتشر شده است، همین جا اعلام می کنم که من هیچ 
اطلاعی از این جریان ندارم و با وجود اینکه دو سال پیش این پیشنهاد به من داده شده است، اما هنوز 
قبول نکرده ام. ارجمند همچنین درباره ساخت سری سوم سریال »ستایش« اعلام کرد: ان شاءالله سال 
دیگر ممکن است سری سوم این مجموعه ساخته شود. من فقط در همین حد می دانم و اطلاع بیشتری 

هم ندارم.

افشاگری بلاتر درباره جام جهانی روسیه و قطر
گفته می شود: سپ بلاتر پس از ماه ها فشار در پی اتهامات بواسطه فساد مالی و رشوه خواری 
سرانجام انتقام گرفت و اطرافیان خود به خصوص میشل پلاتینی رئیس یوفا را عامل اصلی آشفته بازار 
امروز فیفا عنوان کرد.  به نقل از یورونیوز، سپ بلاتر که با ایتارتاس خبرگزاری روسیه مصاحبه می کرد 
اهدای میزبانی به قطر را حاصل توافق پلاتینی و مقامات قطری و مذاکرات آنها با نیکولا سارکوزی، رییس 
جمهوری وقت فرانسه دانست. وی که با خبرگزاری ایتارتاس، روسیه گفت وگو می کرد گفت: »من توپ 
فوتبال بین دو قدرت سیاسی ایالات متحده و روسیه شدم.« بلاتر ادعا کرده است که هدف اول همه 
حملات یوفا، فدراسیون فوتبال اروپا شده است، به همین دلیل رییس یوفا حملات خود علیه وی را 
آغاز کرده است و این در حالیست که سایر کنفداسیون های فوتبال حامی وی بوده اند. رییس فدراسیون 
جهانی فوتبال گفت: »در ابتدا فقط پای یک حمله شخصی در میان بود، جنگ میان پلاتینی و من. او 
این جنگ را آغاز کرد اما بعد ماجرا سیاسی شد و زمانی که مسئله سیاسی شد دیگر فقط جنگ میان 
من و پلاتینی نبود. بعد پای کسانی به میان آمد که شانس میزبانی از جام جهانی را از دست داده بودند.« 
بلاتر می گوید: »وقتی انگلیسی ها جام جهانی 2018 مقابل روسیه را از دست دادند دشمنی ها با من 
آغاز شد و قطری ها هم جام جهانی 2022 را از چنگ آمریکایی ها درآوردند.« سپ بلاتر همچون میشل 
پلاتینی از سوی کمیته اخلاق فیفا برای 90 روز حق انجام هیچ گونه فعالیتی در حوزه فوتبال را ندارند. 
سپ بلاتر متهم است که چهار سال پیش نزدیک به دو میلیون یورو بصورت غیرقانونی از خزانه فیفا به 

پلاتینی پرداخت کرده است.

توضیح ابتکار درباره تأثیر ال نینو در ایران
گفته می شود: برخی اقلیم شناسان بر این باور هستند که تاثیر ال نینو بر آب و هوای ایران سبب 
افزایش 10 تا 20 رصدی بارش های جوی در طول پاییز و زمستان امسال خواهد شد. رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست پیش بینی ها درباره تاثیر پدیده ال نینو در آب و هوای ایران را قطعی ندانست. 
معصومه ابتکار افزود: اخبار و اطلاعاتی که در باره تاثیر ال نینو در آب و هوای زمستانی و افزایش بارش ها 
از سوی مراجع گوناگون منتشر می شود قطعیت ندارد ولی در مجموع و به احتمال زیاد کشور با زمستان 
سردی مواجه خواهد شد. ال نینو پدیده ای است که در اقیانوس آرام شکل می گیرد که به علت گردش 

امواج میانی روی تمام زمین از جمله ایران تاثیر غیر مستقیم می گذارد.

کتک کاری دانشجویان دانشگاه شیراز 
گفته می شود: همایش چالش های اصلاحات اجتماعی در ایران در حالی چهارشنبه شب با حضور 
دکتر مصطفی معین در دانشگاه شیراز برگزار شد که جلسه پرسش و پاسخ دانشجویان با حاشیه هایی 
همراه بود. در پایان جلسه معین با بیان اینکه من بهترین سالهای عمر خود را در شیراز و در دانشگاه 
گذرانده ام و آخرین حضور من در شیراز مربوط به 10 سال گذشته است که در این مدت به دلیل نوع 
نگاه ها در دولت گذشته که یک پدیده کم نظیر در قرن 21 بود، اجازه سخنرانی به من داده نمی شد به 
صحبت های خود پایان داد، پس از آن این همایش با شعارهای 'بسیجی واقعی، همت بود و باکری' از سوی 
دانشجویان اصلاح طلب و شعارهای 'مرگ بر فتنه گر' از سوی دانشجویان اصولگرا پایان یافت. همزمان 
با پایان این جلسه، درگیری بین دانشجویان اصولگرا و اصلاح طلب حاضر در سالن ایجاد شد که با ورود 

نیروهای حراست دانشگاه و حفاظت فیزیکی کنترل شد.

فولکس واگن،ایران خودرو را دور زد
گفته می شود: در شرایطی که گفته می شد فولکس واگن آلمان قصد همکاری با ایران خودرو را 
دارد،شنیده می شود این شرکت بزرگ دنیا مذاکراتی با ماموت دیزل داشته است. به گزارش صنعت 
نویس،یکی از اعضای هیات مدیره فولکس واگن چندی پیش در دیداری با مسوولان ماموت دیزل،بر سر 
همکاری مشترک با این شرکت،مذاکراتی را انجام داده است.به گفته منابع آگاه،صحبت های دو طرف بر 

سر تولید محصولات سواری در ماموت بوده و قرار است مذاکرات تکمیلی در آینده صورت گیرد.

اینستاگرام اکانت رسمی رهبر حزب الله لبنان را بست
گفته می شود: به گزارش خبرگزاری دانشجو، طبق اخباری که در فضای مجازی دست به دست می 
شود اینستاگرام در اقدامی ناباورانه اکانت رسمی سید حسن نصرالله را بست. بسته شدن این صفحه پس 
از به اشتراک گذارى بریده فیلم سخنرانی هاى سیدحسن نصرالله در مراسمات دهه اول محرم و حمایت 

ایشان از انتفاضه سوم فلسطین رخ داد.

وام ۱۰ و 2۵ میلیونی آماده پرداخت شد
گفته می شود:  در جلسه ای با حضور مدیران عامل و مسئولان اعتبارات بانک ها، جزئیات بانکی بسته 
اقتصادی دولت تبیین و وام 10 و 25 میلیونی آماده پرداخت شد. رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه 
اجرای طرح های بسته اقتصادی باید به نحوی باشد که هیچ یک از اقشار جامعه احساس تبعیض نکند، 
تسهیلات کالاهای واسطه ای را یکی دیگر از حمایت های بانک ها از صنعت برشمرد. ولی الله سیف در این 
جلسه با مهم دانستن نقش بانک ها در خروج اقتصاد از رکود خواستار حرکت هماهنگ و هم جهت بانک ها 
در این مسیر شد و افزود: اجرای این طرح ها باید به گونه ای باشد که هیچ یک از اقشار جامعه احساس 

تبعیض نکند و تمامی سطوح جامعه از آن برخوردار شوند.

صدای خواننده مقیم آمریکا از خبر سیما
گفته می شود:  صدا و سیما پای خواننده لس آنجلسی را به تلویزیون باز کرد. به گزارش ایسکانیوز 
صدا و سیما برای اولین بار پس از انقلاب پای یک خواننده ایرانی مقیم آمریکا را به تلویزیون باز کرد. اخبار 
بخش خبری 19 در خبری درباره عوارض 20 هزار تومانی جاده چالوس آهنگی از معین - خواننده ایرانی 
مقیم آمریکا - پخش کرد. این آهنگ، آهنگ »هوا ابری و من با چشمای تر«، یکی از جدیدترین آهنگ 

های معین است که در بخش خبری 19 پخش شد.

درگیری عابدزاده با ماموران حراست ورزشگاه آزادی
گفته می شود: عابدزاده با ماموران حراست ورزشگاه آزادی درگیر شد. به گزارش خبرگزای 
خبرآنلاین؛ احمدرضا عابدزاده پیشکسوت و دروازه بان اسطوره ای پرسپولیس که برای تماشای دربی 
به ورزشگاه رفته بود با ماموران حراست ورزشگاه درگیر شد. عابدزاده می خواست وارد جایگاه ویژه 
شود تا بازی را تماشا کند اما به نظر می رسد بلیط او مشکل داشت. در این بازی بلیط های جایگاه 
ویژه بر اساس نام و نام خانوادگی افراد مشخص شده بود و عابدزاده جایی در جایگاه نداشت و از حضور 
او ممانعت شد. عابدزاده از رفتار حراست ورزشگاه ناراحت شده  و با او درگیر شد که ماجرا با وساطت 

پنجعلی ختم به خیر شد.

نامحرمانه 

 رئیس سازمان پدافند غیرعامل با اشاره به 
سوءاستفاده دشمن از فضای مجازی و لزوم 
آگاهی مردم در این زمینه گفت: ساماندهی 
نیازمند  اجتماعی  شبکه های  از  استفاده 
و  حکومتی  تمهیدهای  شامل  تمهیداتی 

شخصی مردم است. 
سردار غلامرضا جلالی ظهر پنجشنبه در 
حاشیه دیدار خود با آیت الله نوری همدانی 
خبرنگاران  جمع  در  شیعیان  تقلید  مرجع 
مجازی  شبکه  تلگرام  شبکه  داشت:  اظهار 
است که فرصت و تهدیدهایی را همراه خود 
دارد و استفاده آن برای عموم مردم آزاد است 
ولی شاهد تهدیدهای فردی و اجتماعی در 
پدافند  سازمان  رئیس  هستیم.  شبکه  غیرعامل افزود: هنگامی که اطلاعات شخصی روی شبکه این 

تلگرام قرار می گیرد، محل ذخیره آن داخل 
کشور نیست و کشوری به آن دسترسی پیدا 
می کند که تلگرام را اداره می کند. جلالی با 
اشاره به سوءاستفاده دشمن از فضای مجازی 
و لزوم آگاهی مردم در این زمینه افزود: تهدید 
اجتماعی تلگرام به گونه ای است که مردم کشور 
موضوعات  در  تلگرام  شبکه  صاحب  توسط 
مختلف سازماندهی می شوند و صاحب شبکه 
به نوعی برای ذهنیت سازی در شرایط مختلف 
می تواند از تلگرام استفاده و اهداف مدنظر خود 
را دنبال کند. وی بیان کرد: ساماندهی نحوه 
استفاده از شبکه های اجتماعی نیازمند دو نوع 
تمهید شامل تمهیدهای حکومتی و شخصی 

مردم است.

معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش قم 
گفت: 220 تن از دانش آموزان این استان در کنکور سراسری 

امسال موفق به کسب رتبه زیر دو هزار شدند. 
علیرضا یاری روز پنجشنبه در جلسه شورای آموزش 
و پرورش شهرستان قم، افزود: در رشته ریاضی هفت تن، 
تجربی یک تن، انسانی شش تن، هنر چهار تن و زبان نیز سه 

تن موفق به کسب رتبه زیر 100 شدند.
وی اضافه کرد: به ترتیب در رشته های ریاضی، تجربی، 
انسانی، هنر و زبان، 18، 12، 20، 10 و 10 تن رتبه زیر هزار 

کسب کردند.
وی بیان کرد: سال گذشته 64 تن در رشته های پزشکی، 
داروسازی و دندانپزشکی پذیرفته شدند که این تعداد امسال 

به 80 تن افزایش یافته است.
یاری خواستار تشویق دانش آموزان ممتاز پذیرفته شده 
در کنکور شد و گفت: برای تجلیل از این دانش آموزان باید 

راهکارهایی برای ایجاد انگیزه بیشتر در آنها اتخاذ شود.
وی در ادامه به اقدام های آموزش و پرورش در برگزاری 
کلاس های کنکور اشاره کرد و گفت: کلاس های کنکور 
در تمام مدرسه های متوسطه دوم برای دانش آموزان سال 
چهارم برگزار می شود و دو پایگاه نیز ویژه دانش آموزان بی 

بضاعت با حداقل هزینه برپا شده است.
وی افزود: بخشی از هزینه های برگزاری کلاس های 

کنکور را نیز اداره کل آموزش و پرورش پرداخت می کند.
معاون آموزش و پرورش قم در ادامه با بیان اینکه توازن 
بین رشته ای در مقطع متوسطه دوم وجود ندارد، گفت: 
50 درصد دانش آموزان این مقطع به رشته تجربی گرایش 

پیدا می کنند، در حالی که برای توسعه پایدار کشور نیازمند 
گسترش رشته های فنی و حرفه ای و کار و دانش هستیم.

وی افزود: متاسفانه هماهنگی و هم سویی بین آموزش و 
پرورش و آموزش عالی نیز وجود ندارد، به طوری که برخی 
رشته هایی که هم اکنون در دانشگاه های استان فعال است، 

نیاز امروز کشور نیست.
وی خواستار تعامل بیشتر مسئولان دانشگاه ها با آموزش 
و پرورش شد و افزود: باید رشته های مورد نیاز جامعه بررسی 
و طبق نیازسنجی صورت گرفته رشته های دانشگاهی راه 

اندازی شود.
در ادامه این جلسه، رئیس آموزش و پرورش ناحیه یک 
قم با اشاره به مدارس هیات امنایی، گفت: در سال تحصیلی 
جاری هشت واحد آموزشی در این استان به صورت هیات 

امنایی اداره می شود.
رضا دلیریان افزود: شهریه مدرسه های مقطع ابتدایی 
یک میلیون و 300 هزار ریال، متوسطه اول یک میلیون 
و 500 هزار ریال و متوسطه دوم یک میلیون و 700 هزار 

ریال است.
رئیس آموزش و پرورش ناحیه دو قم نیز در این جلسه 
گفت: در این ناحیه هفت مدرسه مقطع ابتدایی، پنج مدرسه 
مقطعه متوسطه اول و 18 مدرسه مقطع متوسطه دوم به 

صورت هیات امنایی اداره می شود.
علیرضا اسلامی افزود: مدیران این مدرسه ها موظف به 
اجرای برنامه های آموزشی و پرورشی بر اساس نیازسنجی از 

آسیب های اجتماعی، روانی و تربیت دانش آموزان هستند.
رئیس آموزش و پرورش ناحیه سه قم نیز گفت: امسال 

شش واحد آموزشی شامل یک مدرسه مقطع ابتدایی، یک 
مدرسه مقطع متوسطه اول و چهار مدرسه مقطع متوسطه 
دوم هیات امنایی است. محمود ملکی افزود: با توجه به 
درخواست مدرسه های مختلف مبنی بر مدیریت به صورت 
هیات امنایی، پس از بررسی های لازم مجوز برای اداره این 

مدرسه ها صادر می شود.
رئیس آموزش و پرورش ناحیه چهار قم نیز در این جلسه 
با اشاره به وجود 16 آموزشگاه هیات امنایی در این ناحیه، 
گفت: پنج آموزشگاه ابتدایی، پنج آموزشگاه متوسطه اول و 
شش آموزشگاه متوسطه دوم به صورت هیات امنایی اداره 
می شود که سال آینده چهار آموزشگاه دیگر نیز به این شیوه 

مدیریتی اضافه خواهد شد.
علی فیض با اشاره به مشکلات برخی مدرسه های این 
ناحیه، افزود: تعدادی از آموزشگاه های منطقه پردیسان و 
جمکران با مشکل انشعاب گاز و برق و همچنین آسفالت 
مسیر ورودی مدرسه روبرو هستند که با توجه به فرارسیدن 
فصل سرما باید هر چه سریع تر نسبت به رفع این مشکلات 

اقدام شود.
وی اضافه کرد: برخی از این اقدام ها از عهده آموزش و 
پرورش خارج است و دستگاه های خدمات رسان استان باید 

آموزش و پرورش را در این امر یاری کنند.
شورای آموزش و پرورش شهرستان قم با حضور مسئولان 
نواحی آموزش و پرورش در سالن جلسه های فرمانداری قم 
تشکیل شد؛ در این جلسه گزارشی از سیاست های دولت 
در خصوص شتاب بخشی به امر نهضت سوادآموزی نیز ارائه 

شد.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل در قم عنوان کرد: 

تمهیدات حکومتی و مردمی زمینه ساماندهی شبکه های اجتماعی

معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش استان قم  اعلام کرد:

کسب رتبه زیر دو هزار کنکور امسال توسط 220 دانش آموزان قمی 

مدیر کل اوقاف  و امور خیریه استان 
قم گفت: نیازمند توجه بیش از پیش به 

امامزاده های شهر قم هستیم .
سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
دیدار  در  مقدم   حسینی  اسماعیل 
شهردار قم با اشاره به حسن سابقه دکتر 
ابراز  شهری  مدیریت  در  سقائیان نژاد 
داشت: امیدواریم این مدیریت مطلوب در 

شهرداری قم هم تداوم داشته باشد.
حسینی  والمسلمین  حجت الاسلام 
مقدم با اشاره به حساسیت بالای شهر 
قم گفت: امیدواریم با وجود مدیری چون 
دکتر سقائیان نژاد شاهد توسعه بیش از 

پیش شهر قم باشیم.
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم 
اهمیت موقوفات قم را مورد توجه قرار داد 
و افزود: اکثر موقوفات این شهر مربوط به 

حضرت سیدالشهداء)ع( می باشد.

میان  تعاملات  بر  تاکید  ضمن  وی 
اوقاف و شهرداری اظهار داشت: این تعامل 
سازنده باعث تسریع در روند توسعه شهر 

قم با معیارهای ایرانی اسلامی می باشد.
سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
اسماعیل حسینی مقدم موقعیت  ممتاز 
امامزاده های شهر قم را مورد توجه قرار داد 
و افزود:درصدد هستیم اهتمام بیشتری به 

ساماندهی امامزادگان داشته باشیم.

دکتر سقائیان نژاد :
اوقاف می تواند در توسعه شهر به 

شهرداری  کمک کند
شهردار قم  نیز در این دیدار با بیان 
اینکه تمامی مباحث را باید با تعاملات 
فی ما بین  توسعه ببخشیم، ابراز داشت: 
که  است  سازمانی  اوقاف  خوشبختانه 
می تواند در توسعه شهر به شهرداری یاری 

رساند و این مهم نیازمند تعامل مثبت 
میان دو سازمان است.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره 
به اهمیت تعامل میان دستگاه ها گفت: 
برای توسعه شهر نیازمند همکاری تمامی 
دستگاه های استانی هستیم. وی؛ با بیان 
اینکه وظیفه تمامی مسئولان در نظام 
جمهوری اسلامی حفظ و حراست از سیره 
انبیاء و امامان است گفت: ترویج فرهنگ 
انبیاء و اولیای الهی از وظایف مهم و اساسی 

مسئولان نظام است.
با قانون گرایی بسیاری

 از مسائل مرتفع می شود
وی با بیان اینکه تمامی مباحث را باید 
با تعاملات فی ما بین  توسعه ببخشیم، ابراز 
داشت: خوشبختانه اوقاف سازمانی است 
که می تواند در توسعه شهر به شهرداری 
تعامل  نیازمند  مهم  این  و  رساند  یاری 

مثبت میان دو سازمان است.
شهردار قم ضمن تاکید بر اجرای مِر 
قانون ابراز داشت: اگر قانون گرایی را در 
صدر امور قرار دهیم بسیاری از مسائل 
مرتفع می شود. وی در ادامه به وظایف 
بافت  همچون  زمینه هایی  در  دولت 
فرسوده، حمل و نقل و ترافیك، عمران و 
نوسازی و دیگر امور شهری اشاره و تصریح 
کرد: خواستار توجه بیشتر دولت به اجرای 
تعهدات خود در قبال شهرداری ها هستیم.

دکتر سقائیان نژاد اهمیت موقوفات 
در شهرها را مورد تاکید قرار داد و افزود: 
یك  تشکیل  با  دارد  آمادگی  شهرداری 
کارگروه ویژه تعاملات بیشتری را با اوقاف 
داشته باشد. شهردار قم با اشاره به اهمیت 
تعامل میان دستگاه ها گفت: برای توسعه 
شهر نیازمند همکاری تمامی دستگاه های 

استانی هستیم.

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان در دیدار شهردارقم خواستار شد:

توجه بیش از پیش به امامزاده های شهر قم


